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ZE ŽIVOTA ČKA

  Náboženští představitelé se obrátili na své protějšky v Rusku, 
aby se zasadili o zastavení ruské agrese

Představitelé náboženských komunit, které působí v Česku, včetně 
prezidenta České křesťanské akademie, vyzvali otevřeným dopisem 
duchovní v Rusku, aby využili svého vlivu a zasadili se o okamžité 
zastavení války a dalšího prolévání krve ve východní Evropě. 

Stalo se tak na setkání zástupců českých křesťanských církví, 
židovské a muslimské obce a dalších náboženství 28. února 2022 
v kapli Trauttmansdorffského paláce ministerstva zahraničních věcí. 

Na setkání k modlitbě a apelu k zastavení války vystoupil za Mi-
nisterstvo zahraničních věcí ČR náměstek Martin Dvořák a zvláštní 
zmocněnec pro holocaust, mezináboženský dialog a svobodu vyzná-
ní Robert Řehák, který prohlásil, že „naše snažení je sice jako kapka, 
ale pokud všichni uděláme alespoň něco, tak se kapky mohou spojit 
ve velkou vlnu. Ta nakonec může uhasit oheň nenávisti, který se 
rozhořel tak blízko našich hranic.“

Představitelé českých náboženských komunit zaslali otevřený 
dopis s žádostí o hledání cest k obnovení míru a spravedlnosti nej-
vyššímu představiteli ruské pravoslavné církve, hlavnímu rabínovi 
Ruska, velkému muftímu Ruska a představitelům buddhistů, hindu-
istů a dalších náboženských komunit v Rusku: „Naše společná víra 
v nezcizitelnou důstojnost každého člověka a posvátnou hodnotu 
lidského života nás zavazuje k  tomu, abychom odporovali násilí 
a nespravedlnosti. Skutečná víra je zdrojem síly k pomoci bližní-
mu, k praktickému milosrdenství vůči lidem v nouzi, k úsilí o mír 
a  dobré sousedské vztahy mezi lidmi. Jsme otřeseni tragickými 
důsledky agresivní invaze ruských vojsk na Ukrajinu. Žádáme Vás 
proto, naléhavě prosíme a apelujeme na Vaše svědomí, abyste využili 
veškerého svého vlivu, který jako představitelé církví a náboženských 
společenství máte, a účinně a ihned se zasadili o okamžité zastavení 
války a další prolévání krve na Ukrajině.“

Dopis byl přeložen do ruského a anglického jazyka a byl rozeslán 
adresátům. Navíc jej představitelé náboženství šíří svými kanály po 
dalších komunitách věřících.  

Na setkání v kapli Trauttmansdorffského paláce promluvil před-
stavitel ukrajinských řeckokatolíků v ČR Vasyl Slivocký, prezident 
ČKA profesor Tomáš Halík, římskokatolický biskup Václav Malý, 
vrchní zemský rabín Karol Sidon, předseda muslimské obce v Praze 
Vladimír Sáňka, patriarcha Církve československé husitské Tomáš 
Butta, synodní senior Českobratrské církve evangelické Pavel Po-
korný, první místopředseda Rady Církve bratrské Bronislav Matu-
lík, biskup Jednoty bratrské Jan Klas, superintendent Evangelické 
církve metodistické Ivana Procházková, em. předsedkyně Liberál-
ní židovské komunity Bejt Simcha Sylvie Wittmannová, předseda 
Česko-Slovenské unie Církve adventistů Mikuláš Pavlík, generální 
sekretář Ekumenické rady církví Petr Jan Vinš, představitel zenové 
školy Kwan Um Jakub Koldovský, prezident Univerzální federace 
míru Juraj Lajda, evangelický farář pro menšiny Mikuláš Vymětal, 
progresivní rabín David Maxa a další.

Video ze setkání: 
https://www.youtube.com/watch?v=O6sX2wm5HHs&t=1s



 EdITORIAL OBsAH 

Milí čtenáři, 
tragické události na Ukrajině mi připomenuly Aristo-
telovy úvahy o ctnosti. Při studiu „Etiky Níkomachovy“ 
mne zaujala síla a nadčasovost jeho myšlenek pojedná-
vajících o ctnostném jednání. Abychom jej však dosáhli, 
musíme konat, vzkazuje otec filosofování. Ctnost je pro 
něj střed mezi dvěma krajnostmi. Hlásá umírněnost 
a uvážlivost, proto by ji s velkou pravděpodobností ne-
spojoval s nějakým politickým názorem, ale spíše s tím, 
jakou formou svoje názory prosazujeme či jak na odlišné 
politické názory reagujeme. Ani antický filosof však 
nežil v ideálním světě a věděl, jak obtížné je dosáhnout 
rovnováhy a středu, proto uznával skutky „povahy smí-
šené“, například vynucené tyranem či v čase nebezpečí.

Aristotelskému pojetí ctností my křesťané dobře 
rozumíme. Svědčí o tom i slova P. Petra Beneše, která 
v „kázání proti válce“ pronesl první neděli po napadení 
Ukrajiny. Plné znění najdete na stránkách Universa.  
Pater Beneš rozvedl, že válka chce převálcovat běžný 
život, že hraje s velkými slovy, pojmy (…) a přitom užírá 
z života, který přece má tolik dobrého i v tom zdánlivě 
malém. „Proti válce je třeba kázat i proto, že pohrdá oby-
čejným životem, mírnými city, tichou radosti.“ Je rovněž 
důležité zmínit a vědět, že také ruští protestantští pastoři 
kritizují útok na Ukrajinu. V otevřeném dopise označují 
válku za těžký hřích bratrovraždy. A výzvu pravoslavné 
církve ke smíření podepsalo téměř tři sta ruských kněží 
a dalších zástupců církve. 

Salesián Michael Martinek uvažuje v duchaplném 
eseji o různých tvářích chudoby. Vedle chudoby materi-
ální vidí zejména chudobu ve vzdělání a výchově, chu-
dobu morální a duchovní. Morálka byla vždy vnímána 
jako obecně sdílený systém hodnot a pravidel. Ale dnes 
si hodnoty a pravidla vytváří každý podle vlastní volby 
a sdílí je v bublině stejně smýšlejících. Chceme-li jako 
křesťané přispět ke zmenšení morální bídy, nezbývá nám 
než „budovat církev, která bude transparentnější, věro-
hodnější, odpovědnější“.

 Této činnosti se celoživotně věnovaly dvě významné 
osobnosti české církve, které nám připomínají jejich přá-
telé. Zesnulý biskup podzemní církve Jan Konzal ovlivnil 
několik generací křesťanů i lidí hledajících. Řada osob-
ností rovněž uctívá památku jezuity, emeritního děkana 
Katolické teologické fakulty Univerzity Karlovy a býva-
lého misionáře v Japonsku, profesora Ludvíka Armbrus-
tera. Oba zesnulí žili Aristotelova slova o tom, že „ctnost 
vzniká ze stejných příčin, ze kterých i zaniká“, a byli pří-
kladem toho, jak důležité je dát svým činnostem určitou 
povahu, totiž navyknout si konat je dobře. 

Přeji nám všem, aby se vzpomínka na tyto osobnosti 
a vědomí nadčasovosti ctností snoubily s nadějí přichá-
zejícího jara a přinesly mír v duši i ve světě.

Ilona Trnková
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L E T E m  s V Ě T E m

Druhý ročník Zimní školy filosofie výchovy 
Umožnit studentům a učitelům z různých kateder a univerzit setkat se,  
navázat dialog a zamyslet se nad aktuálními tématy filosofie výchovy  

bylo záměrem Zimní školy flosofie výchovy. Akce se zúčastnilo 55 účastníků,  
z toho 22 z České republiky a 33 ze Slovenska. 

P edagogická sekce České křesťanské 
akademie ve spolupráci s Katedrou 
náboženských studií Filozofické fa-

kulty UKF v Nitře, Teologickou fakultou Ji-
hočeské univerzity v Českých Budějovicích 
a VOŠ JABOK v Praze připravila v týdnu 
od 31. ledna do 4. února 2022 druhý ročník 
Zimní školy filosofie výchovy. 

První den Anna Hogenová z Univerzity 
Karlovy přednesla příspěvek s názvem 
K problému uvlastnění. Profesorka Hoge-
nová ve své práci navázala na myšlení pro-
fesorů Jaroslavy Peškové a Radima Palouše, 
kteří rozvíjeli filosofickou školu Jana Pa-
točky a byli zakladateli doktorského studia 
filosofie se zaměřením na filosofii výchovy 
na Pedagogické fakultě UK. Právě jim byl 
věnován první ročník Zimní školy filosofie 
výchovy. Profesorka Hogenová svůj projev 
věnovala rozlišení mezi aristotelskou ana-
lytickou filosofií, z níž vyrostla moderní 
filosofie a současná věda, a filosofií účasti 
(metkexis). V ní člověk nevychází z logic-
kých zákonů a kauzality, ale vstupuje do 
rozhovoru se samotným bytím. V diskusi 
pak studenti, doktorandi a učitelé zkoumali 
vztah mezi výchovou jako cestou a výcho-
vou jako skokem do neznáma, a také si po-
ložili otázku vztahu mezi filosofií a teologií 
výchovy. 

V úterý byl pozvaným řečníkem Zimní 
školy filosofie výchovy Peter Kondrla z Fi-
lozofické fakulty Univerzity Konštantína 
Filozofa v Nitře. Docent Kondrla se zamě-
řuje na zkoumání hodnot, zdůvodňování 
hodnotových postojů a jejich ověřování, 
jakož i na možnosti modelování hodno-
tových orientací ve výchovně vzdělávacím 
procesu. Svou přednášku, nazvanou „Filo-
sofie výchovy mimo metafyziku“, věnoval 
objasnění teze, že výchovu nelze pojímat 
na způsob metafyzické vědy, jako by žák 
byl objektem, do kterého vtiskneme svou 
představu ideálu. Takto pojaté vzdělávání 
by bylo spíše vynucenou socializací než 
skutečným vzděláváním. Na žáka se dívá 
spíš jako na živý komplex proměnných, 

které nikdy zcela nepoznáme. Vychovatel 
by proto měl zaujmout postoj pokory a na-
slouchání; měl by nechat dveře otevřené 
jinakosti svého svěřence. Docent Kondrla 
vidí cestu vzdělávání a výchovy v kritickém 
zkoumání, v otázkách, které do našeho 
obrazu světa vnáší to, že si připustíme 
možnosti, že věci mohou být jinak. Diskuse 
k přednášce sledovala jak linii prohloubení 
fenoménu kontingence, nahodilosti a „pro-
měnných“, které nemůže obsáhnout žádný 
teoretický koncept žáka, tak linii možností 
a limitů aplikace této filosofické vize vzdě-
lávání a výchovy ve vyučovací praxi.

Středa patřila úvahám o antickém 
dramatu, které v přednášce „Aischylos 
a homo tragicus“ představil Lukáš Jeník 
z Teologické fakulty Trnavské univerzity 
v Trnavě. Docent Jeník se zabývá dějinami 
filosofie, metafyzikou a filosofií umění. Ve 
své přednášce se zaměřil na srovnání dvou 
způsobů přijímání nepřízně osudu v našem 
životě – jeden je vlastní řecké kultuře a dra-
matu, druhý je vlastní zbožnosti Izraelitů. 
Řecká kultura vytvořila tragédii, dramatic-
ký útvar, jehož podstatou je nutnost volby 
mezi stejně (bez)nadějnými možnostmi, 
což docent Jeník ilustroval na příkladu 
Aischylova dramatu Oresteia. Tragédie má 
diváka „naočkovat neštěstím“, aby dokázal 
přijmout osudové a nevyhnutelné v životě 
a byl soucitný. Židovská kultura se s nepří-
zní osudu vyrovnává jinak. Věřící člověk 
věří v účelné založení světa; věří, že Hospo-
din nejedná nesmyslně, ale napříč dějinami 
vychovává lidstvo. Proto zbožný Izraelita 
důvěřuje Bohu i v neštěstí. V diskusi za-
znělo mnoho podnětů k chápání antického 
dramatu a jeho současných interpretací. 

Ve čtvrtek ožily na Zimní škole filosofie 
výchovy myšlenky Huga, středověkého 
myslitele z klášterní školy svatého Viktora. 
Profesor Rastislav Nemec z Teologické fa-
kulty Trnavské univerzity v Trnavě ho před-
stavil ve své přednášce „O umění číst podle 
Huga od Svatého Viktora“. Profesor Nemec 
se zabývá hermeneutikou, středověkou 

filosofií a sociální filosofií, ale je též překla-
datel. Podílel se na slovenských překladech 
latinských děl františkánské tradice (Peter 
Jan Olivi, William Ockham) a významných 
německých filosofů a teologů 20. století. Ve 
své přednášce představil středověké dílo 
Didascalicon a způsob studia ve středově-
kých klášterních školách. Vyzdvihl praxi 
čtení, která převládla nad nyní rozšířenou 
praxí tvůrčího psaní. Hugo od svatého Vik-
tora chápal četbu jako způsob života, jako 
předstupeň meditace a kontemplace a jako 
osvobozující proces, který má svou vnitř-
ní disciplínu. Účastníci následné diskuse 
zkoumali důvody nezájmu o četbu, sdíleli 
své zkušenosti se soustředěným a hlubokým 
čtením, které přináší radost a uvolnění, 
a kladli si otázky o možnostech takového 
čtení v dnešní kyberkultuře. 

V pátek vystoupila Veronika Blažek Iňo-
vá z Teologické fakulty Jihočeské univerzity 
v Českých Budějovicích. Vybrala si téma 
„Od krásy k pravdě: Teologická estetika 
Hanse Urse von Balthasara jako inspirace 
pro současnou náboženskou výchovu“, kte-
ré odráží její odborný zájem o teologickou 
estetiku, didaktiku náboženské výchovy, 
ekumenický dialog a teologický rozměr 
environmentální výchovy. Doktorka Blažek 
Iňová ve své přednášce vedla posluchače 
k zamyšlení nad via pulchritudinis, cestou 
k božství skrze krásu a umění. Ve společné 
reflexi, která následovala po přednášce, 
hledali účastníci Zimní školy filosofie vý-
chovy odpovědi na otázku po základech 
teologické estetiky a vztahu mezi pravdou, 
dobrem a krásou. 

Zimní škola filosofie výchovy chtěla 
a stále chce být platformou pro učení a ote-
vřenost, prostorem, kde se slovenští a čeští 
pedagogové a studenti mohou vzájemně in-
spirovat a společně se učit. Videozáznamy 
a zvukové záznamy z akce jsou pro zájemce 
k dispozici na adrese: https://filosofie-vy-
chovy.cz/course/view.php?id=8#section-2. 

doc. Andrea Blaščíková, PhD.,  
a PhDr. Zuzana Svobodová, PhD. 
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Ukrajinu liberální západní hodnoty, zejmé-
na průvody Pride parade. Podle deníku The 
Moscow Times Kirill vykreslil současnou 
válku v apokalyptických barvách jako kon-
flikt „mnohem důležitější než politika“.

Ve válce jde podle něj mj. o to, „na které 
straně bude lidstvo stát“: buď na straně 
západních vlád, které průvody gayů a leseb 
povolují, nebo na straně jejich odpůrců na 
Ruskem podporované východní Ukrajině. 
„A v Donbasu dochází k odmítnutí, zásad-
nímu odmítnutí takzvaných hodnot, které 
dnes nabízejí ti, kdo si nárokují světovou 
moc,“ uvedl patriarcha Kirill a dodal: „Po-
kud lidstvo přijme, že hřích není poruše-
ním Božího zákona, pokud lidstvo přijme, 
že hřích je variací lidského chování, pak 
lidská civilizace skončí.“ 

Hlava ruské pravoslavné církve se vyjá-
dřila k ruskému tažení na svého západního 
souseda už hned po vpádu ruských vojsk 
na Ukrajinu, připomněl Christnet.cz. „Teh-
dy oponenty Moskvy na Ukrajině označil 
za ,síly zla‘ a Rusko označil za skutečného 
vůdce svobodného světa.“ 

Podle agentury AFP už tehdy nejspíš 
podpořil ruskou invazi na Ukrajině, když 
v kázání prohlásil:  „Bože nedej, aby sou-
časná politická situace na Ukrajině, v naší 
bratrské a blízké zemi, byla využita tak, že 
síly zla převáží.“ Jeho další kázání ukázalo, 
že odhad novinářů byl správný. 

Ukázalo se však také, že není jediným 
hlasem pravoslavné církve v moskevském 
patriarchátu. Téměř tři sta ruských kněží 
a dalších zástupců pravoslavné církve po-
depsalo Prohlášení duchovních Ruské pra-
voslavné církve s výzvou ke smíření. 

„My, kněží a jáhni Ruské pravoslavné 

církve, každý svým jménem, apelujeme 
na všechny, na nichž závisí zastavení bra-
trovražedné <Roskomandzor> (uvedeno 
namísto zakázaného slova válka) na Ukra-
jině, s výzvou ke smíření a okamžitému 
zastavení palby.“ I pravoslavní duchovní 
připomínají Boží soud: „Připomínáme, 
že Krev Kristovu, kterou Spasitel prolil za 
život světa, přijmou ve svátosti přijímání 
ti lidé, kteří dávají vražedné rozkazy nikoli 
k životu, ale k věčným mukám. Truchlíme 
nad událostmi, kterým byli nezaslouženě 
vystaveni naši bratři a sestry na Ukrajině. 
Připomínáme, že život každého člověka je 
neocenitelným a jedinečným Božím darem, 
a proto přejeme návrat všech vojáků – rus-
kých i ukrajinských – do jejich domovů 
a rodin bezpečný a ve zdraví.“

A dále pak pravoslavní kněží pokraču-
jí: „Respektujeme Bohem danou lidskou 
svobodu a věříme, že lidé na Ukrajině by 
se měli rozhodnout sami, nikoli se zbraní 
v ruce, bez tlaku ze Západu nebo Východu.“ 
Původní text v ruštině byl publikován na 
portálu www.pravmir.ru. Také ukrajinská 
pravoslavná církev podřízená Moskevskému 
patriarchátu, která byla dlouho podezírána 
z toho, že straní Kremlu, nyní otevřeně pod-
pořila vojenskou sebeobranu Ukrajiny.

Bohužel pravoslavnou církev Rusko 
dlouhodobě využívá pro své pseudonábo-
ženské ekonomické a politické zájmy. „Nej-
více srbskou, méně pak řeckou, rumunskou 
a bulharskou. Z větší části i českou,“ uvedla 
nedávno pro server HlídacíPes.org česká 
diplomatka s řadou zkušeností ze zemí 
západního Balkánu, Janina Hřebíčková. 
„V Česku je to sice poměrně malá skupina 
lidí, ale celková atmosféra je velice panslo-
vansky, srbsko-rusky orientovaná. Odráží 
se to v různých společenských, politických 
i apolitických skupinách. Pravoslavná cír-
kev je jen jednou částí této skupiny. 

O to cennější je, že se našli duchovní, 
kteří se vůči putinovské propagandě na-
vzdory pokřiveným drakonickým zákonům 
dokázali veřejně vymezit přímo v Rusku.

Josef Beránek

N a neuvěřitelně odvážný otevřený 
dopis ruských protestantských pas-
torů upozornil na svém FB profilu 

Alexander Flek. Za první dva dny podepsa-
lo dopis přes čtyři sta duchovních. „Naše 
armáda s plnou silou provádí bojové akce 
v jiné zemi, shazuje bomby a střílí rakety 
na města našeho souseda, Ukrajiny. Jako 
věřící lidé považujeme to, co se děje, za těž-
ký hřích bratrovraždy – hřích Kaina, který 
vztáhl ruku na svého bratra Ábela,“ začíná 
text otevřeného dopisu. „Žádný politický 
zájem nebo důvod nemůže ospravedlnit 
smrt nevinných lidí. Umírají staří lidé, 
ženy, děti. Vojáci na obou stranách jsou 
zabíjeni, města a infrastruktura jsou ničeny. 
Kromě vojenských cílů ničí střely a bomby 
také nemocnice, civilní budovy a obytné 
domy. Množství lidí se stalo uprchlíky 
a oblasti, kde probíhají boje, se ocitly na 
pokraji humanitární katastrofy.“

Duchovní evangelických církví v Rusku 
pak pokračují: „Kromě samotného krvepro-
lití představuje invaze na suverénní Ukraji-
nu porušení práva na svobodné sebeurčení 
jejích občanů. Mezi našimi národy se zasévá 
nenávist, která vytvoří propast odcizení 
a nepřátelství pro další generace. Válka ničí 
nejen Ukrajinu, ale i Rusko – jeho obyvatele, 
ekonomiku, mravnost, budoucnost.“

V závěru dopisu se pak odvolávají na 
Boží soud, který jednoho dne přijde. „Dnes 
je chvíle, kdy každý z nás musí nazývat věci 
pravými jmény, dokud máme ještě šanci 
uniknout trestu shůry a zabránit rozpadu 
naší země. Musíme se kát ze svých činů nej-
prve před Bohem, ale také před ukrajinským 
národem. Musíme odmítnout lež a nenávist. 
Vyzýváme mocné naší země, aby zastavili 
toto nesmyslné krveprolití!“ obracejí se pas-
toři na spoluobčany v otevřeném dopisu.

Rozdělená pravoslavná církev

Dopis evangelických duchovních ostře 
kontrastuje s vystoupeními moskevského 
patriarchy Kirilla. Ten ve svém kázání 
zkraje března obvinil z ruské invaze na 

Ruští křesťané proti ruské agresi
Zatímco dostupné informace o dění na Ukrajině svědčí o neospravedlnitelném  

napadení suverénního státu, v Rusku je šíření těchto informací trestné.  
Přesto se našli pastoři a kněží, kteří se ozvali na protest proti donebevolajícímu násilí.

Stateční ruští duchovní

Respektujeme Bohem danou
lidskou svobodu a věříme, že lidé

na Ukrajině by se měli rozhodnout
sami, bez tlaku zbraní.
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Proč některé země zvládly kovid lépe než jiné?
Nová studie, publikovaná v únoru v odbornému časopisu Lancet,  

porovnávala připravenost na pandemii ve 177 zemích  
a zřejmě našla klíčový prvek úspěchu: důvěru.

P řed rokem 2020 se Vietnam zdál být 
vůči jakékoli pandemii obzvláště 
zranitelný. Země jihovýchodní Asie 

s téměř sto miliony obyvatel a autorita-
tivní vládou dosahovala v mezinárodním 
hodnocení zdravotního zabezpečení 
slabé výsledky. Nemluvě o relativně níz-
kém počtu nemocničních lůžek. Přes to 
všechno se ale Vietnam stal v prvním roce 
příkladem úspěšného zvládnutí pandemie. 
Dlouho poté, co se koronavirus začal šířit 
v sousední Číně, si Vietnam udržoval níz-
kou úroveň infekcí a úmrtí, a to i v době, 
kdy už bohaté země s robustnějšími zdra-
votnickými systémy, včetně Spojených 
států a Evropy, s pandemií zápasily ze 
všech sil.

Thomas Bollyky, jeden z autorů studie, 
uvedl pro deník Washington Post, že podle 
tradičních modelů měl Vietnam v boji 
s koronavirem selhat. „To, co Vietnam má 
a co se zdá být pravděpodobným vysvět-
lením toho, co se stalo, je, že lidé mají vy-
sokou důvěru ve svou vládu – jednu z nej-
vyšších na světě,“ uvedl Bollyky, vedoucí 
odborník na globální zdraví v americkém 
think-tanku Council on Foreign Relations. 
Na studii, která je výsledkem desetiměsíč-
ního výzkumu, se podílelo několik desítek 
odborníků z různých institucí včetně uni-
verzit. Cílem bylo nalézt odpověď na „epi-
demiologickou záhadu“ pandemie, a sice 
proč koronavirus zasáhl některé země 
mnohem více než jiné?

Vzhledem k tomu, že pravděpodobnost 
dalších pandemií není malá, mnohé země 
hledají způsoby, jak zvýšit svou odolnost 
vůči takovým situacím. To bylo také úmy-
slem autorů studie. „Nenašli jsme žádné 
souvislosti mezi dopady pandemie a de-
mokracií, populismem, efektivitou vlády, 
všeobecnou zdravotní péčí, metrikami 
pandemické připravenosti, ekonomickou 
nerovností nebo důvěrou ve vědu,“ uvedl 
Bollyky. Tyto faktory byly přitom klíčové 
v předkoronavirových žebříčcích, jako 
je Global Health Security Index, kterým 

známky toho, jak si vlády vedly. Například 
Spojené státy měly druhou nejhorší stan-
dardizovanou míru infekce ze všech zemí 
s vysokými příjmy. Výpočet, který ukázal 
standardizovaný poměr počtu nakažených 
a úmrtí, umístil Spojené státy doprostřed 
skupiny. Americká vláda se snažila pře-
svědčit obyvatele, aby respektovali opatření 
v boji proti šíření viru, ať už šlo o sociální 
distanci nebo o očkování. Četné průzkumy 
veřejného mínění nicméně ukázaly, že Spo-
jené státy mají ve srovnání s jinými zeměmi 
s vysokými příjmy relativně nízkou důvěru 
ve vládu a vysokou míru politické polari-
zace. „Důvěra ve vlastní vládu nebo důvěra 
v druhé silně souvisí s mírou očkovanosti,“ 
konstatoval Bollyky. 

Studie časopisu Lancet odhaduje, že 
kdyby každá země měla stejnou úroveň 
důvěry ve vládu jako Dánsko, což je jedna 
ze zemí s nejvyšší důvěrou mezi vysokopří-
jmovými státy, nakazilo by se koronavirem 
celosvětově o 13 procent méně lidí. „Pokud 
by totéž platilo i pro důvěru v ostatní, bylo 
by snížení ještě výraznější: o 40 procent, 
tedy o 440 milionů nakažených méně bě-
hem 21 měsíců hodnocených ve studii,“ 
citoval Bollykyho Washington Post. 

Studie má pochopitelně určitá omezení. 
Autoři srovnávali dostupné údaje a srovná-
vali je s faktory sledovanými před pande-
mií. Navíc pozdější vlny nákazy zpochybni-
ly některé původní předpoklady o tom, jak 
si některé země vedly. Například premianti 
v prvních vlnách jako Nový Zéland nebo 
zmíněný Vietnam zaznamenali v posled-
ních měsících nečekaně vysoký nárůst vý-
skytu kovidu. Michael Petersen z Aarhuské 
univerzity výsledky studie komentoval slo-
vy, že odpovídají jeho představě o tom, jak 
na krizi reagovala země s vysokou důvěrou, 
jako je Dánsko, ale upozornil, že jeho vlast-
ní výzkumy zaznamenaly během pandemie 
pokles důvěry obecně. Pandemie podle něj 
„podkopala důvěru ve vládu“, „problém, 
který tato studie identifikovala, pandemie 
ještě zhoršila“. Josef Beránek

v roce 2019 vévodily Spojené státy a Velká 
Británie, zatímco Vietnam obsadil 74. mís-
to ze 117 zemí.

Důvěra rozhoduje

Z aktuálních srovnání vyplývá, že lepší 
výsledky v potírání pandemie jdou ruku 
v ruce s vysokou mírou důvěry ve vládu 
a spoluobčany. S horšími výsledky naopak 
souvisela míra korupce veřejné správy. 
Výzkumníci důvěru vyhodnocovali pomocí 
údajů z průzkumu veřejného mínění World 
Values Survey a Gallupova ústavu. 

Rebecca Katzová, ředitelka Centra pro 
globální zdravotnickou vědu a bezpečnost 
při Georgetownské univerzitě, uvedla, 
že výsledky výzkumu dokládají to, co 
mnozí zdůrazňují už delší dobu, a sice že 
důvěra ve vládu a zapojení komunity jsou 
pro schopnost adekvátně zareagovat ve 
prospěch veřejného zdraví rozhodující. 
„Odborníci z mnoha oborů poukazují na 
význam komunikace o rizicích, zapojení 
komunity a důvěry jako na klíčové pro 
komunikaci a realizaci politik v oblasti ve-
řejného zdraví.“

Autoři studie se zabývali tzv. standar-
dizovanou mírou infekce v jednotlivých 
zemích. Pokusili se přitom odstínit fak-
tory, které vláda nemůže ovlivnit, jako je 
například věk obyvatelstva, a pak hledali 

Rebecca Katzová

Výzkum dokládá to, co
mnozí zdůrazňují už delší 
dobu, a sice že důvěra ve 

vládu a zapojení komunity 
jsou pro schopnost 

adekvátně zareagovat  
ve prospěch veřejného 

zdraví rozhodující.
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k realizaci rozhodnutí. Překvapuje mě, že 
papež odmítá termín „konsensus“, protože 
v našich církevních shromážděních je cílem 
dosáhnout tohoto konsensu, zatímco v poli-
tických shromážděních převažuje většina.

 ▶ Není paradoxem konzultovat s vě-
řícími, když by v případě, že ze synody 
vzejdou nové modely, pocházely tyto 
modely od papeže?
V synodálním duchu zůstáváme v rámci 
hloubkové konzultace spojené s tím, kdo má 
„poslední slovo“. Vracíme se k organizaci 
církve podle trilogie: jeden, někteří a všichni. 
Katolická tradice si cení „jednoho“ – papeže, 
biskupa a faráře. Synodalita spočívá v tom, 
že přikládáme větší hodnotu dalším dvěma 
úrovním, počínaje „některými“. Tu tvoří bis-
kupové a kardinálové na úrovni univerzální 
církve: kněží, jáhni a rady na úrovni diecézí 
a rady a pastorační týmy na úrovni farností. 
Církev není demokracie, ale „někteří“ mo-
hou být zástupci „všech“. Ať se stane cokoli, 
poslední slovo má prozatím „jeden“.

 ▶ Naruší synodalita toto schéma?
Synoda o synodalitě je synodalitou dru-
hého stupně. Nemůžeme očekávat žádné 
zásadní změny. Navíc velká většina katolíků 
nemusí nutně usilovat o zásadní změny, ve 
skutečnosti jde často více než o struktury 
o lidi. Katolíci jsou spokojeni, když jim 
jejich farář nebo biskup umí naslouchat, 
a určitým způsobem praktikují synodalitu, 
aniž by to řekli. Na druhou stranu, pokud 
farář, ať už mladý nebo ne tak mladý, dává 
najevo, že on je ten, kdo rozhoduje z titulu 
moci „jednoho“, budou mít farníci za to, že 
je v církvi něco špatně…

 ▶ Znamená to, že synodalita již existuje?
Ne všechny místní církve se nacházejí ve 
stejném bodě a ne ve všech zemích se ode-
hrávají stejné příběhy. Francouzská církev 
se již dlouho nachází v dynamice spolu-
zodpovědnosti kněží a laiků. To nám ne-
brání v tom, abychom o ní přemýšleli: je to 

příležitost zhodnotit naši praxi. Tam, kde 
se to daří, jsme již něco z toho, o co papež 
usiluje, realizovali.

 ▶ Bude možné nechat to na jedné osobě, 
papeži, biskupovi nebo faráři?
Když rozhoduje „jeden člověk“, zapojuje 
svou odpovědnost, to znamená, že musí být 
odpovědný a případně otevřený hodnotí-
cím procesům. Učím na fakultě a každé dva 
roky mě hodnotí děkan, kterého hodnotí 
také rektor atd. Jako učitel jsem hodnocen 
studenty. Ale v církvi a v kléru dnes neexis-
tuje kultura hodnocení. Dalším bodem je 
transparentnost. Činí se rozhodnutí jasným 
a veřejným způsobem?

 ▶ Jak se na této synodalitě mohou podí-
let nově ustanovení služebníci – kateche-
tové, lektoři a akolyté?
Existují dva způsoby, jak k těmto novým 
službám přistupovat: jedni budou zdů-
razňovat, že představují výraz křestní 
odpovědnosti, druzí budou tvrdit, že jde 
o způsob klerikalizace laiků… Katecheta 
se bude moci podílet na hlásání evangelia 
v zemích, kde je křesťanství již dlouho za-
vedeno. V Africe je katecheta zodpovědný 
za společenství, což by se mohlo stát i na 
Západě, v oblastech, kde chybí kněží. Laici, 
kteří zastupují církev, jsou pak jmenováni 
a mají pastorační zodpovědnost, i když 
opět „motu proprio“ (o nových službách) 
upřesňuje, že je to vždy pod pravomocí 
jedné osoby, faráře.

 ▶ Jak se bude synodalita projevovat  
na farní úrovni?
Materiální aspekty se budou řešit přede-
vším zásahem finančních rad, které jsou ve 
farnosti povinné, zatímco pastorační rada 
v kanonickém právu není, což je paradox-
ní. Liturgie je obtížná a velmi citlivá oblast. 
Podle mého názoru jde především o otázky 
zdravého rozumu: věřím v reformu institu-
cí, ale důležité je obrácení lidí.

Přeložil Josef Beránek

Místo autority v církvi
Jean-François Chiron, francouzský katolický kněz a teolog,  

působí na Katolické univerzitě v Lyonu. V rozhovoru s Christophem Henningem  
z listu La Croix hovořil o synodálním procesu a výzvách, které představuje  

změna struktur, zejména v uplatňování autority.

 ▶ Jak dnes můžeme definovat autoritu 
v církvi?
Autorita je to, co nám umožňuje žít spo-
lečně, abychom se navzájem nerozdělili. 
V závislosti na době a místě se tyto postupy 
určitě vyvíjejí. Nemyslím si, že by katolíci 
měli anarchistické tendence, ale v současné 
době je častý postoj: „Souhlasím s autori-
tou, když souhlasí se mnou.“ Jaká je dnes 
legitimita autority? Titul faráře jako takový 
už nestačí. Nositel autority se musí osvědčit 
a to je mnohem náročnější. Je to „já“, kdo 
rozhoduje, koho přijme za svou autoritu. 
A každý tak musí být připraven nést za své 
rozhodnutí důsledky.

 ▶ Chystá se synodální shromáždění 
biskupů o synodalitě. Jaký by to mohlo 
mít dopad na uspořádání církve, zejména 
pokud jde o výkon autority?
Jedním z přístupů je zachovat orgány v jejich 
dosavadní podobě a zároveň posílit prostor 
pro diskusi. Druhým přístupem by bylo vy-
tvořit z koncilů skutečně poradní prostory, 
kde by se rozhodnutí přijímala většinovým 
hlasováním. První možnost je v souladu 
s katolickou tradicí, ale někteří věřící ji mo-
hou považovat za nedostatečnou.

 ▶ Zmínil jste tradici církve: jak byste 
definoval rozhodování dnes?
V církvi rozhoduje „jen jeden“. Struktura, 
kterou nacházíme na třech úrovních: papež 
v církvi, biskup v diecézi a kněz ve farnosti. 
Pokud bychom tuto organizaci na jedné 
úrovni opustili, museli bychom tak učinit 
i pro ostatní úrovně, což by byla skutečná 
revoluce. Nebylo by poctivé říci, že napří-
klad na úrovni farnosti zavedeme demo-
kratické fungování, aniž bychom změnili 
organizaci univerzální církve…

 ▶ Můžeme jít až k demokratickému typu 
fungování?
Církevní život je spíše v řádu vznikajícího 
konsensu. Existují cíle a programy pastorač-
ní činnosti na stanovené období, které slouží 
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o zrušení povinného celibátu bych se bavil 
o propracovanějším týmu, který dar kněž-
ství spojeného s volbou celibátu bude umět 
kombinovat s jinými podobami laických 
služeb a trvalého jáhenství. 

Zdeněk A. Eminger
teolog

Nedávná výzva Rein-
harda Marxe, arcibis-
kupa Mnichova a Frei-
singu, k urychlenému 
promyšlení možnosti 
kněžského svěcení že-
natých mužů, nepřišla 

z čistého nebe. O otázce tzv. zdobrovolnění 
celibátu římskokatolických diecézních 
kněží se diskutuje v církvi všech kontinentů 
již dlouhou dobu, velmi silně pak v posled-
ních zhruba deseti letech.

Je škoda, že jedním z hlavních motivů 
této diskuse je – na evropském kontinentu 
i mimo něj – sexuální zneužívání dětí, mlá-
deže i dospělých, jehož smutnými aktéry 
byli a jsou vedle katolických laiků také lidé 
v duchovenských povoláních – diecézní 
a řeholní kněží a bratři zasvěceného života. 
Pomyslná startovní čára této debaty, která 
se v dvoutisíciletých dějinách církve neu-
stále vynořuje jako punkevní řeka, je tak 
postižena traumatem obětí a pozůstalých, 
křivě nařčených a pochopitelně také těch, 
kteří se k těmto činům přiznali a snažili 
se o nápravu toho, co ještě napravit lze. 
Souhlasím s Marxem, že tyto dvě věci (ce-
libát a zneužívání) spolu přímo úměrně 
nesouvisí.

Domnívám se, že je jen otázkou času, 
kdy se změní právní vymezení celibátu 
jako nutné podmínky pro přijetí kněžského 
svěcení. Církev půjde – s určitými obmě-
nami – ve stopách svých vlastních dějin, 
kdy kněží mohli žít manželským životem, 
a bude následovat i praxi východních 
církví, v nichž k všeobecné spokojenosti 
slouží ženatí i celibátní kněží. Nemám 

Otázka zdobrovolnění celibátu:  
na co čekáme?

Jak vnímáte slova kardinála Reinharda Marxe o zrušení povinného celibátu?

pochybnosti o tom, že by se cesta, kterou 
nastínil kardinál Marx, uzavřela.

Čeho se ovšem obávám a co si vyžádá 
mnoho času, je změna smýšlení ohledně 
vnitřní hodnoty zasvěceného života (kněž-
ství, řeholní povolání, panenství), které je 
v řadě nejen konzervativních proudů pova-
žováno za ontologicky superiorní, a tedy za 
stav, který je nesouměřitelný s duchovním 
stavem naprosté většiny katolických křes-
ťanů – laiků. Zdobrovolnění celibátu tak 
otevírá potřebný dialog o postavení laiků 
v církvi, zvláště pak žen. Mám za to, že 
nastíněné řešení, totiž světit na kněze řadu 
let působící ženaté jáhny, by mělo být jen 
jednou z uvažovaných koncepcí. Ženatými 
kněžími by se měli stávat muži bez ohledu 
na věk, vyhoví-li podmínkám, které už pro 
současné celibátní kněze moudře stanovila 
církev. Jde přece hlavně o budoucnost.

Jan Jandourek
publicista a bývalý římskokatolický kněz

Zdobrovolnění celi-
bátu by neznamenalo 
automatické vyřešení 
některých často zmiňo-
vaných problémů círk-
ve, ale přineslo by další 
možnosti pro působení 

duchovních. Potíže malého počtu kandi-
dátů pro duchovní kněžskou službu nejsou 
jistě dány jen povinným celibátem, ale také 
charakterem této služby samotné. Role „ná-
boženského profesionála“ je v současnosti 
dost otřesená, a ačkoli v lidské historii zřej-
mě vždy existovala, málokdy dosáhla tak 
výlučné podoby svázané s jedním životním 
stylem. Pro církev by to znamenalo větší 
pestrost a lepší využití potenciálu, který 
mohou lidé nabídnout. Jako každý takový 
počin by to přineslo nezamýšlené důsledky, 
pozitivní i negativní, jak to život přináší. 
Hlavní překážkou změny je zřejmě nedo-
statek odvahy přiznat, že se na některých 
formách lpělo po staletí často zbytečně.

Prokop Brož
římskokatolický kněz

Vnímám nejprve jev 
medializovaného 
vystoupení člověka, 
který reaguje na si-
tuaci v místní církvi. 
Z bolestného selhání 
těch, kdo např. zneužili 

svého postavení v církvi, vyvozuje nutnost 
měnit její základní nastavení, např. zru-
šit či uvolnit povinný celibát. Tato praxe 
se v církvi již objevila, nicméně jen stěží 
osvědčila. Místo aby dosáhla kýžené kvali-
ty, přivodila rozdělení církve.

Vítám přístup papeže Františka, který 
dne 17. února 2022 v úvodním slovu na 
Sympoziu o kněžství ve Vatikánu pouká-
zal na nutnost ponořit se do velmi členité 
a rozsáhlé historie církve, přijmout ji jako 
veliký dar a na jejím pozadí se znovuna-
bytým vnitřním klidem se soustředit na 
skutečnou přítomnost současného života 
církve. Analyzovat stav služebného kněžství 
formou čtveré blízkosti, jež představuje 
čtverý vztah k Bohu, k biskupovi, ke spo-
lubratřím kněžím a k Božímu lidu. Ukazuje, 
že kněžství, které je vystavěné na výlučném 
vztahu ke Kristu, neztrácí svou živorodost, 
naopak, má se stávat silným pramenem, 
který probouzí a rozvíjí další vztahy. Přede-
vším – a to je stále aktuální záměr druhého 
vatikánského koncilu – má být v úzkém se-
pětí s biskupem, kolem kterého se odehrává 
společné rozlišování života místní církve. 
Opravdu nezištné bratrství mezi kněžími 
umožňuje rozvíjet a také korigovat skutečné 
vztahy k bratřím a sestrám v církevních 
společenstvích. Kněžství je úzce spojené 
s misijním posláním církve. Nejde jen 
o funkční vztah směrem ke komunitě, v níž 
kněz vykonává leadership, ale o skutečnou 
službu s cílem naplňovat poslání, kterým 
Kristus vybavil svou církev.

Jestli chceme sledovat skutečnou kva-
litu v životě a poslání církve, spíše než 
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Celibát k životu církve patří od počátku 
a nepochybně i dále bude, takže by nešlo 
o „rušení“, ale spíše doplnění. Není důvod 
si myslet, že by praxe dobrovolného celibá-
tu, která v církvi žila přes polovinu její do-
savadní existence, pro ni znamenala nějaké 
ohrožení nebo ztrátu.

michal Opatrný
trvalý jáhen a pastorální teolog

Jak naznačuje sou-
vislost vyjádření 
kardinála Marxe 
s mnichovskou zprá-
vou o zneužívání, bude 
celibát nakonec zdob-
rovolněn kvůli záchra-

ně veřejného obrazu, chceme-li image 
katolické církve. Nebude to tedy ani kvůli 
přesvědčivým teologickým argumentům, 
ani kvůli změně smýšlení části katolické 
církve. Kněz s rodinou a příp. i vnoučaty 
bude obecně považován za „bezpečnějšího” 
než kněz celibátní.

Od mého vyjádření nelze oddělit sku-
tečnost, že ho píši jako trvalý jáhen. Ipso 
facto na mě ulpívá podezření, že sám sebe 
považuji za presbyteriální zálohu, jak Paul 
M. Zulehner pojmenoval jáhny, kteří chtějí 
být ve skutečnosti kněžími. Jako jáhen 
a jako teolog, který se zabývá křesťan-
skou charitou, bych chtěl proto dodat, že 
zdobrovolnění celibátu považuji za vážné 
ohrožení trvalého jáhenství a diakonického 
poslání církve. Už od druhého vatikánské-
ho koncilu je jáhenství živoucí ukázkou 
toho, jak nedostatečná je svátostná teologie 
operující s potestas, tedy mocí ke slavení 
svátostí. V duchu koncilu, který za svátost 
označuje samu církev, protože je znamením 
jednoty mezi lidmi navzájem a s Bohem, 
je třeba tuto teologii znamení uplatnit i na 
svátost svěcení. Její jednotlivé stupně mají 
odkazovat k tomu, za co v církvi nesou od-
povědnost. V případě jáhnů je to služebný 
charakter církve.

Zvolíme-li řeckokatolickou cestu kněž-
ského svěcení mladých mužů, stane se 
jáhenství opět jen tranzitorním stupněm. 
Pokud bychom volili cestu viri probati, 
tedy kněžského svěcení zkušených mužů, 
stane se totéž. Jako jediné schůdné řešení 
se proto jeví svěcení diaconi probati, tedy 
výběr budoucích kněží z osvědčených 
trvalých jáhnů. Při jáhenském svěcení by 
nebyl předpoklad, že kandidát bude jednou 
i knězem, a ke kněžství by byl svěcen jen 

která v církvi ovládané výhradně celibátníky 
nutně schází. Nemluvě o určitém žádou-
cím oddramatizování či odmytologizování 
kněžské služby v katolické církvi. Pokud jde 
tedy o samotnou podporu zdobrovolnění 
celibátu, přijde mi jako samozřejmá a nutná 
záležitost a ptám se spíše, proč tak pozdě 
a proč tak málo? Na co se čeká? 

Jaroslav Šebek
historik

Já je především vní-
mám jako určitý 
emocionální výkřik 
v reakci na zveřejněné 
případy sexuálního 
zneužívání ze strany 
duchovních a vedlejší 

produkt nedávno zveřejněné zprávy o pří-
stupu mnichovských arcibiskupů k přípa-
dům zneužití od roku 1945 do roku 2019, 
která přispěla k dalším otřesům v katolic-
kých kruzích v celém Německu. Důvodem 
bylo mimo jiné i obvinění z nečinnosti 
arcibiskupa Ratzingera, tedy papeže Bene-
dikta XVI. Přestože kardinál Marx uvádí, 
že nevidí souvislost mezi celibátem a zne-
užíváním dětí, přitahuje podle něj tento 
způsob života i lidi, kteří nejsou sexuálně 
zralí. Z tohoto hlediska vnímám jako dů-
ležité i otevření debaty o tom, jak posílit 
kontrolní mechanismy směrem k výběru 
adeptů duchovního povolání. Samozřejmě, 
že je legitimní začít diskutovat i o kněž-
ském svěcení ženatých mužů, neboť díky 
otřesené důvěře ke kněžím i církvi obecně 
je toto téma na stole. 

Tato otázka však stále působí jako po-
larizační katalyzátor a znovu zvedne na 
pomyslné barikády odpůrce reformních 
kroků papeže Františka. Vzpomeňme jen 
na snahu otevřít tuto otázku při rozpravě 
o výsledcích synody v Amazonii, kde by 
měla otázka zrušení celibátu pastorační 
smysl, a odpor konzervativních kruhů, 
díky němuž bylo řešení problému raději 
odkázáno budoucímu vývoji. Jako aktuální 
bych tedy viděl, aby se začalo vážně disku-
tovat o jiné, ale neméně konfliktní otázce, 
a tou je změna pastoračních návyků, jak je 
tady máme kolem dvou set let, tedy změna 
zahuštěné farní sítě ve prospěch vytváření 
větších celků, kde by mohli kněží tvořit 
společenství, což by snad mohlo eliminovat 
jejich frustrace z osamocení, které mohou 
věřící někdy ve farnostech vnímat. 

Anketu připravil Lukáš Jirsa 

ten, kdo by se nejprve osvědčil ve službě 
a zodpovědnosti za službu církve.

Tomáš Petráček
římskokatolický kněz a historik

Zdobrovolnění celibátu 
patří k evergreenům 
debat o případných 
reformách katolické 
církve minimálně od 
18. století, a to při 
každé příležitosti, kdy 

tato debata mohla být otevřena. Přestože se 
stále a správně opakuje, že je to čistě disci-
plinární záležitost, která může být kdykoliv 
církví změněna, stále schází odvaha k tomu 
přistoupit. Na druhém vatikánském konci-
lu to byla jedna z otázek, které papež Pavel 

VI. vyňal z projednávání a ponechal si 
rozhodnutí pro sebe, zjevně z obavy, že by 
většina biskupů byla pro zdobrovolnění po 
vzoru řeckokatolické církve.

Důvodem váhání je skutečnost, že od 
doby protireformace slouží povinný kněž-
ský celibát jako jeden ze zásadních prvků 
tvoření katolické identity, který úzce souvi-
sí s potridentským zdůrazněním svátostné 
složky duchovenské služby. Kromě toho 
hrají roli nepochybně otázky praktického 
uspořádání nejen formace kněží, ale i mno-
ha dalších aspektů jejich života a služby 
v případě, že by se jednalo o ženaté muže. 
Základní otázkou je, jaké svědectví od této 
formy života čekáme? 

Zatímco ve středověku, kdy byl celibát 
zaveden, byl zdůrazněním oddanosti Bohu 
jako hodnoty, která převyšuje všechny ostat-
ní, včetně vlastní rodiny a zakořenění do 
příbuzenské skupiny, dnes by byl mnohem 
větším svědectvím duchovní, který stejně 
jako jeho farníci poctivě zápasí o dobrý ro-
dinný život spolu se svou ženou a dětmi. Ne-
mluvě o tom, že by se tím do rozhodovacích 
struktur církve dostala podstatná zkušenost, 
včetně té se ztroskotaným manželstvím, 

Tomáš Petráček

Od doby protireformace 
slouží povinný kněžský 

celibát jako jeden ze 
zásadních prvků tvoření 

katolické identity.
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Novinářskou práci na volné 
noze jsem rozjela naplno od 

roku 1995. V té době byl velký 
zájem o všechno, co se dělo 

za někdejší železnou oponou. 
Ale ze všeho nejvíc o Václava 

Havla. Už tehdy jsem si říkala, 
že až tady Václav Havel 

nebude, tak zájem o Česko 
nejspíš opadne. Což se i stalo. 
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Hlas svobody
Rozhovor s Lídou Rakušanovou, dlouholetou reportérkou Svobodné Evropy  

a Českého rozhlasu a dopisovatelkou řady německojazyčných novin,  
která v květnu oslaví životní jubileum. 

Lída Rakušanová (*1947)

Česká novinářka a spisovatelka po sovětské okupaci Česko-
slovenska v roce 1968 odešla do exilu a pracovala v Rádiu 
svobodná Evropa v mnichově. Od roku 1989 žije střídavě 
v Praze a v Bavorském lese a spolupracuje jako volná novi-
nářka s českými a německojazyčnými médii, například jako 
komentátorka pro Český rozhlas. 

Když v polovině roku 1994 došlo k ukončení činnosti české 
redakce svobodné Evropy v mnichově, přesídlila do Prahy, 
kde pokračovala v externí spolupráci s následným českým 
vysíláním RFE v Praze a také s Českou televizí a Českým roz-
hlasem, a etablovala se pod jménem Ludmila Rakusan jako 
korespondentka ze střední Evropy pro periodika v němec-
kojazyčných zemích. Od poloviny devadesátých let působila 
pod jménem Ludmila Rakusan jako pražská korespondentka 
např. těchto listů: berlínského der Tagesspiegel, týdeníku 
Rheinischer merkur, švýcarského listu Finanz und Wirtschaft, 
deníku Passauer Neue Presse a dalších. V polovině devadesá-
tých let měla v ČT vlastní talk show s názvem Na pozvání Lídy 
Rakušanové. 

V letech 2002–2015 se angažovala ve vydavatelství regio-
nálního tisku Vltava Labe Press (VLP), kde pracovala na žurnali-
stických projektech, koordinovala společné aktivity tehdejšího 
mateřského vydavatelství Passauer Neue Presse s jeho českou, 
polskou a slovenskou odnoží a organizovala a vedla vzdělávací 
aktivity lokálních novinářů. V roce 2004 založila spolu s pro-
fesorem Ivo možným Institut regionální žurnalistiky, který byl 
společným projektem vydavatelství VLP a katedry žurnalistiky 
Fakulty sociálních studií masarykovy univerzity.

 ▶ Pocházíte z Českých Budějovic, ale desítky let jste žila v Mni-
chově. Je pro vás Německo druhým domovem?
Určitě.

 ▶ Kdy jste si to poprvé uvědomila?
Když se na konci roku 1989 otevřely hranice a mohla jsem přijet 
volně do Česka. V tu chvíli mi došlo, že mám domovy dva. Máme 
chalupu u česko-bavorské hranice na německé straně, a tak pro mne 
není těžké pěstovat si vztah k oběma vlastem. Žiji teď střídavě v Pra-
ze a na chalupě, kde máme řadu přátel, a také dodnes pracuji jako 
korespondentka pro Passauer Neue Presse. Ty noviny čtou všichni 
moji sousedé a pro ně vlastně píši. 

 ▶ Co vás přivedlo k novinařině? Politika?
Vlastně to byl můj muž – fotograf. Ještě v Praze, než jsme odešli do 
Německa, mi řekl, že se fotky lépe prodávají s reportážními texty. 
Takže jsem je začala psát. Podepisoval se pod ně ovšem sám, usoudil, 
že to bude lepší, protože ho v redakcích už znají.

 ▶ Vadilo vám to?
Vůbec ne, ty texty se spíš podobaly slohovým cvičením a říkala jsem 
si, že je lepší, když s nimi nejsem spojována. Mým snem bylo ale 
pracovat v nakladatelství, v knižní redakci, kde bych mohla číst ru-
kopisy a vybírat, co se bude publikovat. A pak rukopisy redigovat. 

 ▶ To se vám nakonec částečně splnilo, když jste pro Svobodnou 
Evropu připravovala pořad o literatuře zakázaných českých auto-
rů. Jak vlastně probíhal váš odchod do exilu, bylo těžké se v Ně-
mecku uchytit? 
Bylo mi jednadvacet let, když jsme s přítelem přišli do Německa. 
Můj přítel a později manžel, který jako syn faráře nesměl studo-
vat, byl zoufalý, že jsme s Rusy nebojovali, a nechtěl mít s nimi už 
nic společného. Trvala jsem však na tom, že nebudeme žádat o azyl 
a vyčkáme, jaký bude další vývoj. Třeba se vrátíme, plánovala jsem 
si. Díky tomu, že jsme nežádali o azyl, jsme aspoň nemuseli do žád-
ného lágru a mohli jsme si najít práci. Devět měsíců jsme pracovali 
ve fabrice u pásu a v květnu 1969, kdy české politbyro poděkovalo 
Sovětům za bratrskou pomoc, už došlo i mně, že situace hned tak 
lepší nebude. A požádali jsme o azyl.

Vrátila jsem se na univerzitu, studovala jsem germanistiku 
a slavistiku a přitom jsem si udělala tlumočnické a překladatelské 
zkoušky. Současně jsme s manželem dělali reportáže pro exilový tisk 
a časem jsem začala psát i pro Svobodnou Evropu, nejprve jako volná 
spolupracovnice a později jako redaktorka.

à

 ▶ A jak to bylo s tím literárním pořadem?
Pořad jsme vymysleli dohromady se Slávou Volným a s Milanem 
Šchulzem. Jmenoval se „Literatura bez cenzury“ a byla to vlastně 
četba na pokračování. Snažila jsem se připravit jednotlivá pokračo-
vání tak, aby to byl vždycky ucelený text, který má začátek a konec. 
Uměla jsem si představit, že při tom permanentním rušení poslucha-
či možná nebudou moci sledovat vysílání pravidelně. Takže to byl 
spíš takový „reader’s digest“. Mělo to docela ohlas. Po listopadu jsem 
se dozvěděla, že si to lidé nahrávali, přepisovali a šířili jako samizdat.
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 ▶ Do širšího povědomí jste ale vstoupila především jako 
komentátorka.
Ano, pořad Literatura bez cenzury byl spíš takové moje hobby. Pra-
covala jsem v redakci padesátiminutového pořadu Události a názory, 
který běžel každý den večer. Měl domácí a zahraniční část. Zpočátku 
jsem pracovala v zahraniční redakci. Snažila jsem se témata přiro-
zeně nějak spojovat s domácí situací a nakonec mně nabídli, abych 
přešla do domácí redakce. Byla jsem ráda. V domácí redakci byl totiž 
větší prostor pro osobní iniciativu. V zahraničněpolitické redakci 
vždy americké vedení rozhodlo, co ten den bude hlavní téma, a to 
jsme zpracovávali. Další témata jsme mohli navrhovat a zpracovávat 
také, ale přece jen prostor byl limitován. V domácí redakci bylo na 
nás, jaké náměty na poradu přineseme.

 ▶ Jak jste získávala informace z Československa?
Díky našemu analytickému oddělení, kde se analyzovaly otevřené 
zdroje, tedy nejrůznější noviny, ale i přepisy rozhlasového vysílání 
a podobně. Mimochodem tam pracoval například Jiří Pehe. Také 
jsme měli k dispozici archiv s kartotékami lidí, kteří měli něco spo-
lečného s komunistickou stranou.

Když jsme si pak pořídili chalupu v Bavorském lese, měla jsem ještě 
další zdroj, a sice vysílání Československé televize. Obraz byl mizerný, 
ale zvuk srozumitelný. Tam se dalo zachytit informací a podnětů!

 ▶ Zůstala jste ve Svobodné Evropě i po roce 1989?
Po rozpadu Československa se československá redakce rozdělila. 
Slovenská redakce pokračovala dál, protože na Slovensku vládl au-
toritativní Vladimír Mečiar. V Česku jsme ale měli Václava Havla, 
vnímaného za Západě jako záruku demokracie a svobody, takže čes-
ké oddělení bylo jako nadbytečné zrušeno už v roce 1994. Ředitel 
Pavel Pecháček si ale dohodl s Američany, že mu dají ještě peníze 
na rozjezd samostatného českého vysílání RSE doma. Vzal si sebou 
z Mnichova asi deset lidí, ale protože jsem jeho projektu moc šancí 
nedávala, domluvila jsem si s ním jen volnou spolupráci. A tím jsem 
si vytvořila prostor, abych mohla být korespondentkou z Prahy pro 
německá média. Posléze se Pavel Pecháček domluvil s tehdejším ře-
ditelem Českého rozhlasu Vlastimilem Ježkem a vznikl tak Český 
rozhlas 6 a v něm má kořeny dnešní Český rozhlas Plus.

 ▶ Jak se vám dařilo jako novinářce na volné noze? Mohla jste si 
vybírat témata sama?
Fungovalo to tak, že jsem do redakcí jednou za týden poslala náměty 
a v redakcích si vybrali, co je zajímalo. Někdy, ale spíš výjimečně, 
mě zaúkolovali.

 ▶ Přicházely vám náměty na mysl samy od sebe? Nebo jste měla 
nějaký osvědčený recept, kde je hledat? 
Recept jsem neměla, respektive ani mít nemusela, protože témat bylo 
kolem mě spousta. Stačilo se pozorně dívat.

 ▶ Vnímala jste rozdíl v tom, co zajímalo české čtenáře či poslu-
chače a co německé?
Tuhle práci na volné noze jsem rozjela naplno od roku 1995 a musím 
říct, že v té době byl velký zájem o všechno, co se dělo za někdejší 
železnou oponou. Ale ze všeho nejvíc o Václava Havla. Už tehdy jsem 
si říkala, že až tady Václav Havel nebude, tak zájem o Česko nejspíš 
opadne. Což se i stalo.

Rozdíl v psaní pro německé publikum byl v tom, že jsem musela 
dávat pozor, abych nezapomněla na souvislosti, které jsou v našem 
prostředí samozřejmé. To se mi snad podařilo.

 ▶ O Václava Klause zájem nebyl?
Když jsem v redakcích nabízela články na téma Václav Klaus a jeho 
způsob vládnutí, říkali mi, nechme to být, bylo by to pro Česko kon-
traproduktivní. Němečtí čtenáři by nechápali, jak je možné, že máme 
takového prezidenta… 

To, co se dělo v devadesátých letech, jak Václav Klaus podceňoval 
právní prostředí a toleroval korupci, to bylo v Německu nesdělitelné, 
aniž by to na něj vrhalo špatné světlo. Například tzv. „sarajevský 
atentát“. Nebo rozsáhlá amnestie pro lidi, kteří se za jeho vlády do-
stali k penězům. Na Západě měl totiž Václav Klaus zpočátku dobrou 

à

stříhání drátů na hranicích v česko-bavorském pohraničí  
v roce 1989

V redakci Rádia svobodná Evropa v mnichově
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pověst. Brali ho jako pragmatika, jako ekonoma, který Česku po-
může k rozkvětu.

Pracovala jsem pro více novin včetně švýcarského listu Finanz 
und Wirtschaft. Jednou jsem jim napsala článek o bankovním soci-
alismu u nás a pro ně to byl šok. Česká ekonomika najednou vypadla 
z obrazu, který si o reformním premiantovi na Západě vytvořili. 
Článek jsem musela tvrdě obhajovat, a po roce mi dali za pravdu.

 ▶ Jak se změnil za ta tři desetiletí pohled Němců na Čechy?
Zpočátku byli hodně zvědaví, jak to bylo za železnou oponou. Moji 
sousedi třeba za mnou chodili a říkali: „Proč máte tak veliké lány, 
vždyť vám každý liják odnese úrodnou půdu z pole?“ Pak jsem spíš 
zaznamenávala reakce na nějaké výraznější postoje. Například Něm-
ci nechápali, jak se můžeme tak tvrdě negativně stavět k uprchlí-
kům. Nechápali, jak můžeme odmítat Evropskou unii nebo euro… 
Nemluvím přitom jen o kolezích novinářích, v tomto měli stejné 
názory i mladí lidé, například z jednoho německého gymnázia ve 
Würzburku. Ti každoročně jezdili se svým profesorem, s nímž jsem 
se znala dlouhé roky, na školní výlet do Prahy a součástí jejich pro-
gramu byla i moje diskuse s nimi o životě v Česku.

Nepochopitelné pro mne je, že naopak čeští studenti, kteří pro-
fitují z evropských programů, jako je Erasmus, se po půl roce vrátí 
a stejně jsou proti evropské integraci a euru… 

Svou roli určitě sehráli dva poslední prezidenti, kteří Evropskou 
unii permanentně pomlouvají. To se muselo projevit v názorech ve-
řejnosti. Ryba smrdí od hlavy. 

 ▶ A změnili se mezitím Češi?
Myslím, že jsme sebevědomější, mentalitou jsme se přiblížili západ-
nímu prostředí. Vidím však jeden velký deficit: nebyli jsme schopni  
se vyrovnat s odsunem sudetských Němců. Je to vina především 
politiků. Následky jsou zřejmé: kterýkoliv politik tuto kartu vytáhne, 
je na ni schopen uhrát body. Stačí si připomenout, jak kvůli tomu 
Václav Klaus oddaloval podpis Lisabonské smlouvy nebo jak Miloš 
Zeman v poslední televizní debatě před první prezidentskou volbou 
odsunul Karla Schwarzenberga na vedlejší kolej, když ho prezento-
val jako „mluvčího sudetských Němců“ jen proto, že nazval odsun 
„hrubým porušením lidských práv“. V tomto ohledu vybočuje mezi 
zdejšími politickými stranami jako jediná z řady KDU-ČSL, která 
se sudetských Němců nikdy nestranila.

Mimochodem, Sudetoněmecké krajanské sdružení už někdy před 
šesti, sedmi lety vypustilo ze svých stanov „právo na domov“, tedy 
jinými slovy i právo na navrácení majetku. Mluvčí Bernd Posselt 
mi pak v rozhovoru řekl, že oni si už své odpracovali. A co s tím 
uděláme my, je naše věc.

 ▶ Německý historik Rudolf Hilf při jedné z konferencí věnova-
ných vztahům mezi Čechy a sudetskými Němci v roce 1992 pro-
hlásil, že „vyhnání bylo Benešovým aktem msty (…), které bylo 
Stalinem velice rychle pochopeno jako to, čím ze strategického 
hlediska skutečně bylo: totiž nástrojem, aby český národ byl při-
poután k východnímu impériu bázní před německou revanší“. 
Jak vypadají dnes vztahy mezi lidmi na česko-bavorském pomezí?
Vzájemné vztahy jsou dnes výborné, sousedské, jak mají být. Do-
sud občas překládám oficiální dokumenty pro lidi z okolí, nevěřil 
byste, kolik lidí si bere partnera z druhé strany hranice a jak snadno 
příchozí zapadnou do nového prostředí. Ukázalo se to i při zavírání 

hranic během pandemie, kdy zákazy pohybu přes hranice dopadaly 
nejtísnivěji právě na lidi v pohraničí. Dokonce bych řekla, že si lidé 
teprve proto uvědomili, jak jsou pro sebe navzájem nepostradatelní. 
V tomto ohledu má „vnitrozemí“ co dohánět.

 ▶ Vaše rozhlasové umění opakovaně ocenili politici, různé na-
dace. Osobně podepsaným dopisem vám poděkoval americký 
prezident Bill Clinton. Dostala jste cenu Opus vitae nadace Čes-
ký literární fond za špičkovou novinářskou práci a prosazování 
hodnot svobody a demokracie před rokem 1989 i po něm. Za co 
jste ji konkrétně dostala?
Já bych řekla, že jsem nic speciálně neprosazovala. Svobodu a demo-
kracii tady prosadili zdejší lidé, v první řadě disidenti a také další 
lidé, kteří toužili po svobodě. Já jsem snad „mluvila za ně“ na vlnách 
Svobodné Evropy a pak i v dalších médiích. Samozřejmě mě zajímají 
otázky spojené se svobodou a demokracií. Rozčiluje mě každá ne-
spravedlnost, je to nejspíš vidět i na mé práci, a proto jsem dostala 
tu cenu.

 ▶ Potěšilo vás, že vás, vaši práci takto vyzdvihli?
Měla jsem radost, samozřejmě.

 ▶ Řekl bych, že řada lidí si váží vašich komentářů proto, jak na-
svěcují to podstatné v dění kolem nás, jak nastavují hodnotový 
kompas…
…pokud tomu je tak, jak říkáte, tak se mi daří to, o co mi jde.

 ▶ Čerpali jsme z nich roky nadhled, naději. Z čeho vy sama 
v životě čerpáte naději?
To neumím říct, nevím, mám ten optimismus v sobě. Vede mě to 
k tomu, vidět na věcech kolem nás něco dobrého. I když jsou chví-
le, kdy to nejde, jako třeba teď, když sledujeme ruskou agresi na 
Ukrajině. Je to svým způsobem déjà vu. Vladimir Putin by nejraději 
vnutil Ukrajině to, co jsme my zažili za normalizace. Chce, aby se 
sama zřekla rozhodování o své budoucnosti, aby se zřekla svébyt-
nosti a přijala jeho pohled na věc jako jediný možný. Chce tak ukra-
jinskému národu zlomit páteř, jako jsme to zažili my. Doufám, že se 
z toho Ukrajinci dostanou se ctí. (Rozhovor vznikl těsně před ruskou 
invazí na Ukrajinu.)

 ▶ Nebojovala jste jako novinářka někdy s vyhořením? 
Víte, manžel měl před pěti lety mrtvici a ochrnul na půl těla. Ne-
chtěla jsem ho nechat někde v ústavu, upravili jsme trochu chalupu 
a byla jsem tam s ním čtrnáct měsíců. Všechny pracovní záležitosti 
jsem omezila na minimum. A když jsem se pak po jeho smrti vracela 
k práci, došlo mi, že už nemám chuť „do všeho kecat“. Píšu mnohem 
míň, hledám to podstatné, co má smysl. Sice dodnes píšu každý tý-
den komentář pro Český rozhlas plus, ale komentovat všechno, co 
se kde šustne, mne už nebaví.

 ▶ Co je pro vás v téhle době hodně důležité?
Třeba mi záleží na tom, abych ještě nějakou chvíli viděla vyrůstat 
svou vnučku. Už před sebou nemám moc let, nemám nějaké velké 
plány či ambice. Věci se dějí tak, jak mají. Vidím svět tak trochu 
z odstupu, snad celistvěji. 

Víte, nevím, jak dlouho mi to vydrží, ale jsem strašně zvědavá, co 
bude po smrti.   Josef Beránek, foto archiv Ludmily Rakušanové
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Naopak v různých operativních složkách to tak z logiky věci není, 
a to vzhledem k charakteru služební činnosti a charakteru klientů 
– jak informátorů, tak zločinců, zde panuje ovzduší obezřetnosti až 
nedůvěry. Značná část policistů se setkává se smrtí nebo s těžkými 
zraněními daleko častěji, než je tomu u jiných profesí. Někteří poli-
cisté v podstatě denně bezprostředně vstupují do kontaktu s lidským 
neštěstím a pracují nejen s realitou smrti, ale i s přeživšími, s oběťmi 

trestných činů, a to od bagatelní trestné činnos-
ti až po oběti těch nejzávažnějších zločinů. A to 
často jako první, bezprostředně po samotné udá-
losti, taková je prostě realita. I když samozřejmě 
radosti policisté zažívají také.

Přes temnou stránku své služby zůstávají pol-
dové stále lidmi a prožívají svůj život jako ostatní 
lidé; „žena jim vyká, s dětmi si pohrají“, jak říká 
Cimrman. Povaha této služby se pak pochopitelně 
často promítá i do jejich běžného života. Rozvo-
dovost policistů je nad průměrem společnosti. Po 
několika letech ve službě rychle nastupuje cynic-
ké vnímání skutečnosti. Takové ty drsné chlapské 

kecy, co občas člověk může zaslechnout, jsou jakousi nevědomou 
obranou organismu. Bohužel i obrana s sebou může nést posun ve 
vnímání hodnot. Velký tlak s sebou nese i psychické problémy, čas-
to neléčené. Drsní chlapi samozřejmě žádnou pomoc nepotřebují. 
Posttraumatický stresový syndrom je sice vzácný, ale občas se přihodí 
i tady. Například kolega prvosledové hlídky uniformované policie se 
v přestřelce střetl na vzdálenost pěti metrů s lotrem, který se ho snažil 
zabít. Dodnes říká, že nechápe, že ho netrefil. Kolega nebyl postřelen, 
všechno se zdálo v pořádku, ale po necelém roce sám sobě diagnos-
tikoval naprosto učebnicový případ typu Post-traumatic stress disor-
der (PTSD). Naštěstí to uměl a naštěstí měl tolik rozumu, že navázal 
kontakt s psychologem, a jak on sám říká, bez něho by „to rozhodně 
nedal“. Sám by se z toho nevyhrabal. Napínavé filmy z drsného pro-
středí zase tak moc nelžou. Rozvedený cynický polda, který žije jen 
svou prací, která ho pomalu stravuje. Ale zatím jsem se zmiňoval jen 
o negativech, protože je to důležité pro posouzení celkové situace. 
Kdyby byla totiž jen samá pozitiva, byli bychom v jiném filmu, a za 
druhé existuje dost způsobů a možností, jak pomoci, když je potřeba.

Jsou tedy u policie potřeba kaplani? V policii už dlouhou dobu 
působí pomáhající profese. Pro psychickou podporu máme dobré 
psychology. Máme posttraumatické interventy a máme tzv. peer 
support. Pro fyzické zdraví máme lékaře. Ale každý člověk má 
i stránku duchovní. A proto by policisté měli mít k dispozici i kap-
lany jako další nástroj na podporu lidského rozměru policejní služby, 
která je skutečně velice těžká.

Jiří Ignác Laňka, katolický jáhen a vedoucí 
kanceláře ředitele v Útvaru rychlého nasazení 
Policie ČR
V  zemích Koruny české neměly ani policie, ani četnictvo nikdy 
v historii své duchovní. V zahraničí je situace odlišná, policejní du-
chovní služby zde fungují velmi dlouhou dobu, například ve Velké 
Británii již od r. 1842, na Slovensku patnáct let. 
U nás je zásadním datem 7. červen 2019, kdy 
policejní prezident Jan Švejdar podepsal pokyn 
policejního prezidenta č. 121, kterým se upravu-
je poskytování duchovních služeb příslušníkům 
nebo zaměstnancům policie. Byl to průlomový 
okamžik. Tento pokyn neustanovuje žádnou 
strukturu, pouze deklaruje přítomnost duchov-
ních v  policejním prostoru. V  současné době 
pracujeme s policejním vedením na jeho další 
možné úpravě, protože ta jedna stránka textu 
v tuto chvíli už nestačí. Prostě hledáme své mís-
to a tu nejlepší cestu, po které jít. A rád bych tu 
poděkoval vojenským kaplanům za jejich pomoc v našem hledání. 

Ptejme se tedy, proč mají být kaplani u policie? A začnu u zákla-
dů. Policista se stane policistou podepsáním služebního slibu. Dříve 
to byla přísaha, teď už je to jenom slib, kdy slíbí na svou čest a svě-
domí, že nebude váhat ve službě nasadit i svůj život. Tady už nejsou 
důležité jenom policejní znalosti, dovednosti, taktika služebního zá-
kroku nebo fyzická zdatnost, tady jde o morálku, o etiku. A té se dnes 
obecně věnuje velmi málo pozornosti a bohužel policejní sbor v tom 
není výjimkou. Naštěstí či lépe díky Bohu drtivá většina mladých 
policistů má dobrou výchovu z rodiny a dobrou formaci od starších 
kolegů, takže k excesům dochází velice zřídka. Policejní prostředí si 
většinou stále udržuje vojenskou povahu plnou chlapáckých týpků. 
Poldové – a to bez genderového vymezení, prosím – jsou převážně 
lidé, kteří stojí pevně nohama na zemi, mají obecně tendenci věřit 
sami sobě, svým schopnostem a možnostem. Hledí, kde na ně kdo 
skočí nebo koho mají zatknout, ale zrak nahoru pozvedají málokdy.

Významné je i strukturální rozdělení personálu policejního apa-
rátu. Policejní útvary jsou z logiky věci rozptýleny po celém území 
republiky. Základní organizační součástí jsou krajská ředitelství, 
jejichž podřízené složky jsou menší územní odbory a místní od-
dělení, kde je méně personálu. Současně existují celorepublikové 
útvary, jako například letecká služba, protidrogová centrála nebo 
Urna. Významné je i rozdílné nastavení vztahů u různých složek 
policie. Například u zásahových jednotek je kladen důraz na týmo-
vou práci a záměrně je zde pěstován duch kamarádství a důvěry. 

Na hranici mezi životem a smrtí
U policie, v armádě, ve vězení či v nemocnicích se naplno osvědčuje,  

co mohou křesťané nabídnout současníkům, aniž by bylo rozhodující,  
zda jsou či nejsou takzvaně věřící. Zkušenosti kaplanů z těchto míst mohou být inspirací  

pro všechny, kdo si kladou otázku, jak žít jako křesťan v dnešní společnosti. 

Jiří Ignác Laňka

Policejním kaplanem 
v současné situaci může 

být jen policista, který 
kaplanskou službu 

vykonává jako jakousi 
specializaci, navíc 

dobrovolně. 
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Kaplani jsou tedy u  policie pro policii. Policejním kaplanem 
v současné situaci může být jen policista, který kaplanskou službu 
vykonává jako jakousi specializaci, navíc dobrovolně, a hlavně bez 
nároku na honorář. Nic to nestojí. Toto nastavení má své výhody 
i nevýhody. Policejní duchovní je primárně policistou, tedy musí 
plnit své služební úkoly. A musí je plnit dobře, aby působil i svým 
osobním příkladem. To sice omezuje jeho kaplanské aktivity, ale, 
paradoxně, pokud je jeho povolání zřejmé, tak to naopak přispívá 
k prohloubení důvěry v jeho osobu, a to jak u kolegů, tak i u nad-
řízených. Důležité je, že hovoří jazykem svého 
kmene, rozumí tomu, co se říká v jeho prostře-
dí, je jedním z nich. A když mu kolega řekne, že 
toho týpka smotal a pijáci ho šoupli do CPZetky, 
nebude se pídit po svahilsko-českém slovníku.

Spiritualita policejních kaplanů nebude dána 
jen spiritualitou toho kterého kaplana, ale vždy 
bude podmíněná i prostředím, ve kterém slouží. 
Ať už to je policie, armáda, hasiči, nemocnice. 
A nejčastější součástí služby policejního kaplana 
jsou osobní rozhovory, při kterých je důležité vnímání a očekávání 
naprosté důvěry. Častým tématem jsou vztahové problémy na pra-
covišti – co mi ten šéf zase dneska proved’ –, ale přece jen nejčastěji 
řešíme osobní, hlavně rodinné problémy.

Například na služební misi v Bagdádu přišel asi po měsíci kole-
govi e-mail od manželky, že s ním končí, bere děti a odchází. Konec, 
típnutá komunikace. Měli jsme před sebou ještě dva měsíce, takže 
jakákoliv akce z jeho strany prostě nebyla možná. Byl z toho dost 
zoufalý, a to v prostředí, kde denně umíraly desítky lidí a kde každý 
výjezd z ambasády představoval vždy extrémní nebezpečí. Člověk 
musel být neustále ostražitý a připravený reagovat na smrtící útok. 
Jeho rozpoložení nebylo pro tuto situaci vůbec příznivé. S kolegy 
vlastně tento problém řešit nemohl, není těžké si představit, co by 
se dozvěděl. Takže přišel, strávili jsme spolu docela dost hodin a na-
konec jsme to zvládli. Dal se dohromady. (A už je znovu ženatý.) 

Důležitá je i pomoc v těžkých situacích. Mám na mysli zvláště úmr-
tí, ať už je to úmrtí v rodině nebo úmrtí kolegy na pracovišti. Tady 
se vlastně dotýkáme toho existenciálního, těch hraničních okamžiků 
lidského života, a zde může většinou kaplan pomoci. Podpora směřuje 
nejen k policistům, ale i k jejich kolegům a rodinným příslušníkům 
a spočívá nejen v rozhovoru a útěše, ale i v pomoci s organizováním 
pohřbu, případně v promluvě k pozůstalým. To jsou chvíle, kdy je 
kaplan opravdu důležitý. Mohu uvést jeden případ. Policista z jednoho 
republikového útvaru si vzal život. Jeho rodina to nesla opravdu těžce 
stejně jako jeho kolegové. Jeho čin byl naprosto nepochopitelný. Do-
konce se vyšetřovalo, jestli tam nebylo cizí zavinění. A s tím vyšetřo-
váním pomáhali i jeho kolegové, protože si to brali velice osobně. Cizí 
zavinění bylo vyloučeno, byla to sebevražda. S rodinou byla po celou 
dobu v kontaktu psycholožka z toho útvaru, udělala neuvěřitelný kus 
práce, ale pak se dostala do bodu, za který už neuměla jít. Maminka 
toho policisty byla silně věřící a s opravdovou hrůzou řešila otázku, 
jestli její syn nepřijde do pekla, když spáchal sebevraždu. Naštěstí mi 
kolegové zavolali, absolvoval jsem s maminkou několik rozhovorů, až 
se mi ji podařilo uklidnit. A měl jsem i možnost pomoci s organizová-
ním pohřbu včetně promluvy. Maminka je dodnes s kolegy v kontaktu, 
nezapomínají ani na ni, ani na jejího syna, už se stala součástí jejich 
„širšího týmu“. Ergo, kaplani v policii nejsou jen pro policii. Jsou zde 
skutečně pro všechny, kteří o jejich službu požádají. 

Otto Broch, hlavní kaplan Vězeňské služby 
České republiky
Co se týče vězeňské duchovní služby, její historie začíná na počát-
ku devadesátých let, kdy kaplani velice spontánně, až živelně začali 
navštěvovat lidi ve výkonu trestu, případně i během vazby. Z toho-
to spontánního hnutí postupem doby vykrystalizovalo Společen-
ství dobrovolných duchovních, kteří docházeli do různých věznic 
a v roce 1994 se institucionalizovali v zapsaném spolku dnes zvaném 

Vězeňská duchovenská péče. Působí v něm zá-
stupci třinácti křesťanských církví, členů je v sou-
časné době zhruba sto a z nich je zhruba polovina 
velice aktivní a ostatní působí spíš příležitostně 
nebo jde o emeritní kaplany.

Postupem doby, jak si samotný vězeňský 
systém zvykal na práci duchovních – a začátky 
byly z obou stran předpojaté, až nedůvěřivé –, si 
duchovní získali důvěru. V roce 1998 se pak po-
dařilo vyčlenit osm nebo deset těchto dobrovol-

ných duchovních, kteří získali pracovní úvazek jako regulérní kap-
lani vězeňské služby. To je významný milník. Od tohoto okamžiku 
kaplanská služba mohla skutečně působit systematicky, kontinuálně 
a získali jsme stejná práva a samozřejmě i povinnosti jako ostatní 
zaměstnanci. Ten bonus byl především v tom, že jsme měli přístup 
k vězněným osobám bez překážek a komplikací.

Na přelomu loňského a letošního roku došlo k dalšímu význam-
nému posunu: kaplani se stali součástí týmu odborných zaměstnan-
ců, kde působí také psychologové, sociální pracovníci a pedagogové. 
Stali jsme se součástí týmu pomáhajících profesí, tedy těch, kdo pra-
cují s vězněnými. Od nás se především očekává, že budeme blízko 
těm, kteří se snaží zklidnit osobní situaci, společné fungování na 
odděleních, že budeme podporovat lidi, kteří hledají nějakou oporu 
a pomoc, a to duchovně i lidsky. V současné době působí v 35 vězeň-
ských zařízeních 53 kaplanů z 11 církví na různě velký pracovní úva-
zek. Za sebe mohu říct, že duchovní služba je stabilizovaná, získala 
důvěru, počítá se s ní v celém systému, a především přináší užitek 
těm, kterým se jí dostává, kteří od ní očekávají pomoc.

V čem je obecně role kaplana důležitá? Začal bych zkušeností, 
kterou mi vyprávěl kamarád, který onemocněl covidem. Měl těžký 
průběh, delší dobu ležel na dýchacích přístrojích a lékaři mu dávali 
jen dvacetiprocentní naději na přežití. Prožíval to velice obtížně. V té 
situaci bezmoci, nejistoty a strachu za ním přišel kněz, nemocniční 
kaplan. Pacient přijal svátost smíření, eucharistii a potom si ten kap-
lan sedl k němu na postel, vzal ho za ruku a modlil se s ním. A tento 
okamžik se pro něho stal tím nejzásadnějším v celé té zdravotní krizi. 
Když to zpětně reflektoval, zmiňoval se o tom, že ani nevnímal, co 
ten kněz říká a co se dělo, ale silně prožíval, že ho někdo drží za ruku 
a že se za něho modlí.

Kaplanská služba probíhá nebo minimálně začíná primárně tím-
to způsobem. Kaplan se přiblíží člověku, k němuž přichází, třeba 
v modlitbě nebo v mlčení a v určité sounáležitosti, soucítění s ním 
nese ten okamžik, kterým prochází, tu tíhu, kterou druhý nese. 
Alespoň u nás, vězeňských kaplanů, vnímáme toto lidské soucítění, 
tuto empatii jako východisko pro naši službu. Určitým způsobem 
je specifické, že i když jsme z různých církví, s různými tradicemi 
a náboženskými kontexty, tak těch čistě církevních aktů nebo skut-
ků, které bychom chtěli předávat, je minimum. Většina naší práce 

à

Otto Broch

Ani nevnímal, co ten 
kněz říká a co se dělo, 

ale silně prožíval, že ho 
někdo drží za ruku a že 

se za něho modlí. 
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očekávat, že se život druhého změní, teprve až on uvěří. Tento proces 
je vztahem jakési vnitřní lásky, kterou prožívá člověk otevřený Bohu 
a kterou může tímto vztahem předávat dál.

Kdybych měl srovnat nemocniční, vojenskou a vězeňskou kaplan-
skou službu, asi nejpozitivněji je vnímána ta nemocniční. Každý, kdo 
se ocitne v nemocnici nebo v nemocnici někoho má, hledá všechny 
dostupné prostředky, nejen ty medicínské, ale i duchovní. Příměrem 

pro tuto službu je podobenství o milosrdném 
Samaritánovi. Myslím, že to nejvíc vystihuje 
podstatu té nemocniční duchovní služby. A je 
dobré si uvědomit, že milosrdný Samaritán 
nepřišel, aby zraněnému kázal Boží slovo, ale 
přišel, aby ho uzdravil. On mu nalil do ran olej 
lásky, empatie, obvázal ho milosrdenstvím, 
kterému sám rozuměl nebo ho zakoušel. 
A teprve potom ho umístil do hostince, kde se 
najedl a napil. A my bychom často chtěli, aby 
ti, ke kterým přicházíme, nejdříve jedli a pili 
třeba z té církevní náboženské nabídky, a za-

pomíná se na to lidství. Na to opravdu nejzákladnější. Nemocniční 
kaplani přicházejí k lidem, kteří mají zraněné tělo, jsou nemocní.

Vojenští kaplani zase přicházejí k lidem, kteří jsou zatíženi nebo 
zraněni emocionálně, psychicky. To znamená, že prožívají nějakou 
velkou vnitřní tenzi. Biblickým příměrem k tomu může být obraz 
učedníků na rozbouřeném Genezaretském jezeře. Ve větru a vlnách 
křičeli hrůzou a Ježíš k nim přichází a říká: pokoj vám, nebojte se, 
já jsem tu. To je služba vojenských kaplanů: poskytnout podporu, 
integrovat člověka, který je zasažen stresovým prostředím.

U vězeňských kaplanů je služba úplně jiná v  tom, že my pra-
cujeme s lidmi nejen měsíce a roky, ale někdy celá desetiletí – se 
stejnými lidmi. Je to práce kontinuální, dlouhodobá a na mnoha 
rovinách hluboce provázaná. A biblické slovo, které nejvíc vystihuje 
tuto duchovní službu, je Pavlovo slovo v Listu Tesalonickým: „Kla-
deme vám na srdce bratři: kárejte neukázněné, těšte malomyslné, 
ujímejte se slabých a se všemi mějte trpělivost.“ Když jsem si ta slova 
četl a promýšlel je, viděl jsem, jak korespondují se skutky duchovní-
ho milosrdenství. Když budeme v tomto duchu přicházet k bližním, 
tak se nemusíme servilně podbízet ani se úzce vymezovat, stačí být 
pravdivý, spravedlivý. Stačí mít rád.

Z jakých predispozic obecně vychází duchovní služba? Nabízí 
se motiv obrazu na stropě Sixtinské kaple. Tam je vyjádřen nádher-
ný vztah člověka s Bohem. Člověk, který je v nějaké nouzi, v tíživé 
situaci a po celá staletí, po celá tisíciletí hledal také oporu u Boha. 
Natahoval tu ruku k něčemu třeba neznámému nebo tušenému, tou-
ženému, ale on vnitřně věděl, že je to Bůh. Pomoc a podpora v každé 
situaci, v každé nouzi, i když neexistovala ani kategoriální pastorace, 
ani pojmenovávání a vymezování těch různých prostor. My žijeme 
v situaci, kdy člověk natahuje ruku, kdy hledá oporu a kdy se snaží 
něčeho chytit, ale Boha už nevidí. Často přicházíme k lidem, kteří 
nemají ani zkušenost, ani nějaké vnímání, poznání a chápání Boha. 
Kdybychom přišli a začali vykládat svá chápání, svá východiska, svá 
směřování a cíle ve vztahu své víry, svého náboženství, toho, jak je 
kaplanská služba také chápána, lidé by nám nerozuměli. Pořád by 
sahali tou rukou do prázdna, protože by se nikdo nedotýkal jejich 
ran. Neměli by prožitek toho, že je někdo drží za ruku.

Jsme v situaci, kdy stojíme přesně na tom místě, kde dříve stával 
Bůh. Lidé nevidí Boha, ale vidí nás. Je to veliká zodpovědnost: oni 

spočívá v  individuálních a  částečně i  skupinových rozhovorech. 
Sdílení, naslouchání, promýšlení a samozřejmě modlitba. K tomu 
přistupují různé řízené programy, jako je např. biblická hodina, ka-
techeze, spirituální duchovní záležitosti, ale bez toho lidského sou-
cítění by žádná kaplanská služba nebyla věrohodná. A neměla by ani 
duchovní přesah, ani dosah k příslušnému člověku.

Z jakých principů kaplanská služba vychází? Chtěl bych říct, že 
primárním východiskem kaplanské služby je 
to, že si nevybírá. Nevytváří nějaké skupinky 
podle osobních nebo náboženských a církev-
ních preferencí. Kaplan je přítomen naprosto 
pro každého. Dokonce i pro toho, kdo jeho 
službu odmítá, kdo se k  němu otáčí zády. 
Kaplan by totiž měl vidět celé prostředí nejen 
z hlediska jakési realizace pastoračních proce-
sů, ale měl by vidět člověka, který je nějakým 
způsobem v jeho blízkosti a potřebuje prostě 
jeho pozdrav, úsměv, otázku, modlitbu.

Dalším takovým východiskem kaplan-
ské služby je to, že nedělá rozdíly mezi církvemi a náboženskými 
skupinami. Vážím si toho, že ve vězeňské službě působí duchovní 
ekumenicky. Nejde jen o to, že se domlouváme, ale že se především 
respektujeme, a řekl bych, že se máme rádi. Společenství kaplanů se 
během let proměňovalo. Lidé přicházeli a odcházeli, avšak vědomí, 
že patříme jedinému Kristu a že jsme posláni k člověku v jeho nouzi, 
zůstává. A skutečnost, že každý máme různé cesty, třeba církevní, ale 
i osobní, je velikým obohacením. Ostatně kdybychom chtěli žít jen 
ve vlastních představách, v těch dispozicích, které máme, a považo-
vali bychom je za ty jediné správné, tak bychom za prvé naplňovali 
jenom své cíle a ambice a za druhé bychom od sebe oddělovali ty, 
kterým máme nebo můžeme pomáhat a kteří to od nás očekávají.

Klíčem k člověku, ke kterému se chceme přiblížit, je, aby neměl 
pocit, že se k němu nějak skláníme, možná blahosklonně, možná pa-
ternalisticky, ale že stojíme na stejné úrovni. Že si uvědomujeme, že 
jeho konkrétní situace je i situací naší, a to i ve vězení. To, že on je tím 
vězněným, je proces, který ovlivnilo mnoho okolností, za něž možná 
nemohl. On je svým způsobem obětí něčeho nebo někoho, kdo tu 
cestu tak nastavil nebo překazil či zdeformoval. A jakou zásluhu 
máme my, že my jsme nebyli takto ovlivněni, takto zdeformováni? To 
je premisa, z které je třeba vycházet, když přistupujeme k druhému. 
Když bude vnímat, že ho bereme vážně, s respektem, že slyšíme, co 
říká, že se nad tím zamýšlíme a že na to reagujeme a snažíme se ho 
podpořit nebo povzbudit i napomenout, tak potom bude slyšet i on 
nás. Pak vzniká jakýsi vztah, interakce, na které se dá stavět a z níž 
je možné i dál vycházet.

Asi neřeknu nic nového, když vyslovím to, že kaplan skutečně 
musí být zakotven v Bohu. Jestliže dělá svoji službu pouze z nějakých 
humánních důvodů nebo pouze z lidských dispozic, tak se dostane 
na své limity. Možná ho budou druzí plácat po zádech a budou mu 
říkat: ano, děláš to dobře. Ale co je míra hodnoty, kritérium úspěš-
nosti této práce? My, vězeňští kaplani, ji nevidíme, mnozí lidé se 
vracejí a zdánlivě naše působení nemá žádnou konkrétní odezvu, 
posun. Ale kritériem úspěšnosti je to, že člověk ví, že se snaží na-
plňovat to, k čemu ho posílá Bůh. A s Bohem je potřeba vytvořit 
vztah a to je záležitost osobní víry a modlitby. A když říkám osobní 
víry, platí – je to v Písmu –, že tvá víra tě uzdravila. A také platí, že 
naše víra uzdravuje ty druhé. Naše víra má být živá a my nemáme à

Otto Broch

Z jakých predispozic obecně 
vychází duchovní služba? 
Nabízí se motiv obrazu na 
stropě Sixtinské kaple. Tam 
je vyjádřen nádherný vztah 

člověka s Bohem. 
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se setkávají s Bohem skrze nás, chápou ho tak, jak my Boha repre-
zentujeme. Jak dokážeme svým způsobem života na něho pouka-
zovat. Všichni dobře víme, že jenom slova nestačí. Jenom vyznání 
víry ve smyslu formulací není dostatečné. Je potřeba svědectví, činy, 
skutky. Každý člověk zareaguje na skutek milosrdenství, pochopení, 
empatie. Vím, že se v tomhle opakuji, ale je potřeba, abychom si 
uvědomovali, že těžiště služby je v lidské sounáležitosti. Pro tuto 
službu, kterou konáme, není Bůh důležitější než člověk. A stejně jako 
oni vidí nás nebo jak chápou nás, chápou a vidí Boha. Stejně tak 
i my, jak rozumíme, chápeme a přijímáme konkrétního člověka, tak 
přijímáme Boha. 

Na závěr bych si dovolil říct, že naše služba má i druhý rozměr: 
nejsme to jenom my, kdo dáváme, ale jsme to i my, kdo přijímáme 
a dostáváme. Takovým symbolem je jeden obraz, který vyfotil Jin-
dřich Štreit ve vězení. Ten vězněný, ten nemocný, ten ztrápený na 
snímku je zdrojem požehnání pro nás. A tak nám přeji, abychom to 
dokázali nejen pochopit, ale také přijímat a žít z toho. A vycházet 
z toho jak ve vztahu k Bohu, tak především k člověku. 

Jaroslav Knichal, katolický kněz  
a hlavní kaplan Armády České republiky
Duchovní služba v armádě má bohatou historii. Po roce 1950, kdy 
byla její činnost ukončena, byla znovu obnovena v roce 1998 na 
základě tří důležitých dokumentů, a to: smlouvy mezi Ekumenickou 
radou církví a Českou biskupskou konferencí o podmínkách vzniku 
a působení duchovní služby v resortu obrany, pak dohody o spolu-
práci mezi ministerstvem obrany, Ekumenickou radou církví a Čes-
kou biskupskou konferencí, a tak jak už to v armádě musí vždycky 
být, byl na závěr vydán rozkaz ministra obrany o zřízení duchovní 
služby v resortu obrany. K dnešnímu dni máme 35 „tabulkových 
míst“, fakticky máme 34 vojenských kaplanů z 11 křesťanských círk-
ví. Fungujeme na ekumenickém principu.

Práce vojenských kaplanů tedy vychází už z těchto základních 
dokumentů, ve kterých je napsáno následující: na podporu všestran-
ného rozvoje lidských hodnot a pro zlepšení života vojáků v činné 
službě a  občanských zaměstnanců vojenské správy a  k  naplnění 
svobody náboženského vyznání zaručené Listinou základních práv 
a svobod v rámci působnosti resortu obrany a podle dohody o du-
chovní službě v resortu ministerstva obrany je zřízena duchovní služ-
ba. Všichni lidé, které za účelem společného úsilí o bezpečnost ČR 
sdružuje resort obrany, jsou lidské bytosti v plné míře obdařené vůlí, 
schopností samostatně hledat, nacházet, pořádat svůj individuální 
prostor k veškerým skutečnostem, danostem, situacím. Schopností 
i potřebou je individuálně i společně prožívat. A jak už tady zazně-
lo, toto prožívání probíhá především v emocionálních, duchovních, 
eticky morálních a sociálních obzorech lidské osobnosti. Je nevynu-
cené, nevynutitelné a ve své podstatě nepotlačitelné. A zvlášť vojen-
ská služba, služba v armádě, přivádí člověka do duchovně či eticky 
komplikovaných, často mezních situací. Existence resortní duchovní 
služby je zárukou a oporou komplexního fungování resortu. Ade-
kvátním způsobem a se zřetelem ke všem specifickým okolnostem 
této služby a ke zvláštním nárokům kladeným na vojáka vytváří 
prostor jak pro jedince, tak pro kolektiv, ke svobodnému hledání, 
nacházení, rozvíjení vlastní identity, k sebereflexi, vyjádření nebo 
sdílení osobní situace a jejího prožívání. Pro to všechno je v resortu 
obrany zřízena duchovní služba.

Na jedné straně je služba vojenského kaplana založena na posky-
tování asistence člověka člověku, na nezištné vnímavosti k rados-
tem i těžkostem, které pramení z osobního i služebního života, a na 
straně druhé služba vojenského kaplana spočívá v podpoře rozvoje 
duchovního a etického potenciálu, který existuje uvnitř kolektivu 
a vojenských jednotek. Ať už doma nebo v zahraničních misích. Ke 
všem příslušníkům resortu obrany, občanským zaměstnancům i ro-
dinným příslušníkům směřuje prostřednictvím vojenských kaplanů 
univerzálně pojatá nabídka duchovní služby. Tuto službu si může 
vyžádat každý příslušník resortu i jeho rodinný příslušník a může 
ji také odmítnout. 

Motivací pro tuto službu je víra v pravdivost základních slov 
evangelia: cokoliv jste učinili jednomu z těchto mých nepatrných 
bratří, mně jste učinili. A tady si dovolím slovy prvního hlavního 
kaplana armády Tomáše Holuba zdůraznit takzvanou službu pří-
tomnosti: v duchovní službě v armádě se nejedná o misijní hlásání 
víry, kaplan nikdy nemluví o věcech víry první, nejedná se o jakési 
moralizování a napomínání. Základem pro kaplana je úcta ke svobo-
dě každého jednotlivce. Jde především o službu naslouchání, o služ-
bu spoluprožívání pracovních i osobních radostí a těžkostí v úctě 
k osobnímu tajemství každého, kdo se kaplanovi svěří.

Ve zkratce používáme my, vojenští kaplani, toto heslo: radosti 
a starosti vojáka jsou radostí a starostí vojenského kaplana. Základní 
služba vojenského kaplana, služba přítomnosti, je zásadní a časově 
nejvýznamnější rolí kaplana. Když se podíváte do historie vojenské 
služby a budete si pročítat vzpomínky mnohých vojenských kaplanů 
v době první světové války, zjistíte, že dnešní pojetí kopíruje to, co 
vojenští kaplani dělali za první světové války a v následujících letech.

V těch vzpomínkách najdete, že za první světové války se vojenští 
duchovní snažili před domácím obyvatelstvem utajit svou identitu 
duchovních. Místní obyvatelé totiž často ve velkém počtu žádali du-
chovní nejen o svátostný úkon, ale také o pomoc při řešení různých 
křivd a konfliktů, které vznikly váleč ný mi událostmi. Kaplan jako 
vojenská osoba však musel být v první řadě k dispozici vojákům. Du-
chovní často působili u útvaru více měsíců, dokonce i roků a jejich 
osoba se stala nedílnou součástí dané jednotky. Jeden kaplan, který 
po letech opouštěl svůj pluk, vyjádřil své myšlenky následujícími 
slovy: „Nepřetržitě 32 měsíců stojím na frontě se svým plukem, se 
kterým jsem sdílel osud chmurných i vítězných dnů. Tak mi při-
šlo strašně těžké odloučit se od svých mužů.“ Kaplani doprovázeli 
vojsko a kráčeli s nimi stejným terénem s tou výjimkou, že nebyli 
ozbrojeni. Jinak s vojáky snášeli útrapy a strasti. Morální vliv na 
vojáky a získání si jejich důvěry totiž byly možné pouze za cenu 
mnohých návštěv přímo v zákopech. Stejně tak to prožíváme i my, 
současní vojenští kaplani. 

Vybavuji si z vlastní zkušenosti moment, kdy se například během 
mise v Afghánistánu voják dozvěděl, že mu zemřel tatínek nebo ma-
minka, a bylo velmi obtížné, aby se vrátil ke svým blízkým domů. To 
byly chvíle, kdy velitelé využili služby vojenských kaplanů k tomu, 
aby kaplan 24 hodin toho vojáka doprovázel. Vojáci na misi mají 
u sebe neustále střelné zbraně, a tak velitel netušil, co všechno se 
může v hlavě dotyčného vojáka odehrávat. Stalo se mi, že mne pak 
velitel oslovil: „Co myslíš, kaplane, bude potřeba toho vojáka repa-
triovat, dostat zpět do ČR, protože po úmrtí svých nejbližších ne-
zvládne situaci?“ A najednou si člověk uvědomí, na jakých miskách 
vah je postavena naše služba. Rozhodujete o velmi silném osobním 
služebním postoji toho vojáka. Když se vrátí zpět domů, už si nebude 

à
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Přítomnost jako výchozí bod služby zní neškodně, dokud neuva-
žujeme o jeho povaze. Tady je důraz kladen přímo na kaplana jako 
prostředníka. Zde číhá již zmíněné nebezpečí pohledu na sebe sama 
ve smyslu: všechno znám, všechno vím, všechno umím, se vším si 
dokáži poradit. Existuje i reálná hrozba nesprávného použití toho 
konceptu služby přítomnosti. Kaplan může příliš snadno předpo-
kládat, že pouhé „být zde“ je dostačující. Bytí v přítomnosti by však 
mělo zahrnovat celého člověka, být tu pro druhého emocionálně, 

fyzicky, ale i duchovně. Přítomnost jako 
opravdová naděje. Přítomnost jako Boží 
blízkost. Kaplan ve spolupráci s Boží pří-
tomností vnáší pokoj do chaosu. Vítězství 
nad zoufalstvím, útěchu ve ztrátě. Kapla-
ni praktikují tuto přítomnost modlitbou, 
různými obřady, žehnáním jednotce, žeh-
náním praporu. Zažil jsem na zahraniční 
misi v  Afghánistánu, že když jednotlivé 
malé americké jednotky přejížděly z jedné 
základny na druhou, navštívily při odjezdu 
ze základny vždy kaplana a požádali o po-

žehnání na cestu. Nikdy totiž netušili, co se cestou z jedné základny 
na druhou odehraje.

Vojenští kaplani si budují přátelství s vojáky v jednotce. Získávají 
si důvěru, aby byli kvalitně připraveni jim sloužit v době potřeby, 
sloužit mnoha různými způsoby. Pro někoho to bude pastorační 
poradenství, návštěvy nemocnice, péče o rodinu vojáka, krizová in-
tervence, humanitární podpora, kaplan vysluhující svátosti, různé 
obřady, rituály… Pokud bychom hledali biblicko-teologickou pod-
poru, tak bych se opřel o Lukášovo evangelium, kde se v kapitole 
24 mluví o emauzských učednících. Lukášovo evangelium zazna-
menává Ježíšovu službu přítomnosti. Stejně tak na tom byli a jsou 
vojenští kaplani, kteří jsou povoláni být s vojáky. Jít po boku těch, 
kteří prožívají bolest, utrpení a žal. A důležitý moment je u kaplana 
v tom, aby spojil energii své vlastní osobnosti, charakteru a ochotu 
srdce. Pokud chce být kaplan v rámci své jednotky týmovým hrá-
čem, pak je nutná celostní přítomnost, fyzická, emoční i duchovní. 
(Opakem je pak postoj kaplana v situaci, kdy sedí v kanceláři, pije 
kávu či čaj a čeká až vojáci přijdou.)

Silou služby přítomnosti je obětavost. Ačkoliv je atribut zřejmý, je 
důležité ho zmínit. Kaplan v armádě není pro to, aby vyplnil tabul-
kové místo či naplnil vlastní potřeby, ale aby sloužil druhým. A tady 
mi dovolte připomenout velký vzor vojenských kaplanů Emila Ka-
pauna. Když Barack Obama uděloval medaili cti „im memoriam“, 
řekl: „Vojáci, kteří byli Kapaunovi nablízku, ho nazývali světcem. 
Viděli v něm dar od Boha. My tu dnes oceňujeme jeho odvahu. Tento 
americký voják, vojenský kaplan nikdy nevystřelil ze zbraně, a přece 
zacházel s nejsilnější zbraní ze všech. Miloval své bratry natolik, že 
byl ochoten zemřít, aby oni mohli žít.“ 

Pavel Ruml, předseda Asociace  
nemocničních kaplanů
V jedné naší evangelické písni se zpívá: stíny smrti nás tu tíží, duch 
však vesel k světlu vzhlíží. Takže já se budu snažit přes stíny smrti 
koukat zvesela k nebesům. Pracuji ve Vojenské nemocnici a stejně 
jako nad ní, tak nad mnoha dalšími oblastmi lidské činnosti a našeho 
působení se neustále vznáší tento stín.

moci finančně polepšit, a v okamžiku, kdy ho pošlete domů, bude 
mezi ostatními vypadat, že něco nezvládl, selhal. Je důležité, aby byl 
kaplan často ve spojení s Bohem v modlitbě za sebe i za toho vojáka. 
Aby situaci správně vyhodnotil.

Další podobou služby přítomnosti v krajní situaci je to, když je 
třeba oznámit rodině úmrtí vojáka v zahraniční operaci. Kaplan je 
spolu s velitelem první, kdo nejbližším oznamují tuto smutnou udá-
lost. My duchovní jsme s těmito situacemi konfrontováni běžně, ale 
když do sboru nebo na faru přicházejí lidé, 
když se domlouvají na pohřbu svých nej-
bližších, tak už tu smutnou zprávu slyšeli 
a mají ji nějak zpracovanou. Ale vojenský 
kaplan – a stejně tak to bude i u policejních 
kaplanů – je ten první, který stojí v kon-
frontaci s  takovou informací. V  armádě 
takovou událost vždy oznamuje jako první 
velitel a kaplan je přítomen, aby svou pří-
tomností podpořil velitele a posléze pod-
pořil svou přítomností rodinu pozůstalých.

Jeden z  kaplanů službu přítomnosti 
charakterizoval slovy: „Buď přicházím já, nebo přicházejí oni. Když 
přicházím já, tak nabízím sebe, nabízím naději, nabízím třeba pozi-
tivní vnímání světa. Nabízím prostor, nabízím čas, nabízím oporu. 
Nabízím možnost otevřít věci, které člověka třeba tíží a  jsou pro 
něho náročné. A obráceně, když takový člověk přichází, má mož-
nost si o toto všechno říci nebo si po tom sáhnout. A já ho pustím 
tam, kde se cítím bezpečně, kde se cítím také kvalifikovaně. Protože 
s věcmi, se kterými přicházejí vojáci, si sám někdy nevím rady a je 
důležité umět si přiznat, že neznám odpověď, že neumím pomoci. 
Že v tuto chvíli jsem tady jako ten, kdo naslouchá a kdo je ochoten 
člověku pomoci na jeho cestě, ale kdo to nevyřeší a nedá odpověď. 
Ale společně tu cestu můžeme hledat. Pocit, že všechno zvládnu, 
všechno umím, všechno vyřeším, se vším si poradím, je pro kaplana  
nebezpečný.“

Služba přítomnosti je jedním z prostředků, kterými kaplani spo-
lupracují s Bohem na dokončení stvoření. Je to proces, ve kterém 
kaplani pomáhají osobnímu uvědomění, růstu a porozumění druhé 
osobě. Služba přítomnosti je flexibilní a kreativní. Pracujeme s dy-
namickou, různorodou skupinou lidí a  jejich rodinami, s vojáky 
různých denominací, ale i s  lidmi, kteří nemají pocit víry. Služba 
přítomnosti není omezena na kapli, kostel, sakrální prostředí, ale 
jdeme všude tam, kde jsou vojáci, jdeme vedle nich a poskytujeme 
jim duchovní a emocionální sílu, kterou potřebují. Ale vedle toho 
jsem si položil ještě jinou otázku ve vztahu ke službě přítomnosti. 
Má služba přítomnosti své hranice? V zahraničních operacích v po-
slední době bývá nejčastější vytváření jednotek rychlé reakce. To jsou 
menší skupiny, spoléhající na rychlé vysazení, splnění úkolu a ná-
vrat. Měl by být i vojenský kaplan součástí takové jednotky? Vždyť 
v těch momentech voják prožívá jednu z nejtěžších chvil své služeb-
ní činnosti, plnění úkolu. Chodí tzv. ven z uzavřené základny plnit 
operační úkoly. Měl by v takové situaci vojenský kaplan poskytovat 
duchovní náboženskou podporu? Pokud ano, jaká budou pravidla? 
Vždy existuje obava, aby byl kaplan ve správný čas na správném 
místě a dělal správnou věc. 

Služba přítomnosti jako prostředek naděje. Kaplan je fyzicky 
i emočně mezi vojáky. Snaží se přinést pocit pokoje, eticko-morál-
ní stabilitu, duchovní perspektivu. Existuje zde jedno nebezpečí. à

Jaroslav Knichal

V armádě jde především 
o službu naslouchání, o službu 

spoluprožívání pracovních 
i osobních radostí a těžkostí 
v úctě k osobnímu tajemství 

každého, kdo se kaplanovi svěří. 
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život vleču, se najednou muselo uklidit a uklidit definitivně. V tu 
chvíli jsem si oddechl. Dožil jsem se toho, moje děti to nebudou 
muset po mně uklízet, uklidím si to sám. A to poslední bylo, že je mi 
65 let, já mám úplně krásný život, takže na co si ztěžovat.

Během měsíce, co jsem žil pod tím stínem, pod tou hrozbou, 
jsem vlastně neprožil žádný velký emoční záchvěv. Proč to s vámi 
sdílím? Nejsou to slova hrdiny, druhý den jsem se podělal, ale pak 
už to bylo úplně v klidu. Když jsem potom reflektoval, čím to vlastně 

bylo, jak jsem ten měsíc mohl takhle přežít, 
uvědomil jsem si, že to, co mi pomohlo, byl 
naprosto plný kalendář. Normálně jsem končil 
službu a měl jsem naslibovanou účast na tři 
čtvrtě roku dopředu. Druhý důvod byla sku-
tečně víra. V tu chvíli jsem věděl, že jdu domů. 
Dva dny předem mi nevědomky pomohla jed-
na naše pacientka na paliativním oddělení, 
praktikující věřící křesťanka, která mi řekla: 
„Pane faráři, já jsem si nedovedla představit, 
že to umírání je tak těžké.“ A já na to: „Bolí vás 
to?“ – „Ne, je to dlouhé.“ 

To mi blesklo a pak ještě jeden moment, když jsem od nás z tře-
tího patra našeho domu viděl pětadevadesátiletého stařečka, jak tam 
musí každé ráno křižovat tou chodbou o hůlce a zdravotní sestry ho 
prohánějí, protože jinak by prostě umřel, když se nebude pohybovat. 
A já jsem si říkal: ne, já jsem měl krásný život.

Nicméně dobře to dopadlo. Onkoložky volaly, zázrak se stal fa-
rářovi, není to rakovina, je to sarkoidóza a budeme to léčit. A teď 
to druhé sdělení, které bych chtěl s vámi sdílet. Dostal jsem poprvé 
v životě hormonální léčbu a byl jsem z toho úplně na dně. Proměnil 
jsem se. Říkal jsem všem: „To, co slyšíte, to nejsem já. Nesmíte mě 
vůbec pustit k řeči.“ Protože jsem z té léčby měl mánie, pořád jsem 
chtěl mluvit, boural jsem celý vesmír, kolegovi v ÚVN jsem pře-
stavěl kancelář. Za měsíc jsem přibral osm kilogramů. Vůbec jsem 
nespal a začal jsem si stěžovat a lamentovat. Pak se hormonální léč-
ba postupně vysadila a začal jsem mít abstinenční příznaky. Je to 
prý stejné, jako když se odvyká alkoholu, lékům. A bylo to hodně 
nepříjemné. Jistě to platí obecně. Na nemocničním lůžku, kdekoliv 
potkáváme klienty, potkáváme originálního člověka, na nějž nemusí 
platit vzorce a teorie, které jsme se naučili. Každý se nějak chová, 
každý je na něco citlivý. 

Co říct na závěr? Kmotřička, nebo nepřítel? Záleží, myslím, na 
tom, v jaké fázi lidského života se s ní potkáváme. Našel jsem ještě 
v knihovně knížku od naší guru, zakladatelky paliativní péče, paní 
doktorky Svatošové, ta knížka se jmenuje Neboj se vrátit domů…

Kde jsme se tu my, kaplani, vzali? Proč to celé můžeme dělat? 
Nabízím citát z Bible kralické, Izaiáš 53, pátý verš: „On pak raněn 
jest pro přestoupení naše, pro nepravosti naše, kázeň pokoje našeho 
na něj vzložena a zsinalostí jeho lékařství nám způsobeno.“ Jsme 
zde, protože jsme byli způsobeni uzdravení tím jediným, který ži-
vot dává a garantuje a jsme v jeho službách. Kéž nám to jde všem  
k duhu. 

Text vychází z příspěvků jednotlivých přednášejících na konferenci 
Společně: Kaplanská služba v kategoriální pastoraci,  

která proběhla 14. října 2021 v Praze – Emauzích. 

Jako mladého faráře mě volala čerstvá vdova po celoživotním 
šťastném manželství a říkala mi do telefonu: taťulka odešel domů. 
A já jsem z toho byl trochu nesvůj. Říci, když někdo zemře, šel domů, 
pochází z  pietistické tradice kolem Orlických hor kombinované 
s tradicí církve bratrské. Vdova mne pak požádala, abych s ní šel 
domů vybrat taťulkovi do rakve trenýrky…

Jde se domů, když se setkáváme s posledními hodinami nebo 
minutami druhého, anebo se potkáváme s nepřítelem posledním, 
Božím i  lidským, který ruší lidské vztahy 
a ruší vztahy jako takové? Dříve, než budeme 
moci začít efektivně sloužit umírajícím, mu-
síme přijmout smysl svého vlastního umírá-
ní. Pokud my sami nejsme smířeni se smrtí, 
můžeme se nevědomě vyhýbat smysluplnému 
vztahu s umírajícím. 

Ti, kdo musí přijmout smysl svého umírání 
jako první, jsou tedy kaplani, ale ještě dříve 
snad ti, kteří se se smrtí setkávají každý den, 
a to jsou tedy naši klienti. Já smekám klobouk 
před vojáky, před hasiči, před pracovníky ve 
vězení a ve zdravotnictví. Co nás nakonec čeká? Nebojím se setkání 
se smrtí? Dovolím si citát z žalmu 71. Ten reflektuje to lepší umírá-
ní, to znamená, když se dožiju vysokého věku. Ten 71. žalm je plný 
podobných slov jako: kéž nikdy nejsem zahanben, vysvoboď, Bože, 
vysvoboď mě v den stáří, když mně ubývá sil…, a podobně.

„Existenciální otázky se ozývají v každém lidském bytí ve chvíli, 
kdy se ocitne blízko smrti.“ To je citát, který jsem dostal od jedné se-
stry, která nám kdysi dávno přednášela tíže svého pracovního světa. 
Rád bych s vámi sdílel svoji osobní zkušenost, jak jsem se setkával 
s realitou smrti a s vlastní konečností. Jak si dodávám odvahu nebo 
tu drzost jít mezi umírající a mezi nemocniční postele. 

Jako čtyřletý jsem bruslil na rodné Vysočině. Shodou okolností 
mě kousl pes. Následoval transport do jihlavské nemocnice a tam na 
pohotovosti se nade mnou zjevil dvoumetrový pan doktor. Fousatý 
chlap jako hora. Vedle stála moje máma a on ji nahlas povídá: „Jestli 
nezjistíme, jestli ten pes neměl vzteklinu, tak musíme dovést sérum 
z Bratislavy. A to bychom museli vézt helikoptérou, ale protože je 
zima, tak na Vysočině helikoptéra nevzlétne. Chlapec bude muset 
zemřít.“ Pamatuju si, jak mi tam skákala noha strachem, protože se 
mluvilo o mně a nade mnou brečela moje máma. Chlapec nezemřel. 
Pes byl zdráv a já jsem se smířil s tím, že jsem smrtelný tvor, a že tedy 
mohu pracovat s těmi, kteří umírají.

Další lekci jsem dostal letos v květnu. Tisíckrát na všech mož-
ných nemocničních setkáních jsem přednášel teorii, co se děje ve 
chvílích, kdy se pacient dozví, že mu hrozí smrt, nebo když se se-
tkává s neúprosnou diagnózou, a objevují se existenciální otázky. 
V květnu tohoto roku jsem byl na rentgenu plic. Výsledek jsme si 
s manželkou mohli přečíst sami, protože můžeme do dokumentace, 
a tam bylo napsáno, že mám tumor plic, četné rozsevy a – jak to 
posléze uzavřela paní doktorka – zbývá mi několik měsíců života. 
Dozvěděl jsem se to v kanceláři u své ženy a reagoval jsem absolutně 
jednoduše. Vlastně jsem s tím počítal, protože celé roky kašlu, budeš 
mladá vdova, budeš mít ještě čas… Těžší už bylo říct to dětem a všem 
lidem, s kterými jsme něco plánovali. Měli ke mně blízko a ta zpráva 
se jim neposlouchala úplně dobře. 

V té době jsme se stěhovali z fary, končil jsem svoje čtyřicetileté 
farářské působení. Všechno, těch sto banánovek, které s sebou celý 

à

Pavel Ruml

Ti, kdo musí přijmout smysl 
svého umírání jako první, 

jsou kaplani, ale ještě dříve 
snad ti, kteří se se smrtí 
setkávají každý den, a to 

jsou tedy naši klienti. 
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Lekce ignaciánského  
rozlišování papeže Františka

Pavel Ambros SJ

Slovensko je nám nesmírně blízké, jako bychom byli dvě půlky jedné bytosti.  
Přesto je nesmírně vzdálené. Dělí nás toho mnoho. Skutečnost,  

že pro nás zde je, nám pomáhá žít intenzivněji: vidět jinýma očima. 

žije. Na první pohled se podobá sv. Ignáci. Strhává naši mysl. V jeho 
přítomnosti vyvstává před námi život, život darovaný Bohem. Pro 
Ignáce, stejně jako i pro jezuitu formovaného duchovními cvičeními 
platí jediné: Mluvte jen o tom, co žijete, co je životné, životaplodné, 
co prožíváte, zakoušíte. Tím především se papež dotýká duše lidu. 
Zde zbystříme pozornost. Lid „není kategorií logickou, ale mytic-
kou“.[4]

Chcete-li porozumět lidu, musíte proniknout do jeho ducha, srd-
ce, práce, historie a mýtu jeho tradice. Teprve pak pochopíme, jaké 
jsou hodnoty tohoto lidu. Tento bod je ve skutečnosti základem tak-
zvané teologie lidu. Jde o to jít s lidmi a sledovat, jak se vyjadřují.[5]

Nebojme se naslouchat Božímu lidu.[6] Nechme se vést dále. 
Čemu se můžeme u papeže Františka zvláště učit? Jeho teologii lidu, 
která je založena na paměti lidu ústící do lidové zbožnosti, do sva-
tosti rodící se z evangelia, slova Krista přítomného mezi námi, který 
hovoří do srdce lidí. Učí nás nezůstávat v mýtech novodobého po-
hanství. Učí nás rozlišováním rozpoznávat, co je v lidech semenem 
slova (Logos), rizikem herezí (logismoi) a co je možné proměnit a uči-
nit duchovním (pneumatikos). Mýtus se překonává Slovem, které 
proměňuje subjekt i objekt mýtu v tělo Kristovo v jeho plnosti.

Účast na dovršení světa v Kristu

Když se sv. Ignác narodil (1491), Španělsko s ještě rytířskou mentali-
tou dokončovalo znovudobytí svých území a zároveň zajišťovalo svou 
jednotu vítězstvím své katolické víry; králové (i jejich poddaní, na-
příklad Kryštof Kolumbus, Ital ve službách španělského krále) se po-
važovali za pověřené božským posláním. Když Ignác zemřel (1556), 
evropská renesance otevírala prostor epochy nového pojetí člověka 
a jeho vztahu k Bohu. Mezi těmito dvěma daty probíhá pozvolná, 
radikálními zlomy provázená proměna Ignáce – šlechtice, který po-
stupně objevuje jemné Boží (živé evangelium) vedení k epochálnímu 
dílu (univerzální poslání). Vše přičítá síle (Boží velebnosti), která 
přichází shůry a nutí ho přejít od služby králi ke službě Bohu, od Je-
ruzaléma k Římu, od partikulárních zájmů k univerzálním úkolům. 
Ignác sám odhaluje tajemství této vnitřní síly: jméno Ježíš, Spasitel 
lidstva, vyjádřené třemi písmeny IHS: Ježíš k němu přichází a hovoří.

Ignácova zkušenost se přetavuje do duchovního dědictví v jezuit-
ské tradici. Rozvíjí jeho charisma v jezuitský svéráz. Ignácova osobnost 
se skládá z protikladů, jejichž jednoty je dosaženo vyvážeností jednání. 
Přísnost rozumu a záliba ve velkých věcech; pevnost a něha; nezlomné 
a neměnné odhodlání a mimořádná pružnost tváří v tvář situacím 

s lova papeže Františka během jeho loňské návštěvy Sloven-
ska byla určena i nám, i Evropě, i světu. Jeho nepolemická, 
ale výstižná a osvobozující četba historické situace a dějin-
ně-politického kontextu postsovětského prostoru zahrnuje 

dvě východiska: globální vidění světa Apoštolského stolce a nespor-
ně osvěžující osobní přínos teologie lidu současného pontifikátu.[1] 
Geografické hradby jsou hradbami kulturními. Pokušení k různým 
podobám nacionalismu, předpojatost vůči migrantům, přitažlivost 
současných herezí neognosticismu a  neopelagianismu atd. papež 
reflektuje jako vlastní zkušenost, pochopení, úsudek a rozhodnu-
tí Božího lidu kdekoliv a vždy. Objevuje ve své osobní zkušenosti 
konkrétní pravdu obecného vyjádření. Odhaluje ho jako uvažující 
subjekt, s úctou založenou na vztahu. Vědomí Božího lidu není něco, 
co je chápáno, ale je to chápání samo. Je nalezením v nás samotných 
vědomé události toho, co je vidění, když je předmět poznání nahlí-
žen, a podobně je vědomou událostí slyšení, když je dotyčný před-
mět slyšen. Překonává dějinně podmíněnou ekleziální sebestřednost 
přítomností Krista, který přináší do každé doby evangelium v pů-
vodním slova smyslu. Přítomnost toho, jehož slovo osvobozuje. Bez 
něj budeme vždy špatně chápat roli Božího lidu v labyrintu světa.

Papež František nepřišel na Slovensko kritizovat slovenskou cír-
kev nebo společnost. Přišel jí pomoci proměňovat se v putující Boží 
lid. Vystupuje se zkušeností jezuitského řádu, duchovních cvičení 
a duchovního rozlišování. Papež a jezuitský řád je velké téma. Znovu 
jsme si to mohli uvědomit při jeho návštěvě na Slovensku. Co může-
me najít pod sedmou pečetí této návštěvy pro nás?

Než pokročíme dále, tři prosté postřehy na začátek:
a) Dojem. Byl jsem fascinován, spolu s mnoha jinými, radostnos-

tí, která vyzařovala z papežovy návštěvy. Dlouho jsem nevnímal tak 
intenzivně radost, radost v Duchu.

b) Úderná věta: Mohlo by se citovat mnoho vět: pro sebe ucho-
vávám jednu z nich: „Když cítíte, že vám chybí nadšení, musíte začít 
rozlišovat, pochopit, proč.“[2]

c) Osobně laděná spontánní odpověď: Dovolím si být osobní: Na 
mysli mi vytanula slova při pohledu na papeže: „To je můj milovaný 
syn, v něm mám zalíbení, toho poslouchejte!“[3]
Shrňme na úvod: Všude tam, kde věřící utvářejí s papežem Františ-
kem jednotu, stojí na skále jeho Srdce! Ti tvoří živý Boží lid, církev 
jemu patřící. Zde se nachází živě tlukoucí Ježíšovo Srdce. Proto jsou 
dětmi nebeského Otce. Proto tvoří jeho Tělo! Papež František mluví 
z hloubky životní zkušenosti. Hovoří slovy, gesty, postoji, gestikulací, 
pauzami, důrazy a především pohledem a nasloucháním o tom, co à
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Rahner, jenž své pojetí opírá o Klementa Alexandrijského: „Pojďte, 
ukážu vám Logos a jeho tajemství Logu; vysvětlím vám je pomocí 
obrazů, které znáte.“[18] Nechce helenizovat nadmíru křesťanská 
tajemství, ani příliš pokřesťanšťovat řecké mýty. Hugo Rahner to vy-
světluje lapidárně: „Duše tohoto těla, které nazýváme církev, pochází 

z nebe. Ale krev pochází z Řecka a jazyk 
z  Říma.“[19] Pohanský člověk otevřený 
tajemství může čerpat z  hluboké vrstvy, 
která je společným kořenem každé lidské 
bytosti, vstupovat skrze mytické vědomí 
ke společným kořenům všech nábožen-
ství. Mýty jsou výrazem tajemného světa 
počátků a dovršení. Volají po evangeliu.

Zároveň však musíme zdůraznit, že 
mýtus není v protikladu ke konkrétnímu 
životu konkrétního člověka a nezvratným 
dějinným skutečnostem. Je to lidský pří-
běh, v němž se projevuje smysl – podle Pla-
tónova chápání ideální –, který se skrývá 
pod konkrétní skutečností historických 

faktů, jež jsou samy o sobě jedinečné a neopakovatelné. Mýtus vy-
jadřuje způsob, jak přistupovat k existenci se smyslem a jak převzít 
odpovědnost za dějiny a život. Tím, že nás papež František, čtenář 
Guardiniho, přivádí do mytické roviny, nás vede na úroveň vnímání, 
chápání a reflexe, která má své vlastní charakteristiky.[20]

Slovenská lekce ignaciánského rozlišování

Z tohoto hlediska mi dovolte naskicovat čtyři výroky papeže Fran-
tiška (mohlo by jich být mnohem více), které jsem pracovně pojme-
noval: Jak číst mýty anebo slovenská lekce ignaciánského rozlišování 
papeže Františka.
1. „Přijel jsem jako poutník do mladé země s dávnou historií, do země 

s hlubokými kořeny, která se nachází v srdci Evropy. Vskutku se 
nacházím ve střední zemi, kterou prošlo tolik lidí.“[21] Český 
překlad pozoruhodného výrazu střední země užívá jiného obratu: 
zem uprostřed. Italský originál una terra di mezzo – Středozem 
v sobě skrývá jeden odstín, který význam původního textu lehce 
zastírá. Pojem Středozem vyjadřuje fiktivní kontinent vytvořený 
spisovatelem J. R. R. Tolkienem pro trilogii Pán prstenů. Evropa 
prožívá znovuobjevení svého pohanství, v kterém je možné hledat 
v síle evangelia to, co je možné proměnit, co mu napomáhá nebo 
co brání Kristu plně vstoupit do dějin národů.

2. Když připomíná rozdělení Československa, spontánně dodává 
něco, co v italském oficiálním textu není: „A rád bych vám připo-
mněl, že se tak stalo bezprostředně po kanonizaci svaté Anežky.“ 
Se svatořečením Anežky se pojí mytický příslib svobody, který 
našel svoji novou interpretaci v přelomových okamžicích rozpadu 
komunistického bloku. Znělo: „V Čechách nastane mír a pokoj 
i blahobyt, až dojde ke kanonizaci Anežky.“ Papež tento dílčí mo-
tiv vkládá do své vize otevřenosti bez vykořenění.

3. Mytický obraz slovanské pohostinnosti, vyjádřený chlebem a solí, 
které se podávají hostům. Nepřijmout toto gesto znamená hlu-
bokou urážku. Božena Němcová je rázná: „Kdo u mne nepřijme 
chléb a sůl, ten není hoden, abych mu židli podala.“ V pohle-
du papeže je zvyk přípravou k eucharistii! Neváhá citovat v této 
souvislosti z pokladů slovenské poezie: „Ale keď na naše dvere 

a lidem; pohled vždy obrácený k tomu nejobecnějšímu a téměř úzkost-
livá vášeň pro zdánlivě nejmenší detaily. Objevování Ignáce se přeta-
vuje do příslovečného našeho způsobu jednání. Stává se tradicí slavnou 
i zatěžující, tíživou a volající ke stálé kajícnosti, očišťování a proměně.

Příběh ze života sv. Ignáce, jenž zachycuje náhodné setkání s Mau-
rem, návazný polemický rozhovor, v němž 
Ignác argumentačně svého ideového soka 
neporazil, a  následné líčení rozpoložení 
jeho srdce zmítaného rozvratnickým ne-
pokojem, tato zdánlivě drobná příhoda 
uchvátí.[7] Není snad křiklavějšího příkla-
du střetu mytického světa s realitou života, 
do kterého vstupuje evangelium, které se 
zcela vymyká systému a logice staré epochy 
a nastoluje novou epochu, slovy Guardini-
ho: nachneuzeitliche Epoche.[8] Boží pro-
zřetelnost zasáhla[9] a zachránila tomuto 
ctiteli Alláha život. Ignáce sužovala utkvělá 
myšlenka. „Zdálo se mu, že jednal špatně, 
když dovolil, aby Maur říkal o Panně Marii 
takové věci, a že je povinen ujmout se její cti.“[10] Ujmout se cti dámy 
se chápalo jako projev dvornosti, která spolu s ostatními ctnostmi 
(statečnost, věrnost, štědrost) tvořila součást cti rytíře. Příběhy chrab-
rého rytíře Amadise Waleského jsou sice tehdejší brakovou literaturou, 
ale živily představivost lidí stejně zhoubně jako seriály Netflixu nebo 
pověrčivost poplašné zprávy (hoaxy). Byl ochoten si znovu operovat 
nohu, aby vyhověl nárokům módy rytířů své doby. Když se rozhodl 
k rytířskému bdění na Montserratu před sochou Panny Marie, nechal 
se vést zvyklostmi spojenými s pasováním na rytíře. „Víru Bohu, ži-
vot králi, srdce dámě, čest sobě,“[11] zaznělo na konci celého obřadu. 
Proměněn v rytíře navenek i zevnitř mohl středověký kavalír začít 
uskutečňovat antický ideál, jenž spočíval ve „stavu záměrného volení 
nejlepších věcí“.[12] Řecký ideál aristokracie (καλοκαγαϑία) spojo-
val krásu a dobro v celkovou ušlechtilost. V naší západní civilizaci 
byla tato zásada uchována i díky slavnému výroku Boëthia: „Jestliže 
je v urozenosti nějaké dobro, pak (…) pouze to, že urozeným je (…) 
uložena povinnost nezpronevěřit se ctnosti předků.“[13]

V duchovních cvičeních Ignác rozvíjí podobnou analogii, využí-
vaje dobového ideálu rytířství. Spoluvytvářel jeho jednotící kulturní 
zázemí a charakterizoval společenský život střední a vyšší vrstvy. 
Ignác vstupuje do mytického světa své doby, ale nesetrvává v něm. 
Čte jej v síle živého evangelia. Meditace o „provolání pozemského 
krále pomáhá nazírat na život věčného krále“.[14] Podobně medi-
tace o dvou praporech – obraz nejvyššího vojevůdce a našeho Pána 
a úhlavního nepřítele naší lidské přirozenosti napomáhá číst zblízka 
v síle evangelia temnou situaci světa.[15] Rytířský ideál se stal jedním 
z evropských mýtů, který uchovává v paměti dům evropských dějin. 
Vynořují se vždy znovu ve své pohanské podobě v počátcích změny 
epochy jako otázka, která žádá evangelní odpověď.

Křesťanská odpověď na mýty

Co to znamená dávat křesťanskou odpověď na pohanské mýty? José 
Luis Narvaja ve svém podnětném příspěvku[16] odkrývá přístup 
papeže Františka k mýtu. Vychází ze základní Guardiniho myšlen-
ky: „Mýty tvoří jednotu, která není racionální a systematická, ale 
živá.“[17] Přístup k  nim ukazuje snad nejpropracovaněji Hugo 
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zaklope ruka cudzia v úprimnej dôvere: kto je, ten je; či je on 
zblíza, či zďaleka: Vo dne, v noci na stole dar boží ho čaká“ (Samo 
Chalupka, Mor ho!, 1864).

4. Vícekrát papež zmiňuje Legendu o Velkém inkvizitorovi. U Do-
stojevského přichází mlčící Kristus k jezuitovi, který představuje 
církev vědomou si moci, kterou dostala 
k dobru lidí, a střetává se s pravdou ži-
vota v přicházejícím Kristu. To je ovšem 
mýtus o jezuitství. Je obrazem všelidské 
náboženské otázky sepsané v reálné si-
tuaci carského Ruska, v  němž všechny 
projevy přemýšlení byly podrobeny tvrdé 
cenzuře. Ta mohla Dostojevského postup 
akceptovat kvůli jeho protikatolickému 
vyznění. František je vytrvale doporuču-
je číst! Odvážím se jednoho myšlenkové-
ho obratu, který je pro mne příkladem 
Františkova přístupu k mýtu: dát na něj 
křesťanskou odpověď jeho proměnou 
v duchu evangelia. Nejsme díky zornému 
úhlu, který papež reprezentuje celou svou osobou, snad para-
doxně v obrácené pozici? Je zde Kristus, který přichází v postavě 
papeže se svou pravou lidskou tváří Bohočlověka, s dobrotou, 
milosrdenstvím, které pravdě víry uchovávané v církvi vdechuje 
život a tím překonává tento tradovaný mýtus o jezuitech a církvi!

Papež se zde dotýká hluboce zakořeněných mýtů o církvi. Co ob-
sahují? Zhmotňující dějinné zkušenosti a očekávání v paměti lidu, 
především jeho nepřiznané či vytěsňované neduhy. Burcují k pro-
měně. Co je pro Krista nejpodstatnější a co vyjadřuje i Ignácovo 
pojetí svobody? Problém univerzálního společenství a svobody zů-

stává otevřený a nemůže mít smysl, pokud je 
poslušnost vykoupena chlebem. Budeme-li 
citovat přímo slova, která inkvizitor adre-
suje Kristu: „Ale Tys nechtěl vzít člověku 
svobodu a odmítls to, neboť jaká svoboda, 
je-li poslušnost koupena za chléb?“[22] Věč-
né dilema mezi svobodou a podřízením se / 
svobodnou vůlí a poslušností / zůstává ote-
vřené. V mýtech, které nás kulturně ztvár-
ňují, je skryt lidský zápas o svobodu, které je 
možné nabýt jen v Kristu samém. Tomu se 
můžeme učit v lekcích rozlišování, které jsou 
nám nabízeny papežovou otázkou inspirova-
nou Dostojevským: „Co kdyby se Ježíš vrátil 
na Zemi?“ V rozlišování je to Kristus, který 

přichází a proměňuje lidské v boholidské. Dává podíl na svém vzkří-
šení, ujímá se svých dětí.

Text je upravenou přednáškou přednesenou na Trnavské  
univerzitě v Bratislavě dne 25. 9. 2021 u příležitosti  

oslavy životního jubilea prof. Miloše Lichnera, Th.D.
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přeneseně v ideologickém boji za jakousi čistotu a nezkaženost naší 
kultury. Proti válce je třeba kázat, protože jako ovoce hříchu ničí svět, 
stvoření, přetíná v půli životy, do nichž Bůh vložil tolik možností. 

Válka je zjevením hříšné smrti, je jejím heroldem. Ne té nutné, 
pokorné smrti, odevzdání, naplnění a  přechodu 
k  Bohu, ale smrti destruktivní, přivlastňující si 
poslední slovo, shazující každou touhu po dobru, 
lidském soužití, milování, tvorbě. Válkou nesmím 
být fascinován. Nesmím – a pokud to činím, těžce 
hřeším – ji vzývat jako řešení, probuzení z malátnos-
ti, uvolnění sil. V tom lidstvo už mnohokrát selha-
lo, vzpomeňme, jak v unavené atmosféře končícího 
dlouhého 19. století mnozí myslitelé a umělci vzývali 
válku jako šanci na obnovu životních sil. Agresivní 

intenzita útočné války je jen maskou agónie, je mrtvá, chladně mrtvá 
a smrtící.

Proti válce je třeba kázat, protože je nejen urážkou Boha, ale je 
i největší degenerací Božího obrazu v člověku. Je úplnou rezignací 
na kulturu, výchovu, vnitřní proměnu, na trpělivou práci na životě. 
Je bez kajícnosti, sebereflexe. Ano, agresoři se mnohdy právě těmto 
pojmům vysmívají, a opravdu: naše kultura, vzdělanost, správa věcí 
veřejných mnohdy trestuhodně selhává. Přesto je cesta výchovy, 
kultury, dialogu, demokracie při všech problémech jedinou cestou 
přiměřenou lidské svobodě. Dobré myšlenky se nemohou imple-
mentovat silou, násilím.

Proti válce je třeba kázat, protože tak silné lidské emoce, jako je 
hněv, strach, úzkost, nekultivuje, nepomáhá nám využít je, proměnit, 
ale zneužívá je, akceleruje, rozněcuje je k nekontrolovatelné síle. Ti, 
kdo rozpoutávají agresivní válku, zahrávají si s negativními emoce-
mi. A smrtelně hřeší tím, do jaké úzkosti a strachu uvádějí lidi. Kolik 
starých lidí si dnes s intenzitou, která i je samotné překvapuje, vyba-
vuje traumatické vzpomínky z druhé světové války či z okupace roku 
1968! Jakým právem mají staří lidé, už tak těžce zkoušení nemocemi, 
mnohdy existenční nejistotou, náročným přibližováním konci živo-
ta, být ještě zneklidňováni bezbožnými rozpoutávači války? A jsou 
tu mladí lidé, ti, kteří žádné válečné násilí na našem území nezažili. 
Mnozí z nich jsou ve své rozjitřelé, křehké duši už tak přetíženi vědo-
mím odpovědnosti za běh světa, změnu klimatu, sociální nesprave-
dlnost, která je obklopuje. Jakým právem mají mít strach přivádět na 
svět děti? Vždyť to je největší perverze a největší hanebnost, kterou 
působí zlo, že to, co by mělo mladé lidi naplňovat touhou, radostí, 
smyslem, si mnohdy spojují s velkým strachem a obavami.

Konečně je třeba kázat proti válce i ze zcela „obyčejných“ důvodů. 
Když roku 1914 vypukla první světová válka, Franz Kafka si ve svém 
deníku po vyhlášení první světové války poznamenal: „Německo vy-
hlásilo Rusku válku – odpoledne hodina plavání.“ Na první pohled 
to překvapí. Neměli bychom v takové době dělat něco jiného? Vyvolá 
to možná výčitky svědomí. Na co myslím, když se dějí tak hrozné 

Kázání proti válce
Slova P. Petra Beneše CSsR, která pronesl v kázání 27. února 2022,  

první neděli po napadení Ukrajiny ruskými jednotkami

K ázání by mělo být vždy pro něco, nemělo by jen odsoudit, 
mělo by dodat naději. Spíše by mělo být zaujaté dobrem, 
ne negací. A pokud snad negací, tak jen jako východiskem 
k  stavění něčeho dobrého. Koneckonců, to je i  základ-

ní princip výkladu Bible. Přesto mi dnes dovolte 
výjimečně kázat proti něčemu. Proti něčemu, co 
se tak bezbožně, rouhavě, pyšně, a zároveň slaboš-
sky staví proti životu, smyslu, lásce. A to je válka.  
Absolutní destrukce, dekonstrukce světa. A tedy 
rouhavý výsměch Tomu, který svět jako dobrý 
stvořil a všechno za jeho radost dal. Válka – nemám 
teď na mysli obrannou, agresí vyvolanou válku – je 
na první pohled manifestací síly, moci, ega, ve sku-
tečnosti je ale tím nejubožejším, nejslabošštějším, 
je pubertálním výbuchem vzteku nezralých lidí, machů, kteří si do-
dávají síly harašením zbraní, fotografiemi se šelmami, předváděním 
své fyzické síly, manifestací luxusu, dodávajícího jim zdání sebevě-
domí a nadřazenosti nad obyčejným světem. Jenže za tím vším je 
nejistota, hloupost, komplex méněcennosti. 

Mesiášský komplex je vždy z podstaty hříšným, protože Mesiáš je 
jen jeden, náš Pán Ježíš Kristus, který pro nás zemřel a vstal z mrt-
vých. A tak jsou vlastně ti, kdo rozpoutávají válku, směšní ve vší 
své hrůze, trapní. Jsou neušlechtilí v hlubokém významu toho slova. 
A jsou perverzním zjevením toho, jak zlo deformuje lidskou přiroze-
nost. Jsou uzly, které brání síle zmrtvýchvstání. Proto je třeba modlit 
se za jejich obrácení, aby Bůh mohl být vše ve všem. I v jejich srdci.

Útočná válka tedy lže, lže ze své podstaty. Lže i předstíráním síly, 
kterou nemá. Což se nepozná tváří v tvář silným, ale slabým, tr-
pícím. Jejich odhodlání je mnohem silnější, protože je pravdivější. 
Tady snad aspoň trochu můžeme rozumět slovům horského kázání 
nebo kázání na rovině o nastavení druhé tváře tomu, kdo mě udeřil 
už do jedné. Brutální zlo počítá se stejnou zbraní, se zlem, tedy i se 
strachem, protože zlý se bojí. Pevné nastavení života, tváře, neuhnutí, 
nesnížení se k mstě, nenávisti, láskyplné, ale pevné trvání na pravdě, 
ať to stojí cokoli, je tajemně spojeno s tváří Kristovou na Kříži, o to 
strašnější, s oč větší láskou čelí tam Ježíš těm, kdo mu chtějí ublížit. 
Nastavení druhé tváře je opak útěku před zlem. Slabý, ale milující, 
je vždy silnější než sebe sama stravující agresor.

Proti válce je třeba kázat, protože je vyhřeznutím zla, které nemů-
že mít podíl na Bohu a na Božím stvoření. Nijak. V Bohu totiž není 
válka, rozpor, v Trojici je jen spolupráce, spolužití, spolusdílení, láska. 
A Bůh, jak nám jej zjevuje naše tradice, nepotřebuje ke své realiza-
ci žádný protipól, zlo, které by potíral. Bůh je od věčnosti plný, celý, 
zahrnující, protože je láska. Válka není od Boha a válka nemůže být 
maskována ani překroucenými tzv. Božími zájmy, prosazením dobra, 
jakýchsi tradičních hodnot, podezřele opomíjejících hodnoty nejtra-
dičnější, tedy lásku, soucit, podporu, úctu k člověku a svobodě jeho 
životní volby. Válka je plodem hříchu, není tedy svatá válka, a to ani 

Petr Beneš

Život stoji za to, 
abychom ho žili. Jinak 

by nebylo třeba  
ho  bránit.
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věci? Jenže, je to špatně? Proti válce je třeba kázat i kvůli tomu, že 
chce převálcovat běžný život, že hraje s velkými slovy, pojmy, vyža-
duje pozornost, a přitom užírá z života, který přece má tolik dobrého 
i v tom zdánlivě malém. Malý život je stokrát pravdivější než válečná 
pompa. A normální lidi, včetně těch, kteří musí bránit svou zemi – 
a kteří jsou nuceni užívat slova, kterými jinak musíme šetřit, jako 
vlastenectví, spravedlnost, oběti –, i ti by stokrát raději šli plavat, na 
výlet s dětmi, do klubu, na pivo. Proti válce je třeba kázat i proto, že 
pohrdá obyčejným životem, mírnými city, tichou radostí. Ano, Ježíš 
se v chrámu rozhněval, když byl svědkem zneužívání Božích věcí ke 
kupčení a sebeprezentaci mocných, ale šťastnější byl jistě na svatbě 
v Káně, u Zachea na hostině, u Marty a Marie.

Pro to vše je třeba aspoň jednou kázat i o současné válce, agresiv-
ní válce vedené Ruskem, Putinovou věrchuškou a propagandou, ne 
všemi Rusy, proti Ukrajině. Ze všech výše uvedených důvodů, obrazů 
není to míchání se do politiky, ale nutný, byť jistě neumělý, osobní 
zkušeností a povahou kazatele nutně zjednodušující pokus o orien-
taci v situaci, na niž jsme všichni krátcí. Církev nesmí zastupovat 
politická řešení, nesmí žehnat zbraně, nesmí podněcovat nenávist. 
Musí ale mluvit o utrpení lidí, musí se na příkaz Spasitele zastat 
napadených, musí upozorňovat, jak to činí papež i Česká biskupská 
konference, na hříšný rozměr války. To vyplývá i z doktríny o spra-
vedlivé obranné válce, která je součástí církevního sociálního učení. 
Jistě ne součástí, z níž bychom měli radost, ale vzhledem k stavu 
hříšného lidstva, které je teprve na cestě k věčnosti a je stále ohrože-
no hříchem, součást nutná. Pro tvrdost lidského srdce je nutné mít 
i zákony, sankce, ne jako cíl, ale jako prostředky.

Církev, zvláště mimo Ukrajinu a Rusko, nemůže řešit složitou 
otázku ukrajinského Východu, musí ale upozornit na to, že ve sta-
vu nedokonalosti není možné postupovat jinak než dodržováním 
mezinárodních smluv a  zákonů a  cestou složitého vyjednávání. 
Vyjednávání je ale možné, jen dokud jedna ze stran nezvolí silové 
řešení. Proto není možné nijak, ani sebesložitější situací, omluvit 
přestoupení těchto smluv a násilné řešení. Církev má i svou paměť, 
zatíženou neblahými náboženskými válkami, má ve své paměti sdíle-
né s celou společností i události Mnichova, situaci v Sudetech, trestu-
hodné selhání demokratických států tváří v tvář vojenské agresi, má 
v paměti tragédii kolektivní viny odsunu Němců. Spravedlivá obrana 
není primárně užíváním násilí, ale ochranou pozitivních hodnot. 
Nikdy nelze relativizovat postavení agresora a oběti. Jistě, ani oběť 
není dokonalá, všichni napadení nejsou hrdinnými anděly světla, 
ale agresorův čin nemůže být zpochybněn jakoukoli chybou oběti.

Spravedlivá obrana tedy není popřením Ježíšových slov o neod-
plácení zla zlem. Ona Ježíšova slova mají v nás vést k pevnému posto-
ji lásky, ne k nenávisti. Ani při obraně se nemáme mstít, nenávist je 
jen první reakcí, na které musíme nutně pracovat, jinak znehodnotí 
všechny naše činy. Jistě, je to těžké, těžká doba přímo volá i po pate-
tickém vyvolání sil k odporu a obraně. Aby obrana ale byla účinná 
a abychom obstáli i po válce, nesmí být motivována nenávistí, ale 
obhajobou dobra.

Válka je zjevením nespravedlnosti, a kážeme-li proti válce, musí-
me kázat i proti sobě. Tak do očí bijící nespravedlnost, jako je agrese 
jedné mocnosti proti druhému, svobodnému státu, je jen velmi zdu-
řelou formou nespravedlnosti, která začíná v malém. Dlouho jsme 
někteří i v církvi trpěli vyvolávání nenávisti a nepřátelství proti růz-
ným skupinám obyvatel, dlouho jsme – a mnozí i teď stále – podpo-
rovali křížové tažení tzv. zdravého Východu proti tzv. nemorálnosti 

Západu a hledali v idealizovaném, nikdy neexistujícím Rusku záštitu 
před složitostí života, dlouho nám nevadila nenávist, s jakou někte-
ré, zdaleka ne všechny konzervativní proudy křesťanství přehlíže-
ly nemorálnost, agresivitu, zpupnost politiků, křičících o ochraně 
života a tradičních hodnot, ale neváhajících umlčovat jiné názory, 
podněcovat ke zlu. Nedávno skončily do nebe volající olympijské 
hry v režimu, který prokazatelně decimuje opozici, olympijské hry, 
které se staly fraškou olympijského ideálu. A ještě hůře: jsme právem 
zděšeni z toho, co se děje kousek od nás, ale genocidy, války v jiných 
částech světa, statisíce mrtvých uprchlíků mnoho z nás nechávaly 
dlouho v klidu. A i dnes váhá náš svět s jasnějšími sankcemi, protože 
se – a já též – obává o svůj komfort, na nějž jsme si navykli. 

Otvíráním vrátek zlu ve všech těchto směrech, tolerancí, nebo 
dokonce užíváním lži, dezinformací, konspirací, kalením jakési ba-
zální důvěry v Boha a lidi pyšným přesvědčením, že my víme více 
než většinový konsensus vědců, lékařů, než naprosto většinový kon-
sensus světových zpravodajských služeb, umožnili jsme lži, aby se 
stala téměř legitimním prostředkem politiky a argumentace, třeba 
i v církvi. Vždyť i v mnoha našich důležitých volbách bodovaly pro-
kázané lži, uprostřed církve se šíří lži třeba o papeži Františkovi, 
urážky církve v jiných zemích apod. Ano, musíme-li kázat proti vál-
ce, musíme zmínit i tohle vše. A nejen zmínit, hlavně prosit Boha 
o odpuštění, o dar pokání. A kážeme-li proti válce, nesmíme kázat 
proti žádnému národu ani skupině obyvatel kolektivně. Rusko není 
totožné s Putinem. Je třeba vděčně ocenit statečnost těch, kteří se 
navzdory nebezpečí, jemuž jsou vystaveni, i v Rusku staví proti válce.

Kážeme-li proti válce, nesmíme tím podněcovat zoufalství, temný 
obraz světa, jen prostě musíme jasně odmítnout jakoukoli spolupráci 
se zlem, malování černého na bílé. Kážeme-li proti válce, kážeme 
proti smrti ve prospěch života. Musíme zaujmout stanovisko, které 
je v této chvíli jasné. Až, dá-li Bůh, válka skončí, bude čas a bude 
nutné jistě uvažovat diferencovaněji, přemýšlet o uspořádání světa 
s větší přesností. To už ale není hlavní úlohou církve. Její úlohou je 
postavit se na stranu ochrany nevinných životů. A především, po 
tom negativním, po odsouzení války, pak usilovně pracovat na úko-
lu, který jí Bůh dal: smíření lidí mezi sebou a s Bohem, hájení svo-
body svědomí a lidských práv, důstojnosti každého lidského života, 
která je garantována Bohem. Všichni budeme stát před Boží tváří. 
Soudce bude On. Máme jasně vystoupit proti lživým slovům a zlým 
činům agresora, nemáme ale soudit jeho nitro. Před Bohem staneme 
všichni. Dovoláváme se v této souvislosti většinou – a právem – jeho 
milosrdenství, promiňte mi, že dnes, zcela výjimečně, připomenu, 
že bychom se jej ale měli i bát, ne s úzkostí za každou chybu, hřích, 
iregularitu našeho života, ale s vědomím vážnosti života a své zodpo-
vědnosti za svět. Nemáme se bát Božího hněvu, ale lásky. Tak těžce 
zraněné v každém zabitém člověku, v každé zničené práci, v každé 
pošlapané možnosti.

Pomozme teď Ukrajině modlitbou, pokáním, finanční pomocí, 
vyčkejme, jak se bude situace vyvíjet směrem třeba k pomoci s uby-
továním, nejednejme v panice a proto, abychom si uchlácholili svě-
domí; bude třeba systémového řešení skrze státní instituce a charitní 
činnost církve. A všímejme si více třeba Ukrajinců nebo Rusů, kteří 
žijí s námi. Myslím, že mnohdy jsme jimi skrytě pohrdali, brali jsme 
je samozřejmě jako pomocné síly, neznali jejich životy, nestáli o to 
znát je.

A ještě něco: klidně jděme (zatím) plavat. Život stojí za to, aby-
chom ho žili. Jinak by nebylo třeba ho bránit.
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Církevní škola má učit lásce ke světu
Karel Satoria působí jako kaplan na pražské Vyšší odborné škole publicistiky,  

jejímž zřizovatelem je Arcibiskupství pražské. Jeho pohled na sepětí školy  
a církve se tudíž opírá nejen o teoretické, ale i o zcela praktické poznatky.

v dějinách, musí být Boží láskou k tomuto světu. Učit lásce ke světu 
by mělo být onou „církevností“ těchto škol. A hned bych dodal, že 
tímto nárokem by se řešila budoucnost církevního školství, které je 
veřejností žádané, ale převažují v něm nevěřící. A tento trend bude 
podle všeho pokračovat. Proto musí být církev ve své výuce zvláště 
těmto žákům srozumitelná.

 ▶ Není ale láska ke světu podstatou školy jako 
takové? Každý učitel vzděláváním budoucích 
generací pečuje o další směřování tohoto svě-
ta. V čem by se měly církevní školy lišit?
Radikálností. Světskému školství nechci nic 
upírat, ale ve výuce na církevní škole musí být 
tento aspekt více přítomen. A to tím, že celá vý-
uka bude prostoupena uměním lásky ke světu: 

co do vztahů k druhému, ohledu na životní prostředí, na přírodu, 
objevování skromnosti a schopnosti obětovat se pro druhého. Tohle 
všechno se jistě obejde bez náboženské mluvy, nicméně jde o auten-
ticky křesťanská témata. Snahou církevní školy by mělo být otevření 
tohoto širokého kontextu společenství s Bohem.

 ▶ A jak by to mělo konkrétně vypadat? Je to spíš věc školních 
programů, formy výuky, nebo je to věcí kaplana či učitelů?
Odpověď je naprosto evidentní. Něco takového dokáže pouze kantor 
schopný takový pohled zakomponovat do svého předmětu. Tato vize 
určitě může ztroskotat na nedostatku o věci přesvědčených učitelů. 
Myslím si ale, že takoví srdcaři se najdou i mezi lidmi bez explicit-
ního náboženského souznění.

 ▶ Rozumím-li tomu správně, ve tvém pojetí zase tolik nezáleží 
na tom, zda jsou učitelé a žáci věřící nebo nevěřící. Ale nemohl by 
se někdo zeptat, jaký má církev zájem na tom zřizovat školy pro 
převážně nevěřící studenty?
Jaký? No přece „jděte do celého světa a hlásejte evangelium“ a dělejte 
to srozumitelně! Dovoláváme se pomoci sv. Cyrila a Metoděje, kteří 
byli srozumitelní, protože respektovali prostředí, v němž působili. 
A tento úkol se nemění. Jde o to dát si tu práci a dojít k základnímu 
tvaru pravdy, kterému by rozuměli všichni.

 ▶ Znamená to, že se tedy do budoucna má škola stát více místem 
hlásání evangelia, že tak v jistém ohledu nahradí prostředí kostela 
a farností?
Kostel je kostel a škola je škola. Kostel je místo liturgie, kostelním dě-
jem je bohoslužba, eucharistie. Myslím si, že bychom měli vzít v úva-
hu to, na co se už docela zapomnělo, že totiž prvotní církev toto pro-
středí chránila, když vyžadovala, aby se slavení eucharistie účastnili  
lidé iniciovaní. Od slavení eucharistie ostatní vyháněla, byť byli již 

 ▶ Známý moderátor Jan Kraus byl jednou pozvaný na každo-
roční festival Vyšší odborné školy publicistiky, kde působíš jako 
kaplan a učitel, a veřejně tam zpochybnil, že by škola zřizovaná 
církví mohla být školou svobodnou. Naznačil, že na takové škole 
bezpochyby dochází k indoktrinaci a že by vlastně církve žádné 
školy zřizovat neměly. Studenti se tehdy ohradili. Co bys na to 
řekl ty?
Nepochybuju o  tom, že církev má co říct ke 
zdravé formaci člověka. Jiná věc je, jestli se to 
v současném církevním školství vždycky daří. 
Neznám přesně okolnosti, ale Jan Kraus možná 
vycházel z nějaké své zkušenosti s jinou církev-
ní školou. Myslím si, že církevní školství může 
víru i znechutit, a to tím, jak onu snahu o zdra-
vé směřování člověka promítá do výuky. Asi 
nejde o úmyslnou manipulaci, ale o nešikovnost, což samozřejmě 
také může mít tragický dopad.

 ▶ Takže Kraus mohl mít v obecné rovině pravdu?
Mohl bych uvést příklad, ne tedy od nás, ale z Irska, kde se proti 
zákazu potratů v roce 2018 vyslovilo 66 % občanů. To bylo v kato-
lickém Irsku celkem skandální. A jeden tamní biskup tehdy řekl, že 
snad až 80 % těch, kdo hlasovali, prošlo církevním školstvím.

 ▶ Což o nějaké indoktrinaci moc nesvědčí. Co je ale tedy úkolem 
církevního školství? Že to není vnucování náboženských představ, 
se asi shodneme.
Ten úkol je naprosto jasný. Musí se ale vycházet ze zdravé definice 
církve. A tady mi už léta pomáhá to, co říká Hans Küng. Parafrázuje 
Janovo evangelium (3, 16), kde se říká, že „Bůh tak miloval svět, že 
dal svého jediného Syna …“ Církev, tedy mystická přítomnost Krista 

   P. kaReL MaRtin SatoRia

Narodil se v roce 1953, na kněze byl vysvěcen v roce 1978. 
Působil v Letovicích, ve Vrbici u Břeclavi. V roce 1986 mu byl 
odebrán státní souhlas k výkonu duchovenské činnosti. Po roce 
1989 přijal funkci generálního vikáře brněnské diecéze, ve které 
setrval do roku 1992. Následujících deset let žil v klášteře sept 
Fons ve střední Francii. Po návratu do České republiky v roce 
2002 vedl výstavbu kláštera Nový dvůr. Od roku 2011 působí 
v dobříši. Je spoluautorem knižního rozhovoru Život je sacra 
zajímavej (s P. markem Váchou).

Karel Satoria

Hlavním vyučovacím 
předmětem procházejícím 

celou výukou by měla  
být laskavost.
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katechumeny. Bohužel se mše dnes slouží u příležitosti kdečeho a my 
jsme celí šťastní, že tam někdo přijde, že „alespoň něco zaslechne“. 
Už nevyžadujeme ten hluboký zasvěcený osobní přístup. Nejednou 
jsem dokonce přemlouval nevěřící pozůstalé, aby při pohřbu nevy-
žadovali mši, ale aby přijali srozumitelnou bohoslužbu slova.

 ▶ Přestože kostel nenahrazuje, má škola své místo v evangelizaci. 
Nemá potom církev zakládat ještě víc škol?
Proč ne, bude-li škola opravdu tím místem, kde se učí lásce ke světu. 
Církevnost školy nespočívá v tom, že ve třídách budou viset kříže, že 
bude mít církevního zřizovatele a že tam bude kaplan a více výuky 
náboženství. Hlavním vyučovacím předmětem procházejícím celou 
výukou by měla být laskavost. Je třeba sáhnout k civilnímu vysvětle-
ní, co je laskavost a láska. Třeba k Aristotelovu výměru, že „láska je 
vůle orientovaná k dobru toho, co miluji“. Láska k druhému, ke světu 
znamená, že chci a přičiňuji se, aby se mu dostávalo, co potřebuje ke 
své plné existenci a ke svému rozvoji. Miluji druhého člověka, jestliže 
mu takto pomáhám s životem.

 ▶ Jak jsme se už zmínili na začátku, ty na jedné z církevních škol 
učíš. Daří se ti mluvit civilním jazykem o Boží lásce ke světu?
Co si budeme povídat, učíme spolu. Víš, jak to je. Daří i nedaří… 
Nakonec, co my víme? Mám zkušenost s tím, že se na mě občas někdo 
obrátí a chce vědět něco víc, třeba např. o zdroji lásky, o tom, kde čer-
pat. Myslím si, že na pořadu dne je, aby se začalo pracovat na církev-
ním školství s nárokem probouzet zájem o svět, a ne zahrnovat žáky 
„pravdami“. A naprosto vypustit představu, že církevní škola musí mít 
věřící a zbožné absolventy. Důležité je, že budou formovaní určitým 
pohledem, který bude mít potenciál rozvíjet zájem, třeba i o Boha.

 ▶ Moje zkušenost se studenty církevní školy ohledně spirituality 
je trochu jiná. Když jsem se jednou ptal, jestli jim záleží na tom, 
zda Bůh existuje nebo ne, řekli mi, že nic takového neřeší. Co 
s takovým nezájmem?

No co, přijmout to! Není to jen Bůh, o co studenti nemají zájem. 
Nezajímají je moc ani takové hodnoty jako pravda, svědomí nebo 
spravedlnost. Často nevidím ani zájem o sebe sama. Zájem o Boha 
ale začíná právě zájmem o vlastní život. Já se zase svých studentů 
ptal, co pro ně znamená, že jejich škola je církevní. Odpověď byla 
podobná té, kterou jsi dostal ty: „Nevadí nám to.“

 ▶ Vedeš na Publicistice seminář se zvláštním názvem „Starej se 
o sebe“. Co je jeho náplní?
Jde mi vlastně o jedinou věc: odhalit studentům jejich vlastní pro-
stor. Ukázat, že jsou schopni takových věcí, jako je věrnost svědomí, 
odvaha k pravdě a spravedlnosti. A také to, že tyto hodnoty žádají ur-
čitou péči, zájem a růstové podmínky. Docházíme k tomu, že někteří 
studenti jsou pak ochotni se nad tím vším zamyslet, a to mnohdy 
poprvé ve svém životě. Dodávám, že našim studentům je něco přes 
dvacet. Tahle absence zájmu o sebe je ale běžná i u věřících. Čas-
to oddělují své náboženství od života, od praxe. A přitom musí jít 
o jednotu. Sv. Tomáš Akvinský představuje přirozenost jako partnera 
milosti, která přirozenost kultivuje. Jedna nemůže být bez druhé.

 ▶ Kam církevní školství dnes směřuje? Jak ho ovlivnily aféry se 
zneužíváním a uzavřené kostely a vlastně i školy během pandemie 
koronaviru?
Já vlastně nevím. Ale panuje taková představa, i třeba v prostředí ře-
holních komunit, že pokud se žádá změna, má jít o návrat k tomu, co 
bylo. Existuje stále nostalgie po minulém. Modlitby věřících směřují 
k tomu, abychom měli povolání, ale je důležité prosit o to, abychom 
pochopili, proč je nemáme. Školství by mělo být věcí lidí nebojácné-
ho myšlení. Musíme o tom začít mluvit. Školství se musí stát jednou 
z nejdůležitějších aktivit církve. Pamatuji se, jak v bouřlivých resti-
tučních diskusích zaznívalo, že církev potřebuje majetek především 
na rozvoj charity a školství. Je dnes ale školství skutečně prioritou?

Aleš Pištora, foto autor

Karel Satoria: Školství se musí stát jednou z nejdůležitějších aktivit církve. 
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na severozápadě začala vznikat rodina v našem slova smyslu – tedy 
pokrevně a sňatkem emočně spřízněného manželského páru a dětí.

 ▶ Proč si myslíte, že se některé konzervativní strany tolik na  
„tradiční rodinu“ odvolávají?
V politickém diskursu se vždy něco stane symbolem vyhraňování 
a rozrůzňování. „Tradiční rodina“ k tomu výrazně vybízí zejména 
tím, že se od šedesátých let 20. století podstatně změnil vztah k se-
xualitě a k lidskému soužití. Část politické scény se jako by snažila 
vrátit někam před rok 1960, kdy se v oblasti sexuálního života stala 
podstatná proměna. Mnohá literatura mluví o druhé demografické 
transformaci (60.–90. léta 20. století), která přinesla velký propad 
plodnosti. Kupříkladu plodnost klesla tak, že nebýt imigrace, tak 
by evropské populace začaly vymírat. Zároveň lze mluvit o explozi 
rekreační sexuality či spíše o tom, že se stala například v médiích le-
gitimním tématem. Připomeňme klasiky typu Tomáše Garrigua Ma-
saryka, který ve svých úvahách o rodině používá termín „manželská 
onanie“, čímž kritizuje jakýkoli druh sexuality, který není určen pro 
reprodukci. To je samozřejmě pro někoho, kdo vyrůstal v šedesátých 
letech, hrozně archaický postoj. 

Konzervativní důraz na „tradiční rodinu“ je spíš vyjádřením po-
stoje k homofiliím nebo k některým postmoderním jevům. Platí, 
alespoň se tak domnívám, že stabilní reprodukčně úspěšné soužití 
ženy a muže je jedna z největších kulturních hodnot či jeden z nej-
větších Božích darů, které člověk může dostat. Proto vlastně chá-
pu, že může některým lidem vadit, že se ve veřejném diskursu tato 
hodnota znejisťuje. Nechápu však, proč by se na to mělo přecitlivěle 
hystericky reagovat, jak můžeme vidět u mnoha politických i cír-
kevních představitelů.

 ▶ Je s ohledem na minulost pojem rodiny vnímán odlišně  
v katolickém a evangelickém prostředí?
Existuje teze, že pojetí rodiny se výrazně proměnilo v rámci luter-
ství. Luther v některých svých textech staví otce na místo biskupa 
a deleguje na něj jeho povinnosti a pravomoci. Těžko povahu rodiny 
jednoznačně propojovat s konfesionalitou. Představě silně patriar-
chální protestantské rodiny kupříkladu velmi odporuje to, že nástup 
druhé transformace nastal spíše v protestantských zemích. Je otázka, 
jestli to je, nebo není náhoda. Protože zároveň máte spoustu anglo-
amerických protestantských uskupení, která rodinu velmi posilují, 
a v porovnání s katolickou církví jsou mnohem konzervativnější. 
Když se podíváte, kde nastala vlna radikálního rozvolnění stabilního 

Kultura má v sobě tendenci  
k tradici i k inovaci

S kulturním a sociálním antropologem, historickým demografem Janem Horským  
o proměnách rodiny a mezilidského soužití. Debatovali jsme o tom,  

jakým způsobem se proměňovala rodina, jaké jsou nejzásadnější okamžiky  
mezilidského uspořádání a jak s tím vším souvisí protiočkovací hnutí.

 ▶ Pojem „tradiční“ je v dnešní době velmi frekventovaný, je sou-
částí mnoha kulturních válek. Co to znamená pro vás?
V politicko-žurnalistické rovině se tím myslí něco ve smyslu „kon-
zervativní“, nějaké odvolávání na národní a konfesní základy, které 
jsou mnohdy chápány značně substanciálně, bez možnosti o nich 
diskutovat. V rámci společenských věd bychom ovšem měli praco-
vat s tímto pojmem mnohem systematičtěji, tradice je jednou ze 
složek kultury. Ale kultura má určitě tendenci jak k uchovávání, 
tak k inovaci. Mnozí z těch, kdo tento pojem používají ve smyslu 
politicko-žurnalistické hantýrky, zapomínají, že doprovodným po-
jmem tradice je též inovace. Max Weber například říká, že tradiční 
je takové jednání, které zapomnělo svůj motiv. Pro někoho může být 
tradice zároveň třeba kulturní sediment. V tomto smyslu by se mělo 
o tradici mluvit v různých disciplínách.

 ▶ V kontextu prorodinné politiky se používá slovní spojení  
„tradiční rodina“. Co si pod tímto pojmem představujete?
Myslím, že v rámci tohoto označení dochází k jednomu z největších 
zmatení terminologie. Dnes většina až radikálně pravicových směrů 
typu polského PiS volá po tradiční rodině, ale myslí tím něco úpl-
ně jiného než antropologie či demografie. Myslí tím spíše moderní 
rodinu, jak ji známe z doby první republiky, ať už městskou či ven-
kovskou. Demografie a antropologie rozumějí tradiční rodinou to, 
co bylo před tzv. velkou transformací (probíhala zhruba od poloviny 
18. do konce 19. století), kdy ještě nedocházelo k cílené kontrole 
plodnosti. 

O tom, že rodina předmoderního demografického chování měla 
v Evropě minimálně dvě základní podoby, se vedou rozsáhlé debaty. 
V roce 1965 britsko-maďarský statistik a matematik John Hajnal 
rozlišil dva základní evropské vzorce sňatku na severozápadní a ji-
hovýchodní. Rodina na jihovýchod od linie Petrohrad–Terst byla 
podle něj strukturována důsledně patrilokálně a patrilineárně. Což 
znamená, že synové zůstávali na rodném statku, dcery odcházely do 
jiné rodiny. Kdežto rodina na severozápadě – včetně území českých 
zemí – byla utvářena jinak. Velice úzce totiž splývala s podnikem, 
dílnou nebo selským statkem. To znamená, že do rodiny se integro-
valo i služebnictvo či osoby žijící v podnájmu. Vstupovat k někomu 
do služby či být u někoho tovaryšem zároveň znamenalo vstupovat 
do domácnosti pod autoritu otce a matky, takže zaměstnanecké svaz-
ky byly vlastně kryty kvazirodinnými vztahy. 

Kupříkladu Peter Laslett soudí, že západní svět ztratil svoji stabi-
litu tím, že došlo k oddělení podniku a rodiny od sebe. Teprve poté 
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do několika pastí. Jednou z  těchto pastí je populismus. Jen malá 
část politiků se dokáže postavit před společnost a říkat jí, co nechce 
slyšet. Za jednoho z mála politiků, kteří to dokážou, považuji Angelu 
Merkelovou. 

Dostali jsme se do pasti nekonečných postmoderních kritik, které 
jsou sice do určité míry velmi produktivní, ale od jistého bodu jsou 
nesmyslně relativistické. Postmoderní kritiky se proměňují v ideo-
logie a dogmata, i když původně jiná dogmata chtěly odstranit. Měli 
bychom hledat hranici, po kterou je kritika produktivní a za níž je to 
již přítěž. Nedá se možná přesně určit, ale lze ji intuitivně odhadnout. 

Také jsme se dostali do pasti věčné hry, i v sociálním poli, jako 
bychom hráli počítačové hry, a neuvědomujeme si realitu. 

Poslední věcí je, že jsme se dostali do pasti nevzdělanosti. Lidé sice 
jsou čím dál tím otitulovanější, ale ze společnosti se vytratily duchov-
nost, smysl pro racionální analýzu a moudrost. To je vidět u nejednoho 
odborníka, který je sice v mnoha věcech zdatný, ale chybí mu moud-
rost, pokora a neuvědomuje si, že svoji znalost umí použít jen vůči 
segmentu reality. Toto všechno se sběhlo v nešťastném antivakcinač-
ním hnutí, do kterého se promítá spousta zklamání a značné frustrace. 

Mám blízko k osobě, která je zdravotní sestrou v covidáriu, takže 
na základě její zkušenosti vím, jak to vypadá v těchto odděleních. Na 
druhé straně mám za sebou třeba také rozhovor s jedním studentem, 
který mi tvrdí, že covid je pouze mocenský diskurs vedený Pfizerem, 
aby prodal vakcíny. A když mu řeknu, že je jistě možné rozebírat tuto 
situaci i v této rovině, ale že to ještě nevyvrací, že covid existuje, tak 
si najednou přestáváme rozumět. Nezbývá než trpělivě vysvětlovat. 
Otázkou k zamyšlení ale je, zda neodpovědná relativizace závažnosti 
covidu, popřípadě záměrné ignorování hygienických nařízení nemá 
vlastně stejný kořen jako ono rozvolnění pout partnerského života, 
totiž vypjatý, někdy až sebestředný individualismus. Jan Haken

manželského soužití i sexuálního uvolnění, zjistíte, že je to kupříkla-
du v Nizozemsku a Skandinávii – tedy v kalvínském a luterském svě-
tě. Čímž ale neříkám, že to nutně musí být kauzální vazba na konfesi.

 ▶ Jak si myslíte, že se pojem rodiny bude nadále vyvíjet?
Jak bylo řečeno na začátku – kultura v sobě má tendenci jak k tradici, 
tak k inovaci. Evoluční biologové či historikové kultury říkají, že lze 
stanovit mnohé vývojové tendence, ale až ex post. Třeba když se po-
díváme na devadesátá léta, všimneme si, že do české a slovenské spo-
lečnosti teprve tehdy naplno pronikla tzv. druhá transformace, což 
znamenalo průnik mnoha modelů partnerského soužití a sexuálního 
chování západního typu, respektive toto chování přestalo být pro-
blematizované a častěji se začalo uplatňovat v soukromých životech. 

Zároveň se začalo odkládat založení rodiny, výrazně stoupl sňat-
kový věk mužů i žen a zdálo se, že dynamika proměny bude velice 
silná. To také souviselo s tím, že doba předcházejících sedmdesátých 
a osmdesátých let nepřirozeně tlačila sňatkový věk dolů, což bylo 
důsledkem normalizační prorodinné politiky. Díky tomuto nepřiro-
zenému poklesu sňatkového věku jsme se přiblížili jihovýchodní Ev-
ropě. Oproti tomu léta devadesátá byla najednou nápadnou změnou. 
Ukázala, že společnost je schopná se vrátit k původnímu modelu 
vyššího sňatkového věku. Když pozoruji generaci svých dnešních 
studentů, tak si myslím, že se smysl pro rodinný život či trvalejší 
soužití do určité míry vrací. Byť nejnovější sčítání lidu ukázalo, že 
podíl ženatých a vdaných v české populaci klesl a rozvedených stoupl 
oproti situaci před deseti lety.

Otázkou je, jak dopadnou kupříkladu boje o  manželství pro 
všechny. To je těžko odhadnout. Jsou to právě boje, v nichž je smůla, 
že do toho většinou z obou stran vstupují ideologické pozice. Debata 
by se dala vést mnohem racionálněji, tak aby byla ku prospěchu 
všem. Dnes je ale otázka, zda vyhrocení pozic umožňuje věc řešit 
přijetím určitého zákona.

 ▶ Co považujete za nejzásadnější okamžik v dějinách  
mezilidského uspořádání?
Emancipaci žen, z níž jsem doopravdy šťastný, a úspěch moderní vědy. 
Pokud jde o emancipaci žen, tak někteří autoři ji označují za novou 
axiální transformaci. Navazují tak na starší teorii axiální transformace, 
kdy v první polovině prvního tisíciletí před Kristem došlo v několika 
kulturních centrech v Řecku, Indii, Izraeli a v Číně k základní proměně 
vztahu člověka ke kosmu, k mytologii a k sobě samému. Někteří tvrdí, 
že moderní emancipace žen má stejný kulturní význam. 

Pokud jde o moderní vědu, to, co zažíváme v rámci pandemie co-
vidu, nám kupříkladu ukazuje, že biochemie je velmi úspěšná. Jsme 
díky ní schopni účinně a prokazatelně zasahovat do fyzické a biolo-
gické reality. Problém však je, že nesmíme zapomenout, že věda umí 
být takto produktivní jen vůči tenké vrstvě veškeré skutečnosti. Vedle 
této vrstvy je spousta dalších rovin lidské existence a světa (roviny 
„ducha“ a „srdce“), které takto uchopit nejdou a které jen kvůli ná-
ročnosti jejich uchopitelnosti nesmíme podceňovat, natož ignorovat.

 ▶ Když hovoříme o úspěchu moderní vědy, dá se v tomto  
kontextu dívat na protiočkovací hnutí? V tom smyslu, že věda 
došla tak daleko, že zapomněla interpretovat své výsledky?
Řekl bych, že s tím očkováním je to podobně jako s muslimským 
šátkem. Stal se z něj symbol, kterého se chytily určité skupiny, které 
na tom chtějí získat politický kapitál. Myslím, že jsme se dnes chytili 

Docent Jan Horský, Ph.D., (*1963) vystudoval historii 
a habilitoval se v oboru sociální a kulturní antropologie. 
V současné době působí v Ústavu etnologie FF UK a na FHs UK. 
Zabývá se průniky biologických a humanitárně-vědeckých teorií 
vývoje kultury.
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Chudoba uprostřed Evropy
Michael Martinek, SDB

Chudoba má mnoho tváří, s nimiž se setkáváme i v našem prostředí.  
Vnímám je jako výzvu pro naši výchovnou a pastorační činnost.  
Vedle chudoby materiální jde zejména o chudobu ve vzdělání  

a výchově, o chudobu morální a duchovní.

země s nejnižší mírou chudoby, naopak nejhorší situace je v Rumun-
sku a Bulharsku. Průměr EU je kolem 16 %.

Jiným kritériem je tzv. materiální deprivace. Jde o situaci, kdy si 
domácnost nemůže z finančních důvodů dovolit alespoň čtyři z de-
víti definovaných položek. Jde o možnost zaplatit neočekávaný výdaj 
(ve výši do 12 tis. Kč), jíst maso, drůbež nebo ryby každý druhý 
den, dostatečně vytápět byt, zaplatit ročně všem členům domácnosti 
alespoň týdenní dovolenou, mít pračku, barevnou televizi a telefon, 
používat osobní automobil a hradit náklady spojené s bydlením. Ma-
teriální deprivací u nás trpí asi 7 % obyvatel, v rámci EU patříme do 
nejlepší třetiny; na posledním místě je Bulharsko (asi 30 %).

Giniho index udává míru nerovnosti ve výši příjmů. Pohybuje se 
mezi 0–1; čím vyšší jsou příjmové rozdíly, tím je index vyšší. ČR je 
tradičně rovnostářským státem, Giniho index má na hodnotě 0,25, 
průměr EU je 0,3. Mezi nejhorší státy opět patří Bulharsko s hod-
notou 0,34.

Nejkomplexnější metodou měření chudoby je tzv. Index lidské-
ho rozvoje (Human development index, HDI), který nezůstává jen 
u materiálních kritérií (HDP na obyvatele), ale bere v úvahu také 
úroveň vzdělání (gramotnost obyvatelstva staršího 15 let a počet dětí 
přihlášených do školy) a kvalitu zdravotní péče (střední délka živo-
ta). Mezi 190 státy světa zaujímá Česká republika 26. místo, v rámci 
Evropské unie třinácté.

Na první pohled bychom tedy mohli být spokojeni, míra chudoby 
je v ČR vzhledem k evropskému průměru poměrně nízká. Bližší 
pohled ovšem ukáže, že dalších 20 % našich obyvatel žije jen těsně 
nad hranicí chudoby a může do ní i při malém výkyvu spadnout. 
Jak se píše ve zprávě Poverty Watch Report 2021, kterou vydala Ev-
ropská síť proti chudobě, „tato třída permanentně ohrožených je 
určitým českým specifikem – jedná se o tzv. pracující prekariát, lidi 
se solidním vzděláním (nezřídka i VŠ) a potenciálem prosperovat, 
nicméně pobírající nízké příjmy a nevlastnící žádný větší majetek“.
[1] Statistiky navíc nezahrnují jedince zatížené exekucemi, jejichž 
příjem se jeví jako průměrný, ale po povinném stržení dlužné částky 
už by mohli být zařazeni mezi příjmově chudé – takových je u nás  
kolem 9 %.

Nemateriální chudoba

Křesťanské církve a jejich charitní a diakonické instituce mají na 
tomto poli bohaté zkušenosti, jejich aktivity ve prospěch chudých 
jsou nepřehlédnutelné. Materiální chudoba má však negativní vliv 
na mnoho dalších oblastí života člověka: na jeho vzdělání, kulturní 

C hudoba, jak ji definují sociální vědy, je situace, kdy lidé ne-
mají dostatek prostředků k zajištění své existence v dané 
společnosti. Absolutní chudoba (extrémní chudoba, bída) 
je nedostatek základních životních potřeb (jídlo, pitná 

voda, zdravotní péče, přístřeší, vzdělání). V současné době je defi-
nována Organizací spojených národů jako živobytí za méně než 1,90 
USD na osobu a den. V takové bídě dnes žije asi 600 milionů lidí, 
tedy necelých 8 procent globální populace. Tento poměr se dlouho-
době snižuje, zejména díky ekonomickému rozvoji Číny a dalších 
lidnatých států. V našem prostředí se s extrémní chudobou setkáme 
jen výjimečně, protože základní potřeby i těch nejchudších obyvatel 
jsou ošetřeny sociálním systémem.

Relativní chudoba

V bohatých státech se zabýváme spíš relativní chudobou, která je 
důsledkem společenské nerovnosti. Ta se měří různými metodami, 
z nichž nejběžnější je příjmová chudoba. Orgány EU stanovují její 
práh na 60 % mediánu příjmů v daném státě. Ten u nás v loňském 
roce činil 14 tisíc Kč čistého měsíčně u samostatně bydlící osoby, 
nebo cca 30 tisíc u čtyřčlenné domácnosti. Pod touto hranicí žilo 
přes 900 tisíc obyvatel, tedy 8,1 %. V rámci Evropy patříme mezi 

Chudoba dneS
slovo chudoba je klíčovým pojmem starého i Nového zákona, 
péče o chudé – diakonie – je jedním z konstitutivních prvků 
církve. Teologie osvobození i sociální nauka církve si klade za cíl 
snižovat chudobu ve všech jejích podobách. Když jsme se tímto 
tématem zabývali na provinciální kapitule, položili jsme si na 
závěr tři otázky, které platí nejen po salesiány, ale pro každou 
církevní obec či instituci, i pro každého křesťana:

 » s jakými typy chudoby se setkáváme ve svém životě  
a ve své práci?

 » Je naše pomoc chudým kvalitní a dostatečná?  
Co můžeme dělat lépe?

 » Vidíme ve svém okolí další osoby nebo skupiny, které trpí 
chudobou a dosud k nim nesměřuje žádná pomoc?  
můžeme i pro ně něco udělat?
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zájmy, zdravotní stav, možnosti pracovního uplatnění, na jeho schop-
nost prosazovat své zájmy a také na jeho duchovní ukotvení, stupnici 
hodnot a z ní plynoucí morální zásady. Příčinná souvislost zde ov-
šem není jednoznačná: mnozí materiálně chudí mohou mít dobré 
vzdělání, vysokou etickou odpovědnost i duchovní hloubku. A na-
opak mnozí materiálně bohatí mohou žít v kulturní, duchovní i mo-
rální bídě. I když tyto fenomény nelze měřit ekonomickými kritérii, 
stojí za to je vnímat a hledat, jak na ně můžeme reagovat z pozice 
křesťanů. Zde se zaměříme jen na vybrané oblasti.

Nejpřesnější data máme pro oblast vzdělání: podle loňského sčí-
tání obyvatel u nás žije asi 700 tisíc dospělých občanů (8 %), kteří 
mají pouze základní vzdělání (i nedokončené). Přitom v roce 1991 
jich bylo kolem 30 %, vzdělanostní chudoba se tedy za 30 let výrazně 
snížila. Ze strany křesťanských církví v této oblasti pomáhají nejen 
kvalitní církevní školy, ale zejména nízkoprahová střediska pro děti 
a mládež, provozovaná salesiány, Charitou a dalšími církevními sub-
jekty. Navštěvují je děti ze sociálně slabých rodin nebo z vyloučených 
lokalit, které díky nabídce doučování mohou úspěšně dokončit zá-
kladní, případně střední školu.

Ještě větší problém můžeme vidět v oblasti výchovy: tam se pro-
jevuje chudoba jak v prostředí materiálně chudých, tak i na opač-
ném pólu sociálního spektra – v rodinách bohatých podnikatelů, 
politiků nebo umělců. Snadný přístup k luxusnímu zboží, cestování 
či drogám, stejně jako častá nepřítomnost rodičů může vést k defor-
maci stupnice hodnot a k životním postojům nadřazenosti, nezájmu 
o druhé, zaměření jen na vlastní konzumní užitek. Pokud se takto 
(ne)vychovaní mladí lidé dostanou později k politické či ekonomic-
ké odpovědnosti, může to mít katastrofální důsledky, jak to vidíme 
už dnes u části politiků a podnikatelů. V křesťanských výchovných 
a vzdělávacích zařízeních se s těmito mladými lidmi běžně nesetká-
me, výjimkou mohou být některá církevní gymnázia.

Morální chudoba

Tím jsme se dotkli další oblasti, kterou můžeme označit jako mo-
rální chudobu. Aniž bychom upadali do naříkavého moralizování, 
musíme konstatovat určitý posun: morálka byla vždy chápána jako 
obecně sdílený systém hodnot a pravidel. Právě to obecné sdílení 
je však dnes narušeno. Umožnily to zejména média a sociální sítě. 
Hodnoty a pravidla už nejsou sdíleny celou společností, ale každý si 
je vytváří podle vlastní volby a sdílí je v bublině stejně smýšlejících. 
Dokonce i to, co jsme ještě před několika lety mohli považovat za 
sdílené hodnoty evropské civilizace – lidská práva, úcta k odlišnosti, 
solidarita s chudými –, se dnes u velké části veřejnosti ocitá v tros-
kách v důsledku vlivu konspiračních teorií, dezinformačních kam-
paní a extremistických politických hnutí. A církev, která mohla být 
donedávna vnímána jako morální arbitr, o tuto výsadu přišla, když 
se projevilo její skandální selhání v oblasti sexuálního a mocenského 
zneužívání.

Chceme-li jako křesťané, jako církev přispět ke zmenšení morální 
bídy, nezbývá nám než začít s pokorou úplně od začátku: budovat 
církev, která bude transparentnější, věrohodnější, odpovědnější. Kte-
rá nebude jen napomínat druhé, ale začne sama od sebe. To je velký 
úkol, před kterým dnes naše církev stojí a jehož prvním krokem je 
synodální proces vyhlášený papežem Františkem.

Tím se dostáváme k poslední podobě chudoby a tou je chudoba 
duchovní. Jako křesťané ji máme spojenou s vírou či nevírou v Boha, 

v Ježíše Krista. Ale můžeme ji vidět i v širším kontextu spirituality 
jako vnitřní dimenze člověka. Rozvíjet svůj duchovní rozměr zna-
mená otvírat se bližním, přírodě, Bohu. Znamená to hledat smysl 
konkrétní životní situace, nacházet v ní své poslání, hledat pravdu 
a žít v pravdě. Na tuto cestu duchovního hledání se vydává mnoho 
lidí, často i ti, kdo v Boha nevěří. Jiní, a to i věřící křesťané, duchovní 
cestu odmítají: buď si vystačí s naivní, často fundamentalistickou 
vírou svého dětství, nebo považují duchovnost za zbytečnou nad-
stavbu, která jim brání v cestě za konzumním štěstím.

Myslím, že zde je naše úloha nejdůležitější – a zároveň nejtěžší. 
Protože jde na prvním místě o boj proti duchovní chudobě ve vlast-
ních řadách, ve vlastní církvi. A pak o společné hledání s těmi, kdo 
hledat chtějí. Takových lidí není málo: svědčí o tom skutečnost, že při 
sčítání lidu se milion občanů přihlásilo k víře, ale ne k církvi. Nebo že 
v knihkupectvích najdete desetkrát víc ezoterických titulů než křes-
ťanských. V rámci náboženského supermarketu nemáme jinou mož-
nost, jak této situaci čelit, než zlepšovat svou konkurenceschopnost. 
Máme co nabídnout: „Evangelium je pravou protilátkou na duchovní 
bídu. Křesťan je povolán k tomu, aby do každého prostředí přinášel 
osvobozující zvěst, že existuje odpuštění spáchaného zla, že Bůh je 
větší než náš hřích, že nás vždy nezištně miluje a že jsme stvořeni pro 
společenství a pro věčný život. Jde o to, abychom následovali a na-
podobovali Ježíše, který, plný lásky, vyšel vstříc chudým a hříšníkům 
jako pastýř za ztracenou ovcí. Ve spojení s ním můžeme odvážně 
otevírat nové cesty pro evangelizaci a pro povznesení člověka.“[2]

Michael Martinek  
Tento text vychází z příspěvku na provinciální  

kapitule Salesiánů dona Boska v lednu 2022.

Literatura a poznámky:
[1] https://www.charita.cz/res/archive/027/003452.pdf?seek=1634287641
[2] Poselství papeže Františka k postní době 2014.

MaPa vzděLávání

Vzdělávací úspěch a neúspěch mapa zobrazuje nově vytvo-
řeným „indexem vzdělávacích problémů“, vypočítaným ze 
tří datových zdrojů: podle toho, jak kde děti na škole propa-
dají, jak častá je absence na hodinách a kolik dětí základní 
školu nedokončí. Vstupní data pocházejí od České školní 
inspekce. Index vyšel nejhůř podle očekávání v chudších 
regionech na Ústecku a Karlovarsku, ale i v některých ob-
lastech jiných, bohatších krajů. Trojsložkový index se vyvíjí 
hůř tam, kde jsou častější sociální problémy. V datech je 
jasně vidět, že špatné vzdělávací výsledky jdou ruku v ruce 
s počtem exekucí a případů bytové nouze.  
„Za vzdělávací neúspěšnost v regionech může především 
tento typ chudoby, protože děti stresuje, ničí jejich vzdělá-
vací aspirace a likviduje sociální a kulturní kapitál rodičů,“ 
uvádějí autoři. mapa je k dispozici na internetové adrese 
https://www.mapavzdelavani.cz.



Universum 1/2022 30

T R E N dY

Synodální, nebo servisní církev?
Položíme-li si stěžejní otázku „Co je to vlastně synodalita v církevním prostředí?“,  

měla by odpověď být zřejmá. Zkušenosti ze synodálních kroužků  
na farní úrovni však ukazují, že to není tak jednoduché.

Ruční brzda

Chceme-li se ptát po podstatě takovéto obrazné zatažené ruční brzdy, 
zpytujeme na všech církevních úrovních svědomí, zda, ať již vědomě či 
podvědomě, nevnímáme církev především jako servisní organizaci, je-
jíž úkol prioritně spočívá v transakcích, technicky zajišťujících duchov-
ní a svátostný servis poskytovaný věřícím na základě úředně stanove-
ných pravidel. Tento servis je pak deklarován jako nutná podmínka 
a často chápán jako zároveň podmínka postačující pro dosažení spásy, 
přičemž způsob jeho poskytování má spíše mocensko-manipulativní 
než služebný charakter. Takovéto transakčně servisní pojetí podstaty 
církve a společně sdílené synodální cesty všeho Božího lidu jsou ovšem 
těžko slučitelné, a budeme-li chtít realizovat jednu ze zmíněných kon-
cepcí, musíme se s druhou rozloučit. Měli bychom chápat, že model 
transakčně servisní církve nutně vyúsťuje přímo v extrakt čistého kle-
rikalismu, před kterým tak intenzivně varuje papež František.

Pojetí církve jako servisní instituce nelze jednoduše odbýt jakoby 
mávnutím ruky, je totiž reálným lákavým pokušením a má hluboko 
sahající historické kořeny. Představuje pokušení pro prosté věřící, ne-
boť je vlastně velmi pohodlné. Nevyžaduje náročné aktivity, zbavuje 
odpovědnosti, nabízí pasivní duchovní konzum a již za něj slibuje 
věčnou spásu. Církevním osobám, tj. především kněžím, biskupům 
atd., nabízí lidsky přitažlivý pocit duchovní moci, vyšší duchovní 
a společenský status, pocit rozhodujících zprostředkovatelů spásy, 
především však vytěsňuje koncepci autentické duchovní služby.

Z historického pohledu bylo duchovně servisní pojetí církve zřejmě 
dobovou kulturní potřebou po rozpadu antického světa, kdy církvi 
připadl naléhavý úkol christianizovat (a tím zároveň civilizovat) valící 
se masy primitivních barbarů a vytvořit z nich novou Evropu. Zůstalo 
však v konceptu církve zahryznuto a zapouzdřeno jako skryté zhoubné 
ložisko. V průběhu staletí mnohdy hypertrofovalo až ve zrůdné formy 
svatokupectví, děsivou praxi prodávání odpustků apod., což nakonec 
mj. vedlo k procesu rozpadu jednoty západní církve. Můžeme se za-
myslet i nad otázkou, zda střet církve s idejemi osvícenství a celého 
novověkého étosu musel skutečně být tak hluboce konfliktní, kdyby 
tehdejší církev měla více pochopení pro ducha služby a synodalitu 
než pro retardační mocenské manipulace servisně transakční povahy. 

Mnohé z takto zmíněných konfliktů již historie poněkud uhladila, 
ale zamysleme se nad tím, nakolik je pojetí církve jako servisní institu-
ce i dnes, a to speciálně u nás, vryto do společenského vědomí a pod-
vědomí. Bylo obecně přítomno v celé tzv. posttridentské katechetické 
praxi, ale v našich podmínkách byla prezentace církve jako v podstatě 
servisní instituce neobyčejně akcentována austrokatolicismem a jo-
sefinismem. Nakonec byla církev omezující se na servisní zajišťování 
zpozdilých potřeb lidu kýženou představou ateisticko-komunistických 
ideologů. Pokud bychom se chtěli utěšovat, že po druhém vatikánském 

J e to společně sdílená dějinná cesta Božího lidu, tj. všech for-
málních i neformálních, skrytých i zjevných členů církve, du-
chovně shromážděných kolem Krista a pod vedením Ducha. 
První praktická obtíž se nám však objeví, uvědomíme-li si, 

že sdílení cesty nutně předpokládá i sdílení odpovědnosti, ale též 
kompetencí. Právě zmíněný Boží lid není beztvarou masou, je slo-
žitě strukturovanou soustavou, a to jak horizontálně, tak vertikálně. 
Bez této strukturace se neobejdeme, neboť přímo vyplývá z podstaty 
stvoření člověka, jenž představuje korunu bohatě rozvětveného vše-
obecného stvoření, má individuálně osobní charakter, ale je přitom 
bytostí vztahovou, sociální a společenskou. Horizontální strukturace 
se uplatňuje v široké škále měřítek od měřítka celosvětového, vytvá-
řeného především rozmanitostí kultur a jejich historického vývoje, 
až po měřítko nejmenší, které bychom dnes v církevním prostředí 
mohli ztotožnit se strukturou a životem jednotlivých farností.

Vertikální členění pak v zásadě odpovídá hierarchickému princi-
pu kompetencí ordinovaných osob a jimi reprezentovaných institucí. 
Není smyslem a cílem tohoto příspěvku pouštět se na právě načrt-
nutém poli struktur do úvah ekleziologického charakteru, postačí, 
uvědomíme-li si zde, že jde o problematiku velice širokou, obsahově 
nesmírně bohatou, vyznačující se složitou komplexitou. Právě toto 
musíme mít plně na vědomí, jsme-li dnes vyzýváni, abychom se sna-
žili orientovat se v této rozmanitosti, vzájemně si naslouchat, tvořivě 
se vzájemně chápat a spolu kooperovat v lásce. Již ve výchozí fázi 
jde o zcela zásadní úkol realisticky zmapovat v tomto ohledu situ-
aci v celé škále vnitřního i vnějšího církevně společenského života, 
od života farností až po úroveň církevních provincií a biskupských 
konferencí a jejich vztahu k centrální papežské autoritě. Navíc je 
třeba neomezovat se na úzká církevní společenství, ale postupovat 
v rámci širšího křesťanského ekumenismu a v ještě širším zapojení 
do soudobé globální lidské společnosti. Jde o kompletní analýzu sou-
dobého stavu, náročné hledání slabých a případně silných stránek 
s cílem vyjasnit si potřeby a úkoly vztahující se k budoucnosti církve 
a její role v celé lidské společnosti, a to v celém komplexu stvoření. 
Jedině takto náležité proběhnutí nynější fáze synodálního procesu 
může vytvořit přirozeně pozitivní prostředí pro to, aby se žádoucím 
směrem rozběhly navazující tvořivé procesy na vyšších církevních 
a společenských úrovních.

Úkoly pro současnou fázi synodálního procesu jsou tedy alespoň 
rámcově stanoveny; snad lze předpokládat, že nemalá část věřících 
v našich farnostech by se mohla podílet na jejich řešení. Jako bychom 
seděli v kvalitním a dobře seřízeném automobilu, chtěli se rozjet, 
avšak alespoň v některých případech cítíme, že nám to nějak nejde. 
Proč? Zkusme se podívat, zda se náhodou nesnažíme rozjet při za-
tažené ruční brzdě. K tomu si ovšem musíme nejprve uvědomit, že 
takovou brzdu v autě vůbec máme.
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PaveL kuneš: Co Podniknout, když bRatR zhřeší

koncilu je již všechno jinak, vzpomeňme si například, jak jsme i dnes 
jako prostí věřící v církvi vyzýváni k obecně jistě velmi potřebným 
modlitbám za nová kněžská povolání. Často se v těchto výzvách ob-
jevuje decentně prezentovaná hrozba, že nikdo z nás nebude moci být 
spasen, nebude-li za ním stát kněz jedinečně zprostředkující svátostný 
servis. Zamysleme se i nad tím, jak se za nová kněžská povolání mod-
líme, zda neprosíme spíše o onen pohodlný duchovní servis než o to, 
abychom měli před sebou autentické hlasatele radostné zvěsti evange-
lia a skutečné svědky realizace víry, naděje a lásky nejen v kostelních 
prostředích, ale v celém dnešním světě.

Od servisu k synodalitě

Mělo by nás naplňovat radostí a vděčností, že právě naše generace 
může sledovat, jak v papeži Františkovi takováto osobnost stanula na 
nejvyšším církevním postu. Snad proto můžeme mít naději, že jím 
otevřený proces rozvíjení synodality v církvi nakonec přinese trvalé 
pozitivní výsledky. Transformace od servisního k synodálnímu mo-
delu však bude náročná nejen pro celek církve, ale i pro všechny její 
zjevné i skryté členy a pro všechna jejich dílčí společenství.

Naděje na konečné pozitivní výstupy synodálního procesu rozhod-
ně není automatická. Máme za sebou již dvouletou zkušenost koro-
navirové pandemie spojenou s různými omezeními bohoslužebného 

režimu. Právě zde se ukazuje, že přinejmenším část z těch věřících, 
kteří se ve svém životě soustřeďovali na třeba intenzivní a osobně 
upřímně prožívaný, ale spíše formální církevní servis, nakonec do-
spěla k tomu, že se bez tohoto servisu dokážou docela dobře obejít. Jiní 
více přenesli prožívání bohoslužeb z reálné účasti na způsoby on-line. 

Objevují se evidentní známky toho, že farní společenství tradičně 
zaměřená na servisní model církve začala urychleně ztrácet mladší 
generace věřících a zcela reálně jim hrozí v dosti krátkém časovém 
horizontu vymření. Bohudík však existují farnosti a společenství, které 
naopak dokážou být pro mladé věřící i duchovně hledající přitažlivé. 
Jestliže jsme se na začátku zmínili o tom, že současná tzv. diecéz-
ní fáze synodálního procesu v zásadě představuje mapování stavu 
a připravenosti k trvalému rozvíjení tohoto procesu, nutno v prá-
vě zmíněné souvislosti toto konstatování poněkud přitvrdit, neboť 
mnohde zřejmě doslova jde o mapování životaschopnosti daných 
farních a obdobných společenství. 

Berme tuto skutečnost s plnou vážností, ale nepropadejme panice 
a nedejme se jí deprimovat. Křesťanství ve své podstatě a celé histo-
rii vždy zahrnuje vzkříšení, jemuž logicky musí předcházet umírání. 
Některé součásti církve umírají a bylo tomu tak vždy, jiné povstávají 
k novému životu. Synodální formy života církve dnes zcela zřejmě za-
hrnují princip vzkříšení, což však předpokládá odumření transakčně 
servisního pojetí života a existence církve. Jan Bednář

V evangeliu sv. matouše (18,15-17) se píše: „Když tvůj bratr zhřeší, jdi 
a pokárej ho mezi čtyřma očima. Dá-li si říci, získal jsi svého bratra. 
Nedá-li si říci, přiber k sobě ještě jednoho nebo dva, aby ústy dvou nebo 
tří svědků byla potvrzena každá výpověď. Jestliže však ani je neupo-
slechne, oznam to církvi; jestliže však neuposlechne ani církev, ať je ti 
jako pohan nebo celník.“

s pokáráním jsem měl dlouho potíž. Těžko někoho kárat, když 
neznám všechny okolnosti. mohu se totiž v hodnocení cizího skutku 
mýlit. Nevím např., proč to ten bratr udělal? Z čeho jeho jednání vy-
chází? Zda to opravdu zamýšlel nebo zda se to náhodou nevyvinulo 
jinak, než chtěl? Nezapletl se do toho ještě někdo jiný? 

A vím-li k tomu o dalším požadavku Pána Ježíše, který také za-
znamenal sv. matouš, o odstranění trámu ze svého oka (mt 7,1–5), je 
ještě zřejmější, že někde bude chyba. Ježíš zpochybnil právo někoho 
kárat za třísku v oku, když sám mám v oku trám. Před několika lety 
vzpomněl Ladislav Heryán, že jeho profesor v římě poukázal na 
sv. Jana Zlatoústého, jehož mateřštinou byla řečtina a který místo 
pokárej ho přeložil jako prober to s ním. Byl jsem překvapen a hned 
jsem se podíval do řeckého slovníku. Ke svému úžasu jsem zjistil, 
že vedle pokárat, jsou tam i další možnosti překladu, např. přivést 
k řeči, vynést na světlo, probrat to. 

To je zjevně mnohem správnější překlad, souhlasí totiž s tvrze-
ním, že pouze jediný je dobrý (Lk 18,19). A taky s celým Ježíšovým 
životem: nepřišel odsuzovat, ale vyřešit, spasit, vykoupit, osvobodit.   

Jak se stalo, že se obecně ujal překlad pokárat, když je to zjevně 
proti duchu Ježíše Krista?  Nejspíše je to v rozdílu mezi naším způso-
bem myšlení a myšlením Ježíšovým. A mezi naladěním překladatelů 

od staročeské Bible olomoucké přes kralické bratry a Škrabala až 
k ekumenickému překladu. Každý člověk, i překladatel, raději vidí 
sám sebe v roli karatele než v roli obyčejného Ježíšova žáka. 

Účinnost této evangelijní rady potvrzuje i metoda řešení domá-
cích problémů, známá jako metoda pevného objetí. Jestliže se ten 
druhý přivede k řeči a vynese se na světlo jádro problému, může se 
skoro všecko vyřešit a uzdravit. 

Takto si vysvětluji i neúspěchy soužití s Putinem. Odpovědí člo-
věka, který nepočítá s evangeliem, při obsazení Krymu na jaře 2014 
bylo: „Potrestáme Putina tím, že ho nepozveme na zasedání G 8. 
A postihneme ho sankcemi.“ Výsledek známe: Obyčejný ruský člověk 
vydrží kvůli své vlasti všechno a tamní oligarchové si pomohli různý-
mi podvody. Na Ježíšovo řešení mi většinou lidé tehdy odpověděli: 
To by na něho neplatilo. Jeho nedonutíš k jednání. To je nemožné. 

I kdyby měli pravdu, pokusil se někdo dodržet celý Ježíšův návod? 
s jedním diskutujícím se Putin snadno vyrovnal (s Angelou to vydržel 
několik hodin, s macronem podobně). Ale s několika dohromady? 

Podle mého porozumění evangeliu měl být naopak na zasedání 
G 8 pozván. A v bratrské a soucítící atmosféře ho ostatní měli přimět 
k řeči. Bylo by to nepochybně velmi těžké a politici by se museli 
velmi namáhat a velmi přemýšlet, jak toho dosáhnout. Nepřináší 
izolace těžkosti? 

Ani dnes, po osmi letech, není všem dnům konec. Je to jen další 
jednání Putinovy ruské hry. Jsme-li křesťané, měli bychom hledat 
řešení křesťanská. 

Jenže, když my na Západě, jak správně řekla Gréta, myslíme jen 
na peníze.  Pavel Kuneš

9. 3. 2022
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a shodou okolností se setkali s Ludvíkem Armbrusterem, který se 
tehdy vrátil do Československa takzvaně na důchod a též, aby trochu 
vypomohl české jezuitské provincii. Padli si do oka a domluvili se, 
že zkusí experiment – exercicie pro vícegenerační rodiny s dětmi. 

Hned v následujícím roce na bývalé faře v Bohdíkově byl tento 
experiment zahájen. Formální rámec exercicií tvořily dvě konferen-

ce – dopolední a odpolední, mše a večerní sdí-
lení, které vytvářely prostor pro samostatné 
meditace. Každý den začínal ranními chvá-
lami, po nich následovala společná snídaně, 
dopolední konference a mše svatá, do které 
se zapojily všechny generace – rodiče a star-
ší zajišťovali čtení a žalmy, mládež hudební 
a hlasový doprovod a menší děti ministrovaly 
nebo nosily obětní dary. Po mši byl společný 
oběd a po něm krátký odpočinek či chvíle na 
sport. Odpoledne jsme se na chvíli sešli u kávy 
a čaje ke krátkému popovídání, kde neplatilo 

silencium. Pak probíhala odpolední konference a po ní byl otec Lud-
vík k dispozici pro duchovní rozhovory a svátost smíření. Během 
konferencí se starší děti staraly o ty mladší, hrály si někde venku 
nebo ve společných prostorách a nijak nenarušovaly naše meditace.

Účastníky ignaciánských exercicií byli ze začátku bývalí studenti 
Josefa Zvěřiny s rodinami. V toku let se osazenstvo rozrostlo o mno-
ho dalších lidí různého původu, věku, povolání, zaměstnání, vzdělání 
a tradic z celé Moravy i Čech, jejich počet mnohdy dosahoval až 
sedmdesáti. Postupem let se exercicií účastnily tři generace, když pů-
vodně malé děti založily rodiny a přijížděly i s vlastními ratolestmi.

To byly vnější okolnosti, které jsme se jako účastníci pokoušeli 
skloubit s vlastním posláním exercicií. A tady vystupuje nedoceni-
telný vklad otce Ludvíka, který se snad zjednodušeně dá charakteri-
zovat slovy respekt a úcta, otevřenost, povzbuzování, obohacování 
a svoboda.

Naše exerciční společenství bylo i přes „zvěřinovské“ jádro velmi 
různorodé, přesto nikdo nikdy nepocítil z Ludvíkovy strany sebe-
menší náznak rozdílného přístupu. Otec Ludvík nerozlišoval podle 
vnějších charakteristik a každého bral jako rovnoprávného partnera, 
stejnou „hodnotu“ měl u něj řemeslník, dělník, akademik, boha-
tý podnikatel, zemědělec, vysoký státní úředník, přetížená matka 
v domácnosti s dětmi, student či dítě. Každé povolání, zaměstnání 
či postavení plně respektoval.

Pokud přišla řeč na církevní či akademické nebo veřejné předsta-
vitele, neposuzoval či neodsuzoval, ale oceňoval spíše jejich přínosy 

Trojí ohlédnutí  
za Ludvíkem Armbrusterem

Ve věku 93 let odešel koncem roku 2021 na věčnost emeritní  
děkan Katolické teologické fakulty Univerzity Karlovy  

profesor Ludvík Armbruster, jezuita a bývalý misionář v Japonsku.

Ivan Wilhelm: Setkání na akademické půdě

Setkali jsme se na Karlově univerzitě před téměř dvaceti roky. Univer-
zita Karlova v té době řešila spletitou situaci na Katolické teologické 
fakultě, která byla důsledkem především jejího několik desetiletí trva-
jícího odloučení nejen od univerzitního prostředí, ale i od akademic-
kého světa vůbec. Akademické orgány fakulty 
neměly v této době žádné rozhodovací kompe-
tence a „nucenou správu“ na fakultě vykonával 
administrátor s  pomocí svého sekretáře. Po 
základních krocích směřujících k rekonstrukci 
akademického života na fakultě bylo nezbytné 
zahájit odpovídající akademický život, který by 
odpovídal podmínkám univerzity. Tehdy byl do 
Prahy pozván ze Sofia University v Tokiu pro-
fesor Ludvík Armbruster. Po peripetiích a již 
překonaných obtížích byla nadmíru důležitá 
osobnost, které bude svěřen další vývoj fakulty. 

Byl jsem proto pln očekávání, jaký bude kandidát na nového 
děkana. V Praze jsem se setkal s laskavým, vstřícným a milým člo-
věkem. Jak se záhy ukázalo, také člověkem nejen široce vzdělaným 
a zkušeným ve filosofii a teologii, ale i znalým života a akademických 
zásad fungování univerzity. Patří však doplnit, že v postojích, o je-
jichž správnosti byl přesvědčen, byl nepřekonatelně pevný a odhod-
laný na nich trvat, jakkoli zdvořile a laskavě. 

Okamžitě po svém příchodu pochopil potřeby fakulty a zahájil 
dlouhou cestu postupného zavádění všech těchto potřeb do jejího 
života. Jeho působení na fakultě znamenalo jeden z rozhodujících 
momentů, které vedly k úspěšné rekonstrukci Katolické teologické 
fakulty a za který mu nikdy nebudeme dost vděčni. V době našeho 
společného působení v akademických funkcích jsme měli řadu spo-
lečných setkání a diskusí, takže jsem měl příležitost se mnohému 
od něj naučit, mnohé pochopit a mohu nyní prohlásit, že Ludvík 
Armbruster byl profesorem, na jakých stojí autorita univerzit. Jeho 
laskavý, zdvořilý a chápající, přitom však pevný přístup jak k lidem, 
tak i k řešeným problémům byly vlastnosti, které jsou v mém laickém 
chápání esencí křesťanství. 

Tomáš a Ludmila Kopřivovi: Ludvík Armbruster 
a exercicie
V  srpnu 1992 přemýšleli někdejší studenti Josefa Zvěřiny Jitka 
a František Srovnalovi, zda se dá jeho náhlý odchod nějak nahradit, 

Manželé Kopřivovi

Nedocenitelný vklad otce 
Ludvíka se dá zjednodušeně 

charakterizovat slovy 
respekt a úcta, otevřenost, 

povzbuzování, obohacování 
a svoboda.



Universum 1/202233

a klady. Jemně kriticky se vyjadřoval k činům či názorům, ne k lidem 
jako takovým.

Zejména při večerních sdíleních byl otevřený jakýmkoli myš-
lenkám, názorům či postojům, každé sdělení bral a oceňoval jako 
obohacení pro druhé při hledání cesty, „jak hledat a nalézat vůli Boží 
ve vlastním životě“. Pokud se občas někdo dopustil příliš neorto-
doxního či zcela ujetého názoru, nikdy ho prvoplánově neodsoudil, 
ale ocenil originalitu, snahu o pochopení a vyjádření a poté jemně 
a citlivě nápad rozebral a uvedl na pravou míru, aniž by se přitom 
autor musel cítit jako peskovaný žáček.

Jeho pokyny při provázení duchovními cvičeními nikdy nebyly 
suchopárnými pravidly či pokyny. Vždycky byly spíš poukazováním 
na možnosti, otevíráním nových (i starých) pohledů, nadhazováním 
témat k přemýšlení, prostě povzbuzováním a doprovázením laska-
vého přítele na cestě.

Při zadávání témat pro meditaci při konferencích se občas neu-
bránil svému akademickému původu a zabrousil do filosofických či 
teologických nuancí, které jsme v dané chvíli možná plně neocenili. 
Měli jsme také rádi jeho „vyjetí na vedlejší kolej“, kdy téma pro přiblí-
žení ilustroval příběhy a zkušenostmi ze svého života. Zejména jsme 
přímo hltali líčení jeho japonského působení (s potěšením a radostí 
jsme se později potkali s literárním zpracováním jeho příhod v jeho 
knize „Tokijské květy“).

Přiblížení atmosféry exercicií s otcem Ludvíkem by nebylo úplné 
bez zmínky o chvílích volna při odpolední kávě, o výletech a pose-
zení u táboráku, kdy jsme mohli poznat Ludvíka jako člověka se 

   Ludvík aRMbRuSteR, SJ

Narodil se v Praze v roce 1928. Po maturitě vstoupil do české 
provincie Tovaryšstva Ježíšova. V dubnu 1950 byl spolu se všemi 
řeholníky zatčen a po dvouměsíční internaci v Bohosudově 
vyhoštěn z republiky jako „nežádoucí osoba“ v souvislosti s jeho 
rakouským původem. Pokračoval ve studiích na papežské Grego-
riánské univerzitě v římě (kde získal licenciát filosofie roku 1952) 
a po dvouletém studiu japonštiny na univerzitě sophia v Tokiu 
obhájil doktorát z filosofie. Následovalo čtyřleté studium teologie 
na Teologické fakultě sankt Georgen ve Frankfurtu nad mohanem. 
Tam byl také v roce 1959 vysvěcen na kněze. Licenciát z teologie 
získal v roce 1960.

Od roku 1961 žil a působil v Japonsku. Přednášel filosofii na 
univerzitě sophia v Tokiu, od roku 1969 jako řádný profesor. Vedle 
své akademické činnosti vedl v letech 1965–1970 jako regens 
interdiecézní kněžský seminář v Tokiu a v letech 1975–83 byl 
ředitelem centrální knihovny univerzity sophia.

Po roce 1989 se aktivně zapojil do obnovy české jezuitské 
řeholní provincie a současně i do obnovení a rozvoje vysokoškol-
ského studia teologie u nás. 

Od roku 2003 stál jako děkan v čele Katolické teologické fakul-
ty UK. Působil jako kněz v kostele sv. Ignáce v Praze. 

Zemřel 18. prosince 2021. à

Přiblížení atmosféry exercicií s otcem Ludvíkem by nebylo úplně bez zmínky o chvílích volna při odpolední kávě, o výletech  
a posezení u táboráku, kdy jsme ho mohli poznat jako člověka se suchým anglickým humorem, bystrého pozorovatele a glosátora  
a nadšeného zpěváka.
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smyslem pro suchý anglický humor, bystrého pozorovatele a glosá-
tora a nadšeného zpěváka českých lidových a skautských písniček. 
Exercicie s Otcem Ludvíkem se konaly každoročně od roku 1992 až 
do roku 2018.

Michal Altrichter: Armbruster byl pro nás mýtus

„Dám spíše na komentáře těch, kteří dotyčného dobře znali, a na 
charakteristický detail,“ uvádí Plútarchos. Nehodnotím nosnost vý-
roku, ale alespoň se o něj nyní opřu. Poprvé jsem o Armbrusterovi 
slyšel koncem sedmdesátých let od strýce Jaroslava Březiny (někdejší 
jezuita před svěcením z řádu odešel, seděl v kriminále s Renčem): 
„Ludvík byl talentovaný student, knihomol. To, co četl, vždy viděl 
v aplikaci. My jsme se šrotili latinské tomistické teze, on je už převá-
děl na kulturní proudy doby.“ Více jsem se o Ludvíkovi dovídal od 
Jana Pavlíka, jezuitského provinciála v době socialismu. Řekl bych, 
že šlo o bonus, když nám uvedl informaci značně utajovanou, pakliže 
platila zásada „při výslechu ti pomůže, že o nás nic nevíš“. Byly to tře-
ba na jemném papíře leteckého dopisu natěsno strojem (bez háčků 
a čárek) popsané události, jak Ludvík v Japonsku zakládá knihovnu, 
přednáší či má na starosti kněžský seminář. Byly tam i přiložené 
fotografie. Vybavuji si, jak mne zaujala holá „lebaň“ Ludvíkova na 
způsob Maxe Schelera. Pavlík s ním byl ve velehradském noviciátu 
a jako i s Březinou ve filosofickém institutu v Děčíně, kde se filoso-
fovalo „ve velkém“: kvalitní vyučující, skvělá literatura. Armbruster 
byl pro nás mladší mýtus.

Další fragmenty: nejtalentovanější filosof mezi jezuity v době so-
cialismu byl kněz bez státního souhlasu, František Konečný z Břes-
tu u Hulína. Nádherné časy: otevírá francouzské texty de Finance, 

à

Gilsona nebo německého Jasperse a  spatra překládá, komentuje. 
U toho posledně zmíněného říká: „Toho má ‚v merku‘ Ludvík v Ja-
ponsku. Už když jsem ho učil teodiceu, pořád pospíchal směrem 
k teologii – že ta ‚přirozená filosofie‘ potřebuje vejít do ‚nadpřirozené 
milosti‘. A tak se toho dočkal.“ Anebo další úlomek: ve frankfurtské 
knihovně jsem měl přístup k písemnostem suárezianisty Caspara 
Ninka. „Vykopávka“ mezi filosofy měl komentář ke slavnému úvodu 
Hegelovy Fenomenologie. Z jeho publikace vypadl přehled studentů. 
Stálo tam: „Čech Armbruster ještě text seminární práce neodevzdal.“ 
Další příběh z filosofického zákoutí: po roce 1989 nám byl nakloněn 
Emmerich Coreth. Říkalo se: „Jestliže Fichtemu rozuměl jen Fichte 
a náš Karel Říha, tak Schellingovi pouze on a Coreth.“ Coretha jako 
provinciála rakouských jezuitů doprovázel při vizitaci rakouských 
vyučujících v Japonsku Armbruster. Coreth Ludvíkovi udělal v pa-
desátých letech poslední korektury monografie o Jaspersovi, když už 
pospíchal do Japonska. Oba sdíleli stejné politické akcenty. Coreth 
uváděl: „Zatímco mladí studenti donekonečna přepisovali vylepšo-
vané dodatky k novějšímu vydání moralisty Noldina (kniha dosaho-
vala rekordního nákladu), Ludvík si seděl v klasicích filosofie a četl. 
Jedni byli spokojeni, že nemusejí samostatně myslet, u Ludvíka tomu 
tak nebylo.“

Po Listopadu jsem u innsbruckého Vladimíra Richtera, známého 
znalostmi dvojteček u Dunse Scota, našel v nějakém digitalizovaném 
manuskriptu Nuncie české zahraniční provincie SJ, kde tehdejší pro-
vinciál pro tovaryše „venku“, Tomáš Špidlík, psal: „Náš pater Adolf 
Pelikán zpovídal v Hollywoodu právě v době, kdy slavné hvězdy 
přijímaly vyznamenání; Jan Lang byl pozván k anglické královně 
pro vyznamenání za válečné letectví a Ludvík Armbruster před-
stavil Heideggerův text v japonském překladu.“ To neuvádím jako 
chlubilství („nejmenšího Tovaryšstva“), ale že koncentrace takových 
maxim byla pro mladého jezovitu báječná. A ještě další vzpomín-
ka: při řeholní formaci (terciát) v Berlíně jsem byl ve skupině s ja-
ponským jezuitou Iugim Nagamatchim. Ten studoval v Německu 
už deset let: kompletní studia zakončil doktorátem o  porovnání 
jistého jevu u Heideggera a Akvinského. Iugi uváděl: „Za všechno, 
co jsem, že jsem odložil rodinné harakiri a stal se křesťanem, že 
jsem si zamiloval německou filosofii atd., vděčím otci Ludvíkovi.“ 
Iugimu jsem dělával korepetici klavíru k jeho fistulkovému hlasu, 
když zpíval Schubertovy či Schumannovy písně. Jednou jsme se 
odhodlali slevit z kulturního nároku a představili v různých jazy-
cích (latina, řečtina, italština) píseň Na tom pražském mostě. Píseň 
se tak zalíbila, že bratříci v komunitě (jeden přišel o nohu u Duk-
ly, jiný o ucho ve Vlárském průsmyku) tleskali a žádali několikeré 
opakování. „To nás naučil Ludvík v Tokiu,“ říkal Iugi. Lidové písně 
si takto upravovali novicové již na Velehradě. K praktičnosti teh-
dejších tovaryšů Ludvík dodává: „Neposílali nás na jazykové kurzy. 
Před nástupem na Gregorianu jsem obdržel italský text Manzoni-
ho Snoubenců a po pěti stech stránkách souvislé četby jsem začal  
italštině rozumět.“

Když měl Ludvík někdy po roce 1989 dávat duchovní cvičení 
našim biskupům, někteří říkali: „A není to nějaké zkomolené jméno 
ten Armbruster, nemá to být třeba Ambros? O tomto jsme nikdy 
neslyšeli.“ A tak se z neznámého Ludvíka stával poměrně známý.

S Ludvíkem jsem pravidelně vedl třicet let rozmanité hovory – 
témata nikdy nescházela. Zásadní bylo, když koncem života uve-
dl: „Kusé je podle Pavla naše poznání – vše je nakonec vysvětleno  
v Ježíšově Srdci.“ 

Experiment otce Ludvíka – exercicie pro vícegenerační 
rodiny s dětmi.
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Shodou okolností Jan Konzal zemřel v době, kdy papež František 
zveřejnil osm blahoslavenství, která adresoval jako inspiraci bisku-
pům katolické církve v dnešní době. Pro mnohé z přátel Jana Konzala 
papež vyzdvihl mnohé z jeho vizí, které rád sdílel s druhými a také 
je sám žil. V níže uvedených reflexích na něj vzpomínají čtyři z jeho 
přátel, kteří s ním sdíleli život v církevním společenství před rokem 
1989 i po něm.

„B lahoslavený biskup, který doprovází na cestách smíření, 
který bere za ruku každého muže a ženu dobré vůle, aby 
budovali bratrství.“

Jan Konzal žil od osmdesátých let minulého století v Praze, přesto 
o sobě říkal, že je stále duší vesničan. Se svou ženou Magdou rád pra-
coval na chalupě, staral se o zahradu, sázel brambory a s nesmírnou 
šikovností cokoliv opravil. Nikdy se nebál umazat. „Ono i lidi se dají 
z bláta vyzvednout jen tak, že se člověk sám umaže,“ řekl mi kdysi 
v jednom z našich rozhovorů.

Proto u Jana nacházelo pomoc mnoho těch, kteří by jinde oporu 
jen těžko hledali. Nikdy nemoralizoval, nikdy člověku nepředkládal 
nějaká ideální řešení, ale spíše si spolu s druhým kladl otázky, jak jít 
dál ježíšovskou cestou. Nikdy neskrýval, jak těžce se mu v dnešním 
světě i v české církvi hledá nová naděje, ale také nebylo nikdy pochyb 
o tom, že je při všem stále vydán evangeliu a lidem v nouzi.

Byla mu sice církevními představiteli upírána formální autorita 
kněze a biskupa svěceného ve skrytosti za totality, ale nebylo možné 
skrýt jeho autoritu neformální, kterou poznal každý, kdo se dostal do 
jeho blízkosti. Měl totiž lidi skutečně rád a byl připraven věnovat jim 
čas, úsilí a často i své zdraví. Když jsem za Janem v roce 1981 v osob-
ní krizi poprvé přišla, zazvonila zároveň návštěva jeho ženě, což byl 
v jejich maličkém panelákovém bytě problém. Ač byl po operaci očí, 
bez váhání se mnou vyrazil ven a těžko odhadnout, kolik kilometrů 
jsme tenkrát v dešti nachodili pražským předměstím.

Co Jan opravdu uměl, bylo léčit lidský strach. Věděl, jak přes 
všechny řeči o lásce v sobě křesťané mají často zakódováno vědomí, 
že Boží přízeň je třeba si zasloužit. Nikdy o lásce nevedl prázdné řeči, à

Vzpomínky přátel na Jana Konzala
V listopadu 2021 zemřel biskup podzemní církve Jan Konzal.  

Ovlivnil několik generací křesťanů, ať už v církvi,  
na jejím okraji nebo lidí hledajících.
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vzpomínce). Zato si zvykl vzít mnohokrát okoukané a rozebrané 
téma či pojem a uchopit, natočit a nasvítit ho nějak ponovu. Zní to 
asi banálně, ale výsledky Janova nasvěcování mi banální nepřipadaly. 
Kdo chce, ať se přesvědčí, třeba v jeho útlé knížce Chuť změny, chuť 
kořisti, jak se notoricky známé biblické postavy a příběhy dají převy-
právět tak, abyste se jim cítili blíž. Dlužno říct, že ne vždy jsem mu 
rozuměl. Občas nasvěcoval věci až tak, že jsem je úplně nepoznal.

Jan oceňoval a nabízel inspiraci. Jedním z jejích zdrojů byla práce 
s Božím slovem. Když nás vedl k tomu, jak pracovat s biblickým 
textem, kladl nám na srdce naučení, které mi od té doby nepřestalo 
připadat inspirativní: Biblický text se může Božím slovem stát, když 
ho v něm zaslechneme. K tomu může pomoci třeba dobrá homilie.

Navštěvovali jsme s manželkou teologické kurzy, které Jan vedl, 
s přestávkami řadu let. Od poloviny devadesátek až někdy do roku 
2013. Moc nás, možná k naší škodě, do studia nehonil. O to víc stál 
o debatu s námi a naši reflexi toho, co jsme měli za úkol si v mezičase 
přečíst. To se mu pak po tváři rozprostřel výraz radostné zvědavosti. 
Úsměv a jiskra v oku.

Stejnou pobavenou jiskru v oku jsem u něj zahlédl i při jiných 
příležitostech. Když se špičkovali se ženou Magdou. Když líčil, jak 
se mu podařilo rozvařit smaltovaný hrnec nebo počtrnácté usnout 
za volantem na Bratislavu („pak jsem to přestal počítat“). Když mě 
zastavil s čistým hrnkem, protože proč by si čajem nemohl přelít lógr 
z právě dopitého kafe.

Jeho přirozená autorita vycházela z toho, že si ji nenárokoval. 
V radosti nabízel, mnozí brali a Jana neubývalo. Myslím, že to bylo 
součástí jeho nátury, nejen volbou. Když měl po někom něco chtít, 
dostával se mimo zónu autenticity. Jeho přirozeností bylo otevírat 
prostor svobodě a zodpovědnosti. Někdy ho frustrovalo, že do toho 
lidé nejdou. Myslím, že dvojici svoboda a zodpovědnost bral smr-
telně vážně. Honza, 1973

 

„B lahoslavený je biskup, který si za svůj způsob života zvo-
lil chudobu a sdílení, protože svým svědectvím buduje 
nebeské království.“

Jana si budu pamatovat zejména ve dvou z jeho četných rolí a poloh – 
jako učitele a jako zpovědníka. Oba termíny jsou přitom s ohledem 
na jeho košatou osobnost poněkud nepřiléhavé. Například o zpovědi 
Jan nemluvil snad nikdy, vždy výhradně o svátosti smíření nebo do-
konce smiřování, což ještě lépe odráží nedokonavost a stálou otevře-
nost události, o kterou v tomto případě jde. Rozhodně tedy v této roli 
nebyl nějakým automatem na očenáše a zdrávasy naprogramovaným 
katechismem, zato ale byl velmi empatickým a fundovaným prů-
vodcem oním procesem kalibrace vnitřního kompasu (svědomí), 
tak aby mířil tím správným, smysluplným směrem. Jako služebník 
církve pak dosvědčoval svátostný charakter takového smíření, tedy 
že je znamením toho, že i v situaci našich četných a opakovaných 
selhá(vá)ní stojí Pán po našem boku, je stále a neodvolatelně na 
naší straně. Nelze zde nezmínit Janovu zálibu v etymologiích, které 
pomáhají pochopit pravý význam pojmů. 

Opakovaně připomínal, že slovo „smíření“ znamená vlastně sna-
hu opět zamířit stejným směrem – tedy aby člověk nasměroval svůj 
život tam, kam mířil svým životem Ježíš, živý Pán a bratr, stojící po 
našem boku. Do tohoto výkladu mu pak zapadal i originální řecký 
pojem pro dnes dosti obtížně popsatelnou a pochopitelnou entitu, 
kterou je „hřích“ – tedy „hamartía“, což doslova znamená minutí 

ale v rozhovorech s ním bylo možné bezpodmínečné Boží milosr-
denství a přijetí prostě zažít. Janova kněžská smírčí role byla nesena 
velkým osobním charismatem. S ním jsme svátost smíření opravdu 
slavili. „Svátost smíření nesmí být zaměřena jen do minulosti, ale 
musí otevírat budoucnost,“ rád zdůrazňoval, „cílem smíření není 
nevinnost, ale communio v nejširším slova smyslu“. S jedinečnou 
citlivostí uměl v často zmateném a tápajícím vyznání člověka roz-
poznat jeho bolest, nahlédnout situaci, aniž by znal příliš mnoho 
podrobností, zvážit nebezpečí, jemně vést k možnostem, jak se smířit 
se sebou, ale také s obdivuhodnou intuicí ukázat na Boží jednání.

Jan svou osobností a celým svým jednáním ukazoval na Boha, 
před kterým může a má být člověk sám sebou, a na Ježíše, jehož 
následovat znamená být tvůrčí, a tedy i dělat chyby. Podle Jana je 
to právě naše osobitost, která nás přičleňuje k Božímu lidu a kterou 
jsme odpovědni rozvíjet. „Nelze platit za nevinnost tím, že vyma-
žeme některé své povahové či charakterové sklony. Lidé kolem nás 
nepotřebují potkat supermana nebo anděla, ale zralého člověka,“ 
upozorňoval opakovaně.

Biblické Boží slovo v Janově interpretaci neodolatelně ožívalo. 
Rád o něm mluvil jako o půvabném, okouzlujícím, majícím vlastní 
chuť i vůni. To pro něj bylo typické. Byl celistvou osobností a nena-
slouchal svému mimořádnému intelektu jen v rovině racionální, ale 
také v mimořádně rozvinuté rovině emoční. S Janem bylo možné 
stejně tak dobře plakat jako se smát. Jeho inteligentní „werichovský“ 
humor byl nesmírně nakažlivý. Neustále rád vtipkoval na svoje konto 
a v humorných přestřelkách se rád utkával i se ženou Magdou, což 
byl vždy koncert konaný k pobavení nás všech.

Práci pro druhé a pro církev se Jan věnoval celý život, a pokud 
byl přizván, vždy hledal ten nejpoctivější způsob svého nasazení. 
Souzněl s důrazem, jaký je v katolické církvi kladen na slavení svátos-
tí, a proto hledal způsoby, jak by se praxe jejich slavení mohla změnit, 
aby byla srozumitelná a aby skutečně vnitřně konstituovala církev 
jako communio. Své přátele vedl k liturgii, kterou utvářejí všichni 
zúčastnění společně a ve které může každý uplatnit svůj dar. Jeho 
nasazení pro věc církevní obce prožívané komuniálním způsobem 
pro něj bylo zcela zásadní. Bytostně se pro ni spotřebovával, a stával 
se tak velmi zranitelným. Jestliže byl přesvědčen, že má pro svůj 
postoj dostatečné argumenty a zkušenosti či pokud ho přemohla 
únava a vyčerpání, jen těžko se s ním diskutovalo. Přišel i čas, kdy mu 
už natolik ubývaly síly, že se vědomě umenšoval a nechával za sebe 
mluvit jiné. Pokud si ale s někým ze svých přátel neporozuměl, velice 
tím trpěl. Většinou pak dlouho a těžce sbíral síly k nové otevřenosti.

Přes velké fyzické obtíže, které ho léta doprovázely, přes vlastní 
úzkosti a pochybnosti, do kterých nám dával občas nahlédnout, přes 
všechna neporozumění a bolesti ve vztazích, nás jeho prorocká, kněž-
ská i biskupská služba bude dál inspirovat a posilovat nejen na osobní 
cestě víry, ale i v utváření života církevní obce.

Jana, 1954

„B lahoslavený biskup, který se neuzavře do paláců vládnutí, 
nestane se úředníkem (který se více zajímá o statistiky 
než o tváře, o procedury více než o příběhy), ale snaží 

se bojovat po boku lidí za Boží sen o spravedlnosti. Protože Pán, 
s nímž se setkává v tichu každodenní modlitby, bude jeho posilou.“

Na hlubinu se člověk může dostávat různými způsoby. Erudicí, ana-
lýzou, mírou detailu. U Jana jsem vnímal erudici a sečtělost tak ně-
jak na pozadí. Analyticky ani do detailu moc nepracoval (tedy v mé 

à
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místa nacházející se mimo běžné poutnické trasy. Například namís-
to posvátné hory Karmel si přál vidět nedaleké údolí potoka Kíšon 
(dnes proťaté dálnicí), kde Eliáš vlastní rukou pobil čtyři sta padesát 
Baalových proroků. Událost natolik nepochopitelná, že se snad na 
Eliášově tehdejším šílenství nemohl neprojevit vliv okolní neutěšené 
krajiny, a tak hrůzná, že byla – podle Jana – do paměti a atmosféry 
onoho místa dodnes vepsána… Především se ale Jan i v četbě Písma 
zaměřoval vždy hlavně na to, co jednotlivé příběhy říkají o vztazích – 
což není vždy snadné zjistit a je třeba ke všemu výše zmíněnému také 
dobře číst mezi řádky. Na tuto rovinu se potřeboval vždy dostat, pro-
tože, domnívám se, mu Boží slovo nebylo pouhým návodem k tomu, 
co si myslet, ale vždy bylo, nebo rozhodně mělo potenciál se stát, 
příkladem k Bohu-libému jednání a postojům. Proto jeho výklady 
nebyly asi vždy v pravém slova smyslu orto-doxní, ale nepochybně 
vždy cílily na opravdovou orto-praxi.

Honza, 1976

„B lahoslavený je biskup, který se vyhýbá dvojakosti srdce, 
který se vyhýbá každé dvojznačné dynamice, který sní 
o dobru i uprostřed zla, protože se bude moci radovat 

z Boží tváře a objevovat jeho odraz v každé z louží lidského města.“ 
V písni, která vznikla z meditace nad Janovým odchodem a která je 
jakýmsi dialogem mezi člověkem a Bohem, je pasáž silně inspirovaná 
Janovým přístupem:

Člověk: „Bože, jsem jen prach.“
Bůh: „Ano, to jsi, ale jsi prach na miskách vah. Považ, že každé ne-
patrné zrnko prachu může misky Stvoření, které držím s nekonečným 
nasazením a obavou (že je neudržím) v rovnováze, převážit na stranu 
lásky, nebo na stranu zmaru.“

Jan mě vždy překvapoval tím, s jakou jistotou (například při smíření, 
ale i jindy) zdůrazňoval, že nemůžeme vědět, co má a nemá smysl, co 
má a nemá svou hodnotu nebo význam. Bylo to, jako bych ho slyšel 
říkat: „Myslíš si, že jsi udělal něco velkého nebo úžasného, že jsi 
někomu pomohl, stál odvážně v pravdě nebo zůstal věrný lásce? Ale 
kdež, dost možná to byly ty nejhloupější věci, které jsi kdy udělal. Na 
druhou stranu jsi mohl udělat něco nebo být součástí věcí, kterých 
sis ani nevšiml, a přesto ve významu předčily i fantazii samotného 
Hospodina.“ Tomáš, 1978

terče. Ne vše, co jsme vyznávali, klasifikoval Jan jako hřích, asi by 
se dalo říci, že tímto pojmem obecně dosti šetřil. Často opakoval, 
že povahové vlastnosti (které nám dobrý Stvořitel nadělil) nejsou 
hříchem, když se ale patřičně nekultivují, mohou skutečně onu vnitř-
ní střelku či mušku vychýlit a vést k tomu, že se míjíme s Božími cíli. 
Aby nám Jan pomohl nahlídnout naši vlastní situaci bez růžových, 
ale i bez černých brýlí, často sahal k příkladům ze svého pestrého 
života a svých (v jeho podání) přečetných selhání. S ohledem na 
jeho specifický smysl pro humor se pak tzv. zpověď proměňovala 
v událost veselou a radostnou nikoli až po rozhřešení, ale nezříd-
ka již před ním… Moudrým vhledem do toho, co všechno mohou 
přinášet partnerské vztahy, disponoval Jan, coby v manželství žijící 
služebník církve, jaksi přirozeně. Hodnější pozornosti a zazname-
nání bylo jeho velmi poučené a hluboké porozumění vztahům mezi 
rodiči a dětmi, přestože sami s Magdou děti neměli. Osobně jsem si 
to vysvětloval nejen jeho výborným pozorovacím talentem a dese-
tiletí trvající intenzivní „zpovědní“ praxí, ale také dosti zásadními 
znalostmi z oblasti psychologie, kterých Jan nabýval systematicky 
a které i originálně promýšlel, jak je patrné z rozsáhlých pasáží jeho 
sumy, kterou nazval „Orientace (na cestě životem)“.

Ani učitelem rozhodně nebyl Jan v běžném slova smyslu. V době 
našeho dospívání (v rámci čehosi jako poněkud intelektuálně nároč-
nějších katechezí) nás neučil nějakým škole podobným způsobem, 
ale spíše nám nezištně a hojně nabízel z pokladu své moudrosti, 
podpírané samozřejmě znalostmi a erudicí, ale primárně oriento-
vané – jak je ostatně pro moudrost typické – nikoli teoreticky, ale 
prakticky. A to v první řadě na vztahy: k sobě, nejbližším, bližním, 
k Hospodinu. Zpětně viděno, to, co zůstalo, nejsou ani tak infor-
mace, fakta a interpretace (dlužno říci bohužel, ale paměť je příliš 
slabá a nahrávací zařízení tenkrát ještě nebyla v každé kapse), ale 
spíše snad formace, způsob, jak lze přemýšlet – a to zejména o Bibli, 
o modelových postavách starozákonních, rozmanitých typech no-
vozákonních a především o životním příběhu a postojích nazaret-
ského tesaře Ježíše. Přes užité pojmy „modelový“ či „typ“ bylo na 
Janově přístupu nejpoutavější právě to, že ke zmíněným postavám 
přistupoval jako ke konkrétním a jedinečným živým lidem s jejich 
konkrétními problémy (nebo jejich řešením) ve zcela konkrétních 
životních situacích. 

Napsáno to nezní nijak světoborně, asi proto, že lze jen těžko 
popsat ten pocit, který se nás posluchačů pravidelně zmocňoval: on 
tam snad byl přímo u toho?! on je snad znal osobně?! a včera s nimi 
mluvil?! Opět se mohu jenom domýšlet, z čeho všeho se tato intim-
ní blízkost biblickým postavám a příběhům napájela. Jistě to byla 
schopnost všímat si v textu i nejmenších podrobností, tedy rozhodně 
ne všech, často třeba jenom jedné, ale vždy takových, které dokážou 
pootočit zaběhaný „kanonický“ výklad tisíckráte slyšeného příběhu 
a nasvítit jej a jeho aktéry zcela nově a živě, životodárně. Rozhodně 
zde hrála roli již zmiňovaná erudice, hluboká znalost souvislostí, 
kontextu a reálií, kterou ovšem Jan nevystavoval samoúčelně na odiv, 
ale opět ji využíval hlavně k tomu, jak učinit z literární postavy ži-
vého člověka, který se teprve tak může stát opravdovým průvodcem 
i naším životem, a ne jen barvotiskovým „vzorem“. 

Tuto znalost kontextů si Jan rozšiřoval i způsoby celkem oso-
bitými. Vzpomínám na jeho vyprávění o putování po Svaté zemi, 
které absolvoval se svým synovcem, tehdy diplomatem na české 
ambasádě v Tel Avivu. Kromě obligátních míst (možná, že dokonce 
některá z těch nejsvětějších i vynechal) se prý nechával zavézt i na 

Jan konzaL (1935–2021)

byl tajně vysvěcený ženatý biskup působící ve skryté  
církvi, teolog, organizátor podzemních vzdělávacích  
kurzů a spisovatel. V letech 1960–1963 byl Konzal vězněn  
v Ruzyni a na Pankráci za podvracení republiky. 

V březnu 1972 byl Bedřichem Provazníkem vysvěcen  
na jáhna a v květnu 1972 na kněze. 29. května 1982  
byl Fridolínem Zahradníkem vysvěcen na biskupa.

Po roce 1989 spoluzaložil Institut ekumenických studií UK. 

Roku 1995 odešel do důchodu. dál se věnoval publikační 
činnosti a „pražské obci“.
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Jakou funkci má hudba  
při bohoslužbě?

Timothy Bavin OSB

o písních a zpěvu. Tak například první verš žalmu 149 zní: „Zpívejte 
Hospodinu píseň novou.“

Jen nemnozí z těch, kdo je recitují v rámci liturgie hodin, žalmy 
zpívají; dva nebo tři shromáždění jednotlivci možná postrádají pa-
třičné hlasové vybavení (anebo se jim do toho nechce). Jediný člo-
věk by zase mohl upadnout do rozpaků, kdyby ho jiní slyšeli zpívat. 
V žádném případě se tím nepopírá hodnota bohoslužby. Hudba jí 
ovšem dodává další rozměr, jak naznačuje známý postřeh svatého 
Augustina: „Dvakrát se modlí, kdo [ze srdce] zpívá.“

Co myslíme slovem „hudba“

Stručný oxfordský slovník angličtiny praví, že hudba je umění, jež se 
zaobírá spojováním zvuků za účelem dosažení krásy formy a vyjá-
dření myšlenky či emoce. Tuto poněkud neosobní definici doplním 
několika slovy Yehudiho Menuhina: „Hudba vytváří řád z chaosu: 
rytmus totiž vtiskuje jednotu různorodosti, melodie propůjčuje kon-
tinuitu nesouvislému a harmonie smiřuje rozpory.“[2]

Žádný z citátů nehovoří o původu hudby, ale my ji, jako věřící, 
nepochybně pokládáme za jeden z Božích darů lidstvu, a souhlasili 
bychom tedy s Martinem Lutherem, jenž praví: „Hudba si po mém 
soudu zaslouží to nejvyšší místo a ocenění hned po teologii… Je to 
jeden z nejskvostnějších a nejlíbeznějších darů od Boha.“[3]

Můžeme si klást otázku, zda primitivní člověk tvořil nějaký druh 
hudby; a dokázali naši předkové ocenit zpěv ptáků, zurčení potůčku, 
skřípot oblázků pod přílivem, šepot vánku, burácení hromu – který-
koli ze zvuků přírody, které nám dnes tak lahodí a které nazýváme 
„hudbou stvoření“?

Možná, že ne. Nám by ovšem, řekl bych, připadal život náramně 
bezútěšný, kdyby v něm hudba nehrála nějakou roli: od ukolébavky 
a dětských říkanek po diskotéku a symfonický koncert; rozhlas, cédéč-
ko, YouTube, iPlayer atd.; a onen iritující, permanentní akustický smog 
ve veřejném prostoru všude kolem nás. Zpíváme si ve sprše, podupá-
váme si nebo se vlníme do rytmu, donekonečna omíláme reklamní 
znělky; a i ten nejméně muzikální člověk neodolá zvuku bubnu.

Uvědomuji si samo sebou, že mnohé z toho, co uvádím, neplatí 
tak docela pro lidi, jimž hudba nic neříká. Nemít hudební sluch nebo 
nedokázat hudbu ocenit, to je handicap, který by se dal snad přirov-
nat k hluchotě nebo slabozrakosti. Pro většinu z nás představuje však 
hudba koření života a přispívá k našemu štěstí. Je tak jistě na místě 
zapojit ji do bohoslužby, při níž předkládáme Bohu celé své lidství 
– jak to vyjadřuje Kniha společných modliteb: „A zde ti, Pane, při-
nášíme sami sebe, svou duši i tělo, aby ti byly svatou a živou obětí.“

Dar hudby ovšem neslouží pouze k obětování Bohu a komunikaci 
s ním; On sám ho využívá jako jeden ze způsobů, jak komunikovat 

 

Ke své chvále nadělils’ nám
Ruce uši hlas
My spájíme vše umění
K potěšení
Tvému zas.[1]

H udba při bohoslužbě církve může mít celou řadu po-
dob: od vycizelované dokonalosti anglikánského zpěvu 
v cambridgské King’s College po trojici stařenek, které 
skřípavými hlasy zpívají Nunc dimittis za doprovodu ar-

tritického harmonia; od kytar, fléten, smyčců, kláves a zesilovačů při 
burcující bohoslužbě po nadčasovou prostotu chorálu rezonujícího 
středověkým prostorem; skvělé hymny v metodistické kapli; početné 
sbory kolébající se do rytmu marimb a bubnů; zápal letničního hnu-
tí; strohost Svobodné skotské církve; ukázněnost Knihy společných 
modliteb; baptistickou emocionalitu; katolická responsoria; bojovné 
melodie Armády spásy; hlubokou, burácivou rezonanci pravoslavné 
liturgie; složitou polyfonii; zpěvy z Taizé…

Existuje ohromná škála způsobů, jimiž se hudba uplatňuje v křes-
ťanské bohoslužbě. A těžko bychom našli nějakou církev nebo deno-
minaci (s výjimkou kvakerů a některých konzervativních sekt), která 
nepovažuje nějakou formu hudby za významnou či zásadní složku 
svého bohoslužebného života.

Nezbytí, nedostatek prostředků nebo specifické okolnosti mohou 
vést k tomu, že se veřejná bohoslužba odbývá bez hudby – což jí nijak 
neubírá na reálnosti či platnosti –, ale obvykle při našich veřejných 
bohoslužbách hudbu očekáváme, přestože její úloha může být (a čas-
to je) předmětem diskusí či sporů.

Bohoslužba jeruzalémského chrámu

Základy pro hudební složku křesťanských bohoslužeb položila bo-
hoslužba jeruzalémského chrámu se svým žaltářem zahrnujícím ši-
rokou paletu písní či básní, které vyjadřují každičký lidský pocit: od 
lásky po nenávist, od zármutku po hněv, od naděje po strach a od 
chvály ke kletbám.

Právě tyto žalmy, jež sloužily našemu Pánu a jeho lidu, stále (spolu 
s eucharistií) tvoří jádro a obsah naší anglikánské bohoslužby v ran-
ních a večerních modlitbách a zvláště pak (pochopitelně) jádro a ob-
sah bohoslužby klášterních komunit. Věříme, že nám žalmy coby 
součást Písma odkázal Bůh a ten „v nich“ v pravém slova smyslu 
přebývá. A tak když je recitujeme, překládáme mu je zpátky a on se 
s námi a v nás spojuje.

Žalmy jsou poezie, ale současně i písně určené ke zpívání, jak 
vyčteme z řady jejich nadpisů a také z četných zmínek v nich samých 
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na trůně, a zplna hrdla dnem i nocí bez přestání zpívají. „Zpívají 
novou píseň“; zpívají „Dobrořečíme tobě“; zpívají „Aleluja“; zpívají 
„Amen“; zpívají „Svatý, svatý, svatý.“[11]

A když zpíváme s  sebou, zvláště pak při Sanctus během mše, 
nejenže se připravujeme na život v nebi (jak poznamenal Tertullia-
nus), ale jsme pro daný okamžik vyzdviženi vzhůru a toho života se 
účastníme. Na malou chvíli překračujeme omezení této planety, a to 
nejúčinněji umožňuje právě hudba.

Královna matka blahé paměti tak, zřejmě nevědomky, uhodila 
hřebíček přímo na hlavičku, když poznamenala, že ji sir William 
Harris svou hrou na varhany v kapli svatého Jiří ve Windsoru vynesl 
 až „do nebes“. Netkví právě v tom největší radost i hlavní smysl 
bohoslužby – být vynesen „do nebes“?[12]

Život v nebi vykazuje, jak se dozvídáme ze Zjevení svatého Jana, 
ještě jednu důležitou stránku: tvoří ho „tak veliký zástup, že by ho 
nikdo nedokázal spočítat, ze všech ras, kmenů, národů a jazyků“, 
zástup, jenž je očividně sjednocen ve svém uctívání Boha a v hudbě. 
Jazykové, kulturní, rasové či genderové rozdíly se podřizují společné-
mu konání a hudbě; právě proto se o hudbě říká, že jde o univerzální 
jazyk, který se obejde beze slov a vysvětlování. (Současně je ovšem 
třeba podotknout, že odlišnost hudebních stylů a hudebního vkusu 
má také schopnost rozdělovat a vytvářet přehrady.)

Ale i pokud necháme stranou celosvětový či celonárodní kontext, 
komunikovat bez ohledu na rozdíly mezi lidmi dokáže hudba stejně 
dobře na úrovni církevního sboru, jako třeba během finále poháro-
vého turnaje nebo o posledním večeru londýnských Proms. Když 
spolu lidé zpívají nebo hrají, dokážou se povznést nad věci, které je 
za normálních okolností rozdělují, a bývá pro ně snazší otevřít se 
jeden druhému.

Spory kolem hudby

Jestliže má hudba moc sjednocovat, má stejně tak moc rozdělovat. 
V roztržkách, jež otřásají našimi farnostmi, hrají hudebníci a hudba až 
příliš často jednu z hlavních rolí. Říká se, že ďábel proniká do kostela 
přes sbor. A noviny opravdu častěji, než by bylo zdrávo, informují 
o sporech mezi duchovními, varhaníky a zpěváky. Jako všechny dobré 
Boží dary dá se i hudba zneužít a může se stát zdrojem konfliktů.

Většinou se tyto spory týkají výběru hudby. Nový farář mívá někdy 
neotřelé nápady. Jenže tradice v hudbě (stejně jako ve spoustě dalších 
oblastí církevního života) mívá tuhý kořínek a pokusy přivést do kos-
telních lavic více lidí, zvláště těch, kteří jsou mladší než většina členů 
obce, za pomoci „moderní“ bohoslužby a hudby narážejí na odpor.

Plody takové snahy zajisté přinést mohou, ale ne všichni se z toho 
radují. Tak například přední metodista Gordon Wakefield si před 
několika lety posteskl, jak málo se dnes zpívají úžasné písně Charlese 
Wesleyho: „V běžné praxi je nahradily novější skladby – někdy dob-
ré, někdy špatné, někdy neuvěřitelně tuctové – a záplava banálních 
sborových písniček, které v naší duchaprázdné kultuře podle všeho 
slaví mnohem větší úspěch než ony úžasné teologické a biblické tex-
ty, jež přijali za své obrácení kořalové v 18. a 19. století.“

Otázka vkusu představuje tenký led, na který se zde nehodlám pou-
štět. Objektivně definovat, co je „dobré“ a co je „špatné“, totiž nelze; 
vzhledem k nekonečné mnohotvárnosti, jíž nás lidi Stvořitel obdařil, 
můžeme nejspíš prohlásit pouze tolik: jestliže určitá skladba či hudeb-
ní styl pomáhá jednotlivci nebo shromáždění v bohoslužebném životě, 
pak se nesluší, aby ji ti, které odpuzuje, zavrhovali nebo znevažovali.

s námi. Jak to vyjadřuje jedna současná hebrejská modlitba: „Bla-
hoslaven buď, ó Pane, jenž ses zjevil v hudbě a dal nám lásku k ní.“

Ostatně, jestliže Menuhin připisuje hudbě jednotu, kontinuitu 
a smír, totéž lze říci o bytí samotného Boha jako Nejsvětější Trojice. 
Nezjevuje tedy Bůh něco ze sebe sama, když kupříkladu zpíváme 
své duchovní písně?

„V nádheře nebes kraluješ, Pane“ [Lord, enthroned in heavenly 
splendour] hovoří o jeho majestátu;[4] „Bože můj, jak úžasný jsi“ 
[My God, how wonderful thou art]“ odráží jeho něhu;[5] „Ztiš se 
před ním, smrtelné tělo“ [Let all mortal flesh keep silence] vyjadřuje 
jeho svatost.[6]

Ve všech těchto příkladech naznačují slova, co se sděluje, nena-
povídá však o povaze Boha cosi i melodie beze slov? Dohromady 
mají nicméně slova a melodie větší sílu a vhodná melodie zesiluje 
a „pozvedá“ význam slov.

K ilustraci svého přesvědčení, že se nám Bůh zjevuje prostřed-
nictvím hudby, jsem použil duchovní písně, protože jsou snadno po 
ruce. Ale spousta hudby, která zaznívá v kostele, by mé argumentaci 
posloužila ještě účinněji. Vzpomeňme antifony a zhudebněná kantika 
a v neposlední řadě hudbu beze slov, kterou hrají varhany nebo jiné 
nástroje. Znovu totiž musím zopakovat, že k tomu, abychom pocítili 
nebo rozeznali Boží skutečnost, slova vždy nepotřebujeme. Podobně 
jako jsme s to ocenit obraz, aniž bychom znali jeho název nebo si 
přečetli jeho popis v katalogu. Jak ve výtvarném umění, tak i v hud-
bě srdce zakouší a reaguje za spolupráce s rozumem anebo bez něj. 
Jako jeden příklad za mnohé nám může posloužit Bachova symfonie 
z Kantáty pro třiadvacátou neděli po slavnosti Nejsvětější Trojice.[7]

Bach byl luterán a touto skladbou, tak jako značnou částí své-
ho díla, bezesporu potvrzuje pravdu Lutherových slov: „Bůh hlásá 
evangelium pomocí hudby.“[8] A pomocí hudby také můžeme na 
evangelium odpovídat. Neboť hudba nám, jak jsem naznačil, může 
posloužit jako jeden z prostředků pro vyjádření oběti, kterou přiná-
šíme, zvláště dodává-li další rozměr řeči.

Jsme součástí oslavy

Jak už jsem zdůraznil, samotná slova mohou být naprosto postačující 
a ryzí, ať už je pronášíme sami nebo společně s jinými lidmi. Přidáme-
-li k nim však hudbu, „narostou jim křídla“, dokážou vykročit za svůj 
doslovný význam, pozdvihnout mysl i srdce a vyslovit nevyslovitelné 
tím, že vyjádří nejen významy, nýbrž také pocity; proto jsem v podti-
tulu této přednášky citoval výrok jistého Sidneyho Laniera o tom, že 
hudba je „láska hledající slova“.[9] A Aldous Huxley prohlásil: „Téměř 
vyslovit nevyslovitelné dokáže kromě ticha už jen hudba.“[10]

A tak lze například vděčnost nebo lásku vyjádřit způsobem, kte-
rý by v čistě mluvené podobě působil neadekvátně, ne-li rozpačitě. 
A poněvadž nám hudba také dovoluje plakat, žehrat či lamentovat 
způsobem, jaký běžně neočekáváme, dokáže nás vtáhnout do bolesti 
a utrpení světa, a tím dodat našim modlitbám na intenzitě.

V křesťanské bohoslužbě běží však o víc než jen o starosti a strasti 
tohoto světa; jsme při ní totiž vyzýváni pozdvihnout srdce a přidat se 
k andělům a archandělům a stát se součástí oslavy v samotném nebi. 
Nejúplnější obraz této oslavy přináší (ve více než deseti podobách) 
poslední biblická kniha. Setkáváme se zde se čtyřmi živými bytost-
mi, čtyřiadvaceti starci, Božím lidem [svatými], anděly, těmi, kteří 
zvítězili nad šelmou, obrovským zástupem. Ti všichni pokládají své 
koruny a padají na kolena a klanějí se Beránkovi a Tomu, jenž sedí à
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Kontroverze nás ovšem provázejí odjakživa. Tak například Eras-
mus na počátku 16. století prohlásil o klášterní hudbě následující: 
„Mají jí v Anglii tolik, že se mniši nestarají o nic jiného. Skupinka 
tvorů, jimž by spíše slušelo, kdyby bědovali nad svými hříchy, si 
vzala do hlavy, že se zalíbí Bohu, když budou zplna hrdla krákorat. 
V anglických benediktinských klášterech si drží mladé chlapce pou-
ze a jen proto, aby zpívali ódy na Pannu Marii. Chtějí-li hudbu, ať 
jako rozumné bytosti zpívají žalmy – a ať jich při tom není moc.“[13]

Pro mnohé z nás, kdo jsme poněkud konzervativní, utvářejí naše 
katedrály uklidňující a konzistentní normu jak co do výběru hudby, 
tak co do kvality jejího provedení. Nemusí se nám zamlouvat záplavy 
objednaných skladeb z posledních let, ale celkem vzato katedrály 
pořád ještě ztělesňují tu nejlepší anglikánskou tradici církevní hudby. 
Jejich repertoár přitom sahá od tudorovských skladatelů po Purcella, 
Wesleyho, Stanforda a Brittena. V tom lze také podle mého spatřovat 
jeden z důvodů, proč se jim do značné míry daří vzdorovat jinak 
všeobecnému úbytku věřících.

Avšak o tomto typu bohoslužby se nedá říci, že je primárně určen 
pro shromáždění věřících; přítomní se totiž možná zapojí do zpěvu 
nanejvýš v jednom nebo ve dvou případech. Což pochopitelně nezna-
mená, že se nemohou účastnit bohoslužebného dění, i když většině 
lidí to bez použití hlasivek dělá potíže a vyžaduje to praxi a sebekázeň.

Ve farních kostelích nicméně počítáme s tím, že si zazpíváme. 
Propriální preface eucharistické modlitby G v Knize společných mod-
liteb obsahuje tato nádherná slova: „Od počátku všechno tvoříš a celé 
tvé dílo zní ozvěnou tiché hudby k tvé chvále. Když se naplnil čas, 
stvořil jsi nás k obrazu svému a učinil nás korunou stvoření. Dáváš 
nám dech a řeč, abychom spolu s anděly a archanděly a všemi moc-
nostmi nebeskými dokázali pět chvalozpěv tvé slávy…“

Tato pasáž souzní s mými předchozími slovy o tom, že jsme vta-
hováni do nebe. Má-li tomu tak však vskutku být, je třeba fantazie, 
zručnosti a úsilí ze strany duchovních i muzikantů. K výběru hudby 
pro bohoslužbu a jejímu provedení bychom totiž měli přistupovat se 
stejnou péčí, jakou věnujeme čtením, modlitbám, kázáním a obřadu. 
A já se nedomnívám, že církev jako celek dostatečně oceňuje a podpo-
ruje ty, kdo se v ní starají o hudbu (finanční stránku věci nevyjímaje).

Hudba mluví k srdci

Měli bychom mít na paměti, že hudebníci mají na kvalitu bohoslužby 
mnohem větší vliv, než si možná uvědomujeme. Dokonce bych řekl, 
že ji ovlivňují ještě víc než jejich kazatel, sebetalentovanější lektor 
a  sebezbožnější celebrant. Výkony všech tří může oslabit špatná 
hudba. A stejně tak dokáže inteligentní a citlivé využití hudby jejich 
příspěvek k bohoslužbě a jejich vedoucí úlohu výrazně posílit.

Protože mluví přímo k srdci, hudba v první řadě zásadně ovlivňuje 
a formuje naše rozpoložení. Filmoví režiséři, tvůrci reklam a televizní 
producenti o tom vědí své a používají hudbu jako doprovod pro urči-
tou epizodu, scénu nebo reklamní šot nebo aby nás na ně připravili. 
Hudba, která může být bojovná, sentimentální, zlověstná, agresivní, 
hrozivá nebo komická, zostřuje divákovo či posluchačovo vnímání 
děje anebo atraktivitu dané věci. V našem liturgickém životě si proto 
různá kalendářní období nebo konkrétní svátky žádají nejen vhodné 
texty, nýbrž i různé druhy hudby. Na popeleční středu nezpíváme Za 
krásné jasné noci [It came upon a midnight clear]. Pro velikonoční 
ráno by se zase nehodilo Dní a nocí čtyřicet [Forty days and forty 
nights].[14] Svatby vyžadují radostné skladby, kdežto pohřby mohou 

anticipovat vzkříšení, ale zároveň potřebují určitou vážnost, která od-
ráží skutečnost smrti, nechceme-li, aby působily triviálně.

Stejně důležitá je i nálada, kterou hudba při našich bohoslužbách 
navozuje v  konkrétních okamžicích, zvláště při eucharistii. Má-li 
jí předcházet varhanní improvizace, pak by měla naladit ke ztišení 
a modlitbě. Úvodní píseň má „shromažďovat“ nebo povolávat k boho-
službě, jako to dělá například píseň Radostně zapějme spolu s anděly 
[Come, let us join our cheerful songs].[15] Důraz na čtení evangelia 
položíme tím, že před něj umístíme něco, co připomíná fanfáru.

Při přípravě darů oslavujeme Boží požehnání a štědrost, zatímco 
během večeře Páně očekáváme hudební doprovod, jenž na sebe nestr-
hává přílišnou pozornost. A nakonec se rozejděme s písní, která nás 
povzbudí a dá nám zčerstva vykročit; a doufejme, že nám varhanní 
improvizace nezkazí náladu něčím zasmušilým – což dá dost možná 
varhaníkovi jistou práci, vždyť kolik varhanní hudby je v moll! [16]

Pomineme-li zde výběr zhudebnění mešních textů i další hudby, 
sluší se, aby písně byly zvoleny promyšleně s přihlédnutím k metric-
ké a tóninové pestrosti a také k tomu, zda mají z hlediska příslušné 
části bohoslužby vhodnou délku. A pokud se ukáže, že je některá 
z nich příliš krátká, měl by to varhaník pokaždé „maskovat“ bez-
účelnými improvizacemi? Copak si nemůžeme vychutnat špetku ticha 
a naučit věřící, jak s ním naložit, aniž by si lámali hlavu, jestli se něco 
nezadrhlo, nebo se neošívali, když na malou chvíli není sycen sluch?

Evangelizační role hudby

Jiný aspekt církevní hudby, který opravňuje k  jejímu užívání, je 
její role evangelizační. Výše jsem citoval Lutherova slova o tom, že 
„Bůh hlásá evangelium pomocí hudby“. A skutečně máme důvod se 
domnívat, že hudba dokáže přivést lidi k víře. Najdou se tací, kdo 
nejprve chodí do kostela nebo zpívají ve sboru spíše z lásky k hudbě, 
než z nějakých důvodů náboženských. Tak je to ze začátku, ale Bůh 
se často chopí této příležitosti a přivede je k sobě. Mnozí hluboce 
věřící křesťané i kněží vzešli z řad těch, kteří kdysi zpívali ve sboru 
nebo seděli za klávesami. (Patřím k nim i já. To, že bych mohl být 
povolán ke kněžství, mi poprvé přišlo na mysl v době, kdy jsem 
zpíval ve sboru ve windsorské kapli svatého Jiří.) 

Na druhou stranu bychom měli také připomenout, že mnozí 
agnostici, ateisté a odpadlí křesťané působili svého času jako hu-
debníci v kostele. Schopnost hudby získávat následovníky pro Krista 
přesto nelze podceňovat.

Skutečnost, že se v našich církevních budovách (jak je dnes běž-
né) konají koncerty, má také nepochybně určitý efekt evangelizační. 
Většina z nich se co do pohodlí a podmínek nemůže ani zdaleka 
měřit s koncertními síněmi nebo sály, jejich velká přednost však 
spočívá v architektuře a atmosféře. Poněvadž jsou (nebo rozhodně 
byly) církevní stavby koncipovány tak, aby působily na věřící pro-
střednictvím nástěnných maleb, skla, soch a výzdoby, poslech kva-
litní hudby na takových místech může mít docela dobře pozitivní 
účinek na jedince, jimž jsou církevní kultura a liturgický život cizí. 
Jazyk bohoslužby, rituály a zvyky, jejich formálnost, ba i prostor sa-
motný mohou nezasvěcené odrazovat a zahradit jim cestu k víře. Ale 
správně zvolená a v církevním prostředí dobře provedená hudba má 
šanci proniknout do míst, kam naše náboženství nedosáhne.

S tím souvisí otázka, zda schopnost obracet lidi na víru nále-
ží pouze tzv. náboženské hudbě. Odpověď zní: ne, rozdíl mezi sa-
králním a sekulárním děláme my, a pokud je hudba darem Božím, 

à
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potom dokáže k  Bohu přivádět a  jeho povahu zjevovat jakákoli 
hudba, pakliže není záměrně zvrácená. (A že hudba skutečně občas 
zvrácená být může a že s ní lidé mohou zacházet takovým způsobem, 
že to z ní činí ďáblův nástroj, to nelze vyloučit.)

S hudbou se to má podobně jako se všemi Božími dary. Dá se zne-
užít, například když se používá podprahově pro nějaký neblahý účel. 
Hudební dílo nás nicméně dokáže pozvednout k nebesům bez ohle-
du na to, čemu jeho autor věří (nebo nevěří). A tak si troufám tvrdit, 
že Beethovenova symfonie promlouvá o Bohu stejně jako Brahmsův 
smyčcový kvartet, Berliozova předehra, Mozartův klavírní koncert, 
Šostakovičův balet nebo tudorovský madrigal; dokonce i Wagnerova 
opera nebo Cole Porter nebo Fats Waller nebo Elton John nebo – 
cokoli z toho obrovského množství hudby, která nám byla dána pro 
potěšení, inspiraci a povzbuzení.

V současné době církev sice v žádném případě nemá na hudbu mo-
nopol či autorské právo, ale po dlouhá staletí představovala předního 
či jediného ochránce a mecenáše hudební tvorby a produkce. Totéž 
platilo o vzdělání; a zpívá-li člověk v kostelním sboru nebo hraje v kos-
tele na hudební nástroj, pak se tím v neposlední řadě vzdělává. Studijní 
kázeň, koordinace, schopnost dělat několik věcí najednou, citlivost 
při slavení liturgie s ostatními lidmi, sebevědomí a sebejisté veřejné 
vystupování, to jsou některé z hlavních přínosů hudebního vzdělání.

Hudba v Altonském opatství

Mnohé z toho, co jsem uvedl, platí pro bohoslužby ve farních kostelích, 
i když to lze do určité míry vztáhnout na naše slavení mše, především 
o nedělích. Více času nicméně trávíme tím, co svatý Benedikt nazývá 
službou Boží: recitací ranního, poledního, večerního a nočního officia. 
Ta sestávají téměř výhradně z žalmů (během čtrnácti dnů se je po-
modlíme všechny). Používáme zjednodušenou formu gregoriánského 
chorálu a děláme, co je v našich silách. S velkými tradicemi benedik-
tinských klášterů v Solesmes či Stanbrooku se srovnávat nemůžeme, 
jsme však přesvědčeni, že musíme zpívat tak často, jak jen to lze, jed-
nak z důvodů, které už jsem vyjmenoval, jednak proto, že to svatý 
Benedikt od svých mnichů očekává. Činíme tak s vědomím toho, co 
říká ve své Řeholi: „Zpívejte moudře […] a tak stůjme při pění žalmů, 
aby se naše mysl shodovala s naším hlasem.“[17]

Naše snažení přirozeně nedosahuje úrovně třeba kláštera v Am-
pleforthu nebo Westminsterského opatství. Stejně jako ty stařenky 
jsme hudební amatéři. Nesouhlasíme nicméně s Donem Juanem, 
který v Shawově hře Muž a supermuž tvrdí, že „peklo je už nudné 
všemi těmi hudebními amatéry“ a že „hudba je koňakem prokle-
tých“.[18] Hudba je bezesporu zdrojem velkého potěšení a  skýtá 
útěchu zkroušeným srdcím, již nám odkázal náš Pán. A ten zajisté 
přijímá stejně radostně upřímnou oběť toho nejchatrnějšího amaté-
ra jako toho nejzdatnějšího profesionála. Vždyť, koneckonců, když 
slova selhávají, dává nám hudba možnost vyjádřit naši lásku k němu.
Ve tvém domě velký Bože / co tvé chcem ti dát / poníženě a přestože /  
/není o co stát / můžem jen svou mysl ruce / hlas a srdce / vyzpívat. [20]

Přednáška byla pronesena v Altonském opatství v roce 2014. 
Se svolením autora přeložil, upravil a poznámkami opatřil Milan C. Orálek.
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[15] Text z pera I. Wattse.
[16] GOSS-CUSTARD, Reginald. Jarmark v Chelsea [Chelsea Fayre] pro var-

hany – https://www.youtube.com/watch?v=G_aCPUs9Q8E (27. 7. 2021).
[17] Řehole svatého Otce Benedikta. Praha: Emauzy, 1938, kap. 19.
[18] SHAW, G. B. Člověk a nadčlověk, přel. Ivan Schulz. Praha: Neumanno-

vá, 1919, s. 157.
[20] Andělů hlas neutichá [Angel voices ever singing], v. 4–5. Originál: „In thy 

house, great God, we offer / Of thine own to thee;/ And for thine acceptan-
ce proffer/All unworthily/Hearts and minds and hands and voices/In our 
choicest / Psalmody.“ King’s College, Cambridge – https://www.youtube.
com/watch?v=51I9X4inkwY (27. 7. 2021).

   tiMothy bavin (*1935)
Na Oxfordské univerzitě vystudoval bohosloví. V roce 1962 byl 
vysvěcen na kněze anglikánské církve a až do roku 1985 působil 
převážně v Jižní Africe. Často se připomíná, že po svém zvolení 
biskupem johannesburské anglikánské diecéze v roce 1974 
nabídl Bavin funkci děkana katedrály Zasvědcené Panně marii, 
kterou dosud sám zastával, desmondu Tutuovi. Bavin sám se 
nijak netajil svým odporem k apartheidnímu režimu. Když se 
v polovině osmdesátých let rozhodl přijmout uprázdněný bis-
kupský stolec v jihoanglickém Portsmouthu, na němž pak setrval 
následujících deset let, umožnil tím zvolení Tutua prvním čer-
nošským biskupem Johannesburgu. Na začátku devadesátých 
let stál Timothy Bavin, čestný člen Royal school of Church music, 
amatérský varhaník a v mládí zpěvák několika církevních sborů, 
v čele arcibiskupské komise, jejímž úkolem bylo vypracovat 
zprávu o stavu hudby v liturgii anglikánské církve. V roce 1995 
rezignoval na biskupský post, aby se připojil k (anglikánské) 
mnišské komunitě v Altonském opatství v hrabství Hampshire.
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Olga Dabrowská
filmová režisérka
Okupace (Michal Nohejl, Česká republika, 
2021, 98 min.) Brilantně napsaný, zrežíro-
vaný a natočený (kamera překrásná), skvělé 
herecké výkony, super výprava, střih, zvuk 
i hudba. Vše dokonalé. Pro mě je to studie 
nejen české povahy, ale obecně charakteru 
lidí z malých zemí, kteří mají dlouhodobou 
historickou zkušenost s tím, že je pořád ně-
kdo okupuje, jsou zvyklí žít ve strachu před 
dominantní mocností, která jim poroučí, 
terorizuje je, ubližuje jim a bere jim důstoj-
nost a hrdost. Film o morální deformaci 
lidí z okupovaných zemí. 

Iva Folajtárová
výtvarnice a hudebnice
Duna (Denis Villeneuve, USA/Kanada, 
2021, 155 min.) Tento film, který vychází 
z knižní předlohy, mě zaujal působivými 
kostýmy, výkony herců a svou přesnou vizu-
alitou, která chvílemi mizela ve snu a znovu 
z něj vystupovala, aby mi poté položila dost 
explicitní otázku: a za jakým snem jdeš ty?
Kupé č. 6 (Juho Kuosmanen, Finsko/Rus-
ko/Estonsko/Německo, 2021, 107 min.) 
Road movie o lásce, která nehledí na roz-
díly a která překonává nejen vzdálenosti 
vnější, ale i ty vnitřní. Jeden z mála filmů, 
na který jsem si vzpomněla po půl roce 
z festivalu v Karlových Varech.

Jsme, jací jsme (Luca Guadagnino, Itálie/
USA, 2020, 8 x 51–60 min) Osmidílný 
artově laděný seriál od režiséra Luca Gua-
dagnino (též Dej mi své jméno), který od-
kládá tradiční klišé o dospívání (sex, drogy 
a rokenrol) a zaměřuje se na ono subtilní 
velmi křehké téma, jako je hledání vlastní 
identity, kdo jsem a kam vlastně směřuji.

a sociální zápletky odkrývá íránský režisér 
úvahy o pravdě, řeči nebo mediální repre-
zentaci. Klade otázky o vztahu moderního 
světa a zbytků archaického idealismu.
The Card Counter (Paul Schrader, Velká 
Británie/USA/Čína, 2021, 109 min.) Film 
o hazardním hráči paradoxně nahlíží na 
poker jako na všední rutinu. Schrader 
navázal na soteriologii Bressonova vězeň-
ského cyklu a tradici nového Hollywoodu. 
V pomalém filmu se s protestantskou 
přísností pouští do amerických válečných 
zločinů v Iráku.

Jan Jaroš
filmový publicista a historik
Drazí soudruzi! (Andrej Končalovskij, 
Rusko, 2020, 120 min.) Je sotva k uvěření, 
že tenhle film Andreje Končalovského, 
letos již pětaosmdesátiletého klasika nejen 
ruské kinematografie, doopravdy vznikl 
v nynějším Rusku. Takhle silnou výpověď 
o zaslepenosti (a dovolím si tvrdit, že nejen 
bolševické), kterou nezviklají ani krvavé 
represálie, jsem už dlouho neviděl.

Myši patří do nebe (Jan Bubeníček, Denisa 
Grimmová, Česká republika/Francie/Pol-
sko/Slovensko, 2021, 87 min.)  Animovaný 
snímek s humornou nadsázkou prokázal, 
že i pro děti lze – skrze zvířátkový příběh – 
citlivě otevřít téma vražedného nepřátelství 
a smrti.
Jednotka intenzivního života (Adéla Ko-
mrzý, Česká republika, 2021, 76 min.) Do-
kument vypráví o lékařích paliativní péče, 
kteří provázejí lidi na konci jejich bytí, 
vypráví o umírání, které je přece součástí 
života.

Eva Hrubá
lékařka
C´mon C´mon (Mike Mills, USA, 2021, 
109 min.) Pro mne film o tom, jak skrze 
přirozenost a přímost dětí nacházíme cestu 
k sobě, k Bohu a druhým. A navíc krásný 
estetický černobílý zážitek.
Sny o toulavých kočkách (David Sís, Česká 
republika/USA/Francie, 2021, 96 min.) Při 
odvíjení životního příběhu výjimečného 
českého umělce, který svými díly rozdává 
i připomíná Krásno a těší děti i dospělé po 
celém světě, prožíváme znovu klikatou ces-
tu naší země ke svobodě.
Myši patří do nebe (Jan Bubeníček, Denisa 
Grimmová, Česká republika/Francie/Pol-
sko/Slovensko, 2021, 87 min.) Příběh pro 
každého. O přátelství, o odvaze naoko, kte-
rá přeroste v odvahu opravdovou, a o nebi, 
které může být i na zemi. 

Andrej Chovanec
filmový publicista
Drajv maj kár (Rjúsuke Hamaguči, Ja-
ponsko, 2021, 179 min.) Film o tom, jak 
nechat odejít minulost, aby k nám mohla 
opět přijít, ovšem ne podle našich očeká-
vání. O tom, jak se skrz minulé zkušenosti 
(životní i umělecké) dívat do budoucna. 
O tom, jak rozumět a mlčenlivě mluvit.
Hrdina (Asghar Farhádí, Írán, 2021, 
127 min.) Vedle mistrovské narace 

Drazí soudruzi! Jsme, jací jsme…
Jaký film vás v minulém roce zaujal nejen svými uměleckými kvalitami,  

ale také svou výpovědí o světě kolem nás?



Universum 1/202243

K U LT U R A

Přípravy k filmu T (Milan Klepikov,  
Česká republika, 2021, 93 min.)
Zpráva o záchraně mrtvého (Václav 
Kadrnka, Česká republika/Slovensko/ 
Francie, 2021, 90 min.)
Memoria (Apichatpong Weerasethakul, Ko-
lumbie/Thajsko/Francie ad., 2021, 136 min.)

Vít Zapletal
filmový režisér a scénárista
Nejlepší léta (Gabriele Muccino, Itálie, 
2020, 129 min.)  Divácky přístupný, velmi 
poctivě natočený snímek o běžných ži-
votech plných zklamání, proher, hledání 
naděje a nacházení vlastní cesty.
Nebe (Tomáš Etzler, Adéla Špaljová, Česká 
republika/Čína, 2021, 71 min.) Překvape-
ní – místo očekávané politické agitky jedno 
z nejkrásnějších vyobrazení podstaty křes-
ťanství z poslední doby.
První kráva (Kelly Reichardt, USA, 2019, 
121 min.)  Načrtávání melancholie i ti-
chých skromných radostí dvou slabých 
mužů ztracených v divočině rodící se kapi-
talistické společnosti.
Atlas ptáků (Olmo Omerzu, Česká repub-
lika/Slovinsko/Slovensko, 2021, 92 min.) 
Bohužel spíše nepochopené nesmělé vo-
lání po návratu lidskosti do našich životů, 
s nádherným závěrem.

Tomasz Wiński
filmový režisér
Titan (Julia Ducournau, Francie/Belgie, 
2021, 108 min.) Vizuálně poutavá vize svě-
ta, ve které tak zoufale toužíme po blízkosti 
a lásce, že jsme tuto potřebu schopni pro-
jektovat do čehokoliv a kohokoliv. 
Quo Vadis, Aida? (Jasmila Žbanić, Bosna 
a Hercegovina ad., 2020, 101 min.) Zdrcující 
příběh genocidy ve Srebrenici vyprávěný 
z perspektivy přímého svědka události – pře-
kladatelky, která v masakru přijde o členy své 
rodiny. Bolestivá zkušenost pro diváka, film 
o bezmoci vůči násilí a o zvrhlostech války.
Nejhorší člověk na světě (Joachim Trier, 
Norsko, 2021, 129 min) Velmi nápaditý 
a autenticky zahraný film o hledání sebe, 
hledání blízkosti, hledání místa ve světě.
Milý Tati (Diana Cam Van Nguyen, Česká 
republika/Slovensko, 2021, 13 min.)  Intim-
ní osobní filmový dopis otci režisérky psa-
ný formou animace. Film o nikdy nevyřče-
ných emocích a o nemožnosti komunikace 
s těmi, na kterých nám nejvíc záleží. 

Anketu připravil Lukáš Jirsa

Babij Jar. Kontext (Sergej Loznica, Ukraji-
na/Nizozemsko, 2021, 121 min) Otřásající 
dokument o všednosti zla a o jeho vytěsňo-
vání z lidské paměti.

Jan Křipač
redaktor časopisu Film a doba
V paměti mi zůstaly hlavně dva deníkové 
filmy z času pandemie. Roušky, lockdowny, 
dezinfekce a další atributy covidové doby 
jsou v nich přitom to nejméně důležité. 
Cenná je poezie skutečnosti, tváře, věci, 
gesta, stromy, světlo, hudba. A nesmírná 
filmařská invence.
Évonprs deníky (Maureen Fazendeirová, 
Miguel Gomes, Portugalsko 2021, 101 min.) 
Přípravy k filmu T (Milan Klepikov, Česká 
republika, 2021, 93 min.)

Vít Poláček
dramaturg, scénárista
Rien à foutre (Julie Lecoustre, Emmanuel 
Marre, Francie, Belgie, 2021, 110 min.) Exi-
stenciální portrét současného člověka na 
základě hyperrealistického popisu pracovní 
rutiny letušky nízkonákladové společnosti. 
Smolný pich aneb pitomý porno (Radu 
Jude, Rumunsko/Chorvatsko/Česká repub-
lika/Lucembursko, 2021, 106 min.)  Inte-
lektuální, provokativní, a přitom hravá va-
riace o třech částech na režisérovo oblíbené 
téma neschopnosti diskuse a sebereflexe 
v postkomunistickém prostoru. 
Un monde (Laura Wandel, Belgie/Francie, 
2021, 72 min.) Mrazivá analýza koloběhu 
násilí v lidské společnosti. Šikana na zá-
kladní škole pohledem mladší sestry oběti.

Petr Slinták
redaktor a dokumentarista
Drazí soudruzi! (Andrej Končalovskij, 
Rusko, 2020, 120 min.) Stávka dělníků so-
cialistického závodu, kterým se sníží platy 
a zároveň se zvýší ceny potravin, by byla 
v kontextu doby minulé tématem přísně 
trezorovým. I proto je záslužné, že přední 
ruský režisér tímto filmem přibližuje his-
torickou událost, která byla v Sovětském 
svazu po desetiletí tajena. Činí tak s režijní 
citlivostí zkušeného tvůrce i smyslem pro 
detaily, které nám přibližují kolorit poměrů 
na jihoruském „kozáckém“ maloměstě. 
Že mráz z Kremlu mohl silně zavanout 
i v době chruščovovského tání, svědčí 
desítky obětí zásahu tajné policie i tápání 
komunistické funkcionářky hledající nejen 
zmizelou dceru, ale i smysl své dosavadní 

víry ve stranu a její vedení. Tento vizuálně 
černobílý film překvapuje i rokem svého 
vzniku. Že se něco takového natočí v sou-
časném putinovském Rusku, bych nečekal.      
Industrie (Ivo Bystřičan, ČR, 2021, 12 x 26 
min.) Dvanáctidílný dokumentární seriál 
z produkce České televize nahlíží novodo-
bou českou historii prostřednictvím reflexe 
vývoje zdejšího průmyslu. Od rozvoje 
manufaktur přes zavádění pásové výroby 
až po éru nastupující robotizace. To vše na 
půdorysu příběhů vybraných oborů a tra-
dičních firem. Potěší množství obrazově 
zajímavých archivních materiálů i kvalifi-
kované komentáře českých historiků, za-
stupujících převážně mladší akademickou 
generaci. Překvapí pak řada faktů, díky 
kterým můžeme situaci v českých zemích 
v různých dějinných obdobích začít vnímat 
z trochu jiné perspektivy, než jsme zvyklí. 
Tento seriál narušuje řadu mýtů, koriguje 
účelová historická zkreslení a především 
reflektuje české dějiny, aniž by se uchyloval 
k dnes často vídanému černobílému po-
hledu na pro a proti různých ideologických 
i ekonomických systémů.
Mýtus a mogul: John DeLorean (Mike 
Connolly, USA, 2021, 3 x 41–48 min.) Tří-
dílný dokumentární film z produkce Netfli-
xu rekonstruuje příběh automobilového in-
ženýra a vizionáře. Ve výsledku je sociálně 
psychologickým portrétem ambiciózního 
manažera vzešlého z nuzných detroitských 
poměrů a později zazářivšího na poli auto-
mobilové branže. Cesta Johna DeLoreana 
k úspěchu i k pádu svědčí o problematické 
osobnosti muže dosahujícího vysněných 
cílů na úkor dobra jednotlivců i skupin lidí 
zatažených do jeho svéhlavých podnika-
telských počinů. Poučná je v tomto ohledu 
především severoirská kapitola přibližující 
realitu ulsterské občanské války. 

Petr Vacík SJ
kněz, ředitel české sekce Radia Vaticana
Duna (Denis Villeneuve, USA/Kanada, 
2021, 155 min.)
Síla psa (Jane Campion, Velká Británie/ 
Kanada/Austrálie/Nový Zéland, 2021,  
125 min.)

Radim Valak
filmový pedagog
Annette (Leos Carax, Francie ad., 2021, 
139 min.)
Hrdina (Asghar Farhádí, Írán, 2021,  
127 min.) 
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Tomáš Halík

Odpoledne křesťanství
NLN 2021

Halíkova poslední 
kniha vznikala sedm 
let. Je hutná, kom-
paktní. Ač mnohdy 
potvrzuje teze vyřčené 
v předchozích textech 
a přednáškách, přece 
je objevná a inspirující. 

Především v tom, že otevřeně pojmenovává 
bolesti, s nimiž není možné se smířit ani je 
nelze jednoduše vyléčit. Uveďme zážitek 
prázdných kostelů, svědectví těch, kdo se sta-
li oběťmi sexuálního násilí, přehlížení touhy 
homosexuálů po intimních vztazích. Přesto 
nelze říct, že by kniha byla roztrpčená nebo 
buřičská. Diagnóza současné situace spolu 
s úvodními historickými exkurzy slouží  
Halíkovi jen jako odrazový můstek, aby se 
mohl tázat po budoucnosti. „Má-li křesťan-
ství překonat krizi mnoha svých dosavad-
ních podob a stát se inspirující odpovědí 
na výzvy této doby velkých civilizačních 
proměn, musí odvážně překročit dosavadní 
mentální a institucionální hranice. Nastal čas 
sebepřekročení křesťanství.“ V tom není po-
pření tisícileté tradice, spíš naopak – její oži-
vení. Tradice je podle Halíka pohyb neustálé 
rekontextualizace a reinterpretace hledání 
kontinuity v diskontinuitě, identity v plurali-
tě stále nových fenoménů, které se vynořují 
v procesu vývoje.

Roky zrání rukopisu se odrážejí ve 
vzácně vyvážené výpovědi, která zaujme 
přemýšlivé věřící i lidi hledající, mladou 
generaci i ty, kteří s obavami vnímají vy-
prchávání křesťanských hodnot z Evropy. 
„Jsem přesvědčen,“ píše Halík, „že Bůh 
mluví ke každému; ke každému však jiným 
způsobem, odpovídajícím míře jeho schop-
nosti naslouchat a rozumět. Tato schopnost 
je nám však dána pouze v zárodku, je třeba, 
aby o ni člověk pečoval a rozvíjel ji. V tom-
to může, ale nemusí pomáhat kultura, v níž 
žije.“ Halík je přesvědčen, že „křesťanská 
víra odrostla dosavadním podobám ná-
boženství a pokusy vtěsnat ji zpátky do 
některé z dřívějších forem jsou kontrapro-
duktivní“. Z tohoto odlišení víry a dějinně 
podmíněných podob náboženství čerpá 
jeden z nejznámějších a nejpřekládanějších 
českých teologů důvěru, že křesťanství pře-
koná nejen úbytek účastníků bohoslužeb, 

ale i „prohlubující se vzdálenost mezi tím, 
co církev hlásá a jakým způsobem to hlásá, 
a představami a názory věřících“.

Křesťanství budoucnosti by se podle 
autora nemělo proměnit ani v identitární 
politickou ideologii, ani ve vágní spiritualitu, 
rozplývající se v ezoterice. Hybnou silou 
křesťanství je setkání s Bohem a existenci-
ální proměna našeho já – objev Boha jako 
Já našeho já, to jsou dvě bytostně propojené 
skutečnosti. Ve víře, „v tomto existenciálním 
setkání s všepřesahujícím tajemstvím, se 
ukazuje pravá povaha lidské existence: její 
otevřenost“. A co víc, lidé jsou spolutvůrci 
dějin a svého životního prostředí, přírody, 
nejen svou aktivitou, svou mocí, znásobe-
nou fascinujícími možnostmi vědotechniky, 
nýbrž i svým kontemplativním přístupem 
k životu, svou otevřeností vůči tajemství 
absolutna. Podobně jako je čtenář, divák 
a posluchač spolutvůrcem uměleckého 
díla – literárního, výtvarného či hudebního. 
„Umělecké dílo není pouze produktem své-
ho tvůrce, je událostí setkání, k níž kromě 
autora neodmyslitelně patří další účastníci. 
Umělecké dílo žije a dotváří se ve vnímání 
těch, kteří jsou jím zasaženi, a tím se stávají 
jeho spolutvůrci a dovršiteli.“

Až do této chvíle je Halíkova knížka 
úctyhodným a čtivým souhrnem toho, 
o čem mluvil a psal vícekrát, tentokrát 
jde ale ještě dál. Co je jádrem křesťanství? 
„Ježíš říká svým učedníkům: ,Mějte víru 
Boží!‘ Opatrné překlady tuto větu zeslabují 
a zkreslují: Mějte víru v Boha! Ale Ježíš říká 
něco víc: Bůh u něj není ,předmětem‘, nýbrž 
,subjektem‘ víry. V jeho víře je víra Boha 
samého, jeho riskantní důvěra v nás. V Ježí-
šově příběhu je Boží víra, důvěra a láska vůči 
nám lidem námi lidmi ukřižována, zabita, 
pohřbena. Avšak nezůstává ležet v hrobě.“

Doba odpoledne křesťanství je podle Ha-
líka příležitostí pochopit víru nově, dospěle-
ji. „Stali jsme se křesťansky věřícími nikoliv 
tím, že bychom uvěřili v Boží existenci, ný-
brž tím, že jsme ,poznali lásku‘, kterou [Bůh] 
má k nám, a věříme v ni“. Budoucnost církví 
se bude odvíjet od toho, podtrhuje Halík, do 
jaké míry pochopíme význam tohoto obratu 
a zda se tato „nová reformace“ obejde bez 
schismatu a též zda nezůstane polovičatá. 
Zvládneme to? Josef Beránek

marek Vácha

Wakan Tanka  
Hodiny náboženství pro věčné začátečníky

Cesta 2021

Marek Vácha knižně de-
butoval v roce 2003 titu-
lem Tančící skály. Tehdy 
se zrodil autor, jehož 
profil je po 20 let v zá-
sadě stále týž. Nemění 
se ani téma ani základní 
postoj k řešené proble-
matice.  Zamýšlení se 

nad ní je sice dynamické a proměnlivé, vždy 
aktualizované v návaznosti na tep a smě-
řování doby i autora samotného, přesto jde 
o autora vlastně stále píšícího stejnou knihu. 
Protože ale základním tématem Marka 
Váchy není nic menšího než okouzlení zá-
zrakem života v perspektivě nekonečné Boží 
přítomnosti, autor zatím zjevně nevyčerpal 
ani sebe ani své čtenáře. Každá z celé dvacít-
ky Váchových knih slavila úspěch a aktuální 
titul Wakan Tanka nebude v tomto směru 
výjimkou. 

Tóny a akcenty jeho knih jsou vskutku 
širokospektrální – od odborných textů 
(Věda, víra, Darwinova teorie a stvoření po-
dle knihy Genesis, 2014) přes záznamy ži-
votních zkušeností přetavených do povídek 
(Probouzení, 2009) nebo intimní deníkové 
záznamy (Selfíčka, 2020) až k eseji výrazně 
poetického charakteru (Loď, 2012). 

Wakan Tanka, jak prozrazuje již podná-
zev odkazující k hodinám náboženství, patří 
k titulům, které kromě subjektivních postře-
hů nabízí i uchopitelnější, racionálnější rovi-
nu. Nejde ale ani zdaleka o přístupný výklad 
katolické věrouky, jak by se mohlo zdát z ur-
čení knihy „pro věčné začátečníky”. Cílem 
není přežvýkat katechismus na 197 stranách 
textu formátu A5, ale něco mnohem atrak-
tivnějšího a nízkoprahovějšího: chce nabíd-
nout čtenáři „probuzení” do duchovního 
vnímání skutečnosti. A ano, i tentokrát se 
setkáme s vypjatou emocionalitou a sebe-
středností: „Pokud někdo četl moje knížky 
a po sklapnutí té poslední nenamaloval 
obraz nebo nenapsal píseň nebo nevyrazil 
do hor (…), nesložil báseň (…) nebo se ne-
pomodlil růženec (…), pak nepochopil, co 
jsem chtěl říct.“ (s. 158) S Váchou můžeme 
nad světem (pouze) žasnout, pustíme-li si 
ale jeho knihy skutečně do svého nitra,  
můžeme díky němu svět i barvitěji žít –  
díky za to. Lukáš Jirsa
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Norbert schmidt, Karolina Jirkalová

Josef Pleskot: Rozhovory 
1989–2019
Arbor vitae 2021

Jeden z nejvýraz-
nějších architektů 
posledních desetiletí 
se proslavil mj. ne-
všední stavbou cen-
trály ČSOB v Praze 
Jinonicích, citlivou 
moderní rekonstruk-
cí Zámeckého návrší 

v Litomyšli, kongresovým centrem, vy-
tvořeným ze starého plynojemu v Ostravě 
Vítkovicích nebo třeba průchodem valem 
Prašného mostu na Pražském hradě. Na 
rozdíl od jiných architektů nemá Pleskot 
pedagogické ambice, netvoří katalogy ani 
teorie architektury. Snad právě proto – jako 
určitá kompenzace a podpora veřejné de-
baty o architektuře – se rozhodl, že nebude 
odmítat rozhovory pro nejrůznější média. 

Za tři desetiletí tak vznikla celá řada 
rozhovorů, které odrážejí úvahy protago-
nisty o roli architektury ve společnosti, ale 
pochopitelně jsou též svědectvím, jak se 
během let proměňovala samotná diskuse 
o veřejném prostoru, o prolínání domu 
a přírody, o vztahu soukromého a veřej-
ného, o roli umění v městském prostředí. 
Za těmito architektonickými tématy pak 
Pleskot vnímá ještě jedno „své“ téma – ja-
kousi „posedlost organizovat prostor tak, 
aby se lidé mohli potkávat v co nejpozitiv-
nějším nastavení“. To je možná i ten nej-
hlubší důvod, proč získal tolik zakázek na 
úpravu veřejných prostor.    

Pro Pleskota je architektura vzdálená 
estetizování. Mým teoretizováním je plutí, 
popisuje, a když někde zadrhnu, jako když 
kánoe zadrhne o dno řeky a zhoupne se 
v proudu, tehdy udělám nějakou zakázku. 
Takto prý vznikají nové koncepty v patnác-
tičlenném ateliéru AP. „Architektura na 
mne doléhá jako komplikované společen-
ské dilema,“ říká. „Stavba versus člověk. 
Tomu fenoménu vlastně stále dobře nero-
zumím,“ přiznal se bezprostředně poté, co 
získal cenu pro nejvýznamnější osobnost 
české architektury po roce 1989.  Z četných 
rozhovorových odpovědí vyznívá, že se stá-
le znovu vrací k tomu, že architektura není 
v prvé řadě stavba jako taková, ale prostor, 
který utváří, prostor, kde se budou lidé cítit 
dobře. Ono společenské dilema řeší tím, že 

Jean-Jacques Pérennès 

Pierre Claverie:  
Vstříc setkání s druhým
Krystal OP 2021

Autora knihy Jeana-
-Jacquesa Pérennèse 
a Pierra Claverieho, 
o němž kniha pojed-
nává, pojilo letité hlu-
boké přátelství. Blízké 
přátelství ukončila 
až Pierrova smrt při 
atentátu 1. srpna 1996 

v alžírském Oranu. Vlastně neukončila. Síla 
přátelství vyzařuje z celé knihy. Životopis, 
k jehož sepsání se Jean-Jacques Pérennèse 
nakonec odhodlal, není žádnou sentimen-
tální oslavnou vzpomínkou. Upřímný vztah 
s Pierrrem otevíral autorovi knihy přístup 
k potřebným pramenům, jako je rodinná 
korespondence, osobní poznámky, kázání, 
přednášky či články a neméně cenné vzpo-
mínky jeho spolupracovníků a nesčetných 
křesťanských i muslimských přátel. Sám 
autor mnohá léta pobýval v severní Africe 
a na Blízkém Východě, takže je s řadou reálií 
dobře obeznámen. Ve čtrnácti kapitolách 
můžeme sledovat neobyčejný životní příběh. 
Dějinná linka je však jen nezbytným rám-
cem, ve kterém se odehrává příběh lidského 
a duchovního zrání křesťana, který se stal 
dominikánem, knězem a nakonec biskupem. 
Pierre, který se narodil do rodiny někdejších 
francouzských kolonizátorů, musel sám ob-
jevit cestu ven z této uzavřené bubliny, aby 
pochopil svět, který ho obklopoval a který 
mu zároveň byl velmi vzdálen. Začala jeho 
dlouhá a často bolestná cesta k setkání s „tím 
druhým“. Navíc Alžírsko procházelo od kon-
ce padesátých let turbulentním historickým 
obdobím, fakticky občanskou válkou, během 
níž byla prolita krev více než 150 tisíc lidí. 
Mnohé okolnosti života Pierra Claverieho 
se mohou českému čtenáři na první pohled 
zdát na hony vzdálené. Když se však do kni-
hy ponoří, brzy zjistí, že první dojem snadno 
klame. Pierre chtěl na prvním místě žít živo-
tem Ježíšova učedníka. Učil se hledat místo 
své i církve ve společnosti, kde byli křesťané 
menšinou. Formoval své postoje k islámu ve 
všech svých projevech, což ho vedlo k velmi 
diferencovanému a realistickému přístupu. 
Nebyl naivní a nikdy neustupoval z pravdy 
evangelia, a přitom neustále hledal způsoby 
dialogu na základě vzájemného respektu. 

Benedikt Mohelník

se snaží být vnímavý, co nejcitlivější. Para-
doxně s tím souvisí i vnitřní chudoba, která 
podle něj „zvyšuje stav rozumění“. 

Josef Pleskot rád pracuje s tradičními 
materiály. Cihla, kámen, beton, ocel, sklo. 
Nebrání se ovšem ani experimentům, třeba 
když v barokním Nosticově paláci navrhl 
nafukovací zastřešení dvorany nebo když 
ve středověkém dominikánském klášteře 
vytvořil nový vchod, aby ho otevřel přímo 
z rušné ulice. Způsob, jakým Pleskot při-
stupuje k rekonstrukcím, asi nejostřeji cha-
rakterizuje jeho styl vycházející z naslou-
chání, z porozumění místu, jeho liniím, 
struktuře, vztahu k okolní přírodě.  

Osm desítek rozhovorů též dokumen-
tuje, jak protagonista zápasil s omezeným 
prostorem, chtěl-li zareagovat na otázky: 
znalé i, řekněme, laické. Kolikrát právě 
laické otázky přivedly Pleskota díky jeho 
přímočarosti k nečekaným vyjádřením. 
Na otázku, jaký má vztah k panelákovým 
sídlištím, odpovídá, že empatický. Bere na 
milost i satelitní městečka. Co je inspirace 
a kde se bere? „Chodím, přemýšlím, dělám 
spoustu jiných věcí…“ popisuje. Na otázku, 
čím to je, že dnes nedokážeme postavit 
kostel, reaguje protiotázkou: „Jestli to není 
tím, že máme nedostatek víry nebo nedo-
statek prožitku z té jiné dimenze…“ Během 
těch desítek let rozhovorů se vyjasňuje 
nejen jeho sebereflexe coby architekta, ale 
i jeho názory na témata obecnější, vnitřně 
související s jeho pojetím architektury. 

O české povaze promítající se do ar-
chitektury říká, že spíš než konzervativní 
jsme bojácní, málo sebevědomí, ne dost 
napojení na kontinuitu vývoje. „Do archi-
tektury se promítá národní mentalita a ta 
je stydlivější, uzavřenější. Doma si možná 
dovolujeme, ve veřejném prostoru se drží-
me při zdi.“

Vybrané rozhovory mají mnohdy, 
jak jinak, podobné těžiště, v obecnějších 
úvahách nabízejí inspirující myšlenky, byť 
někdy na hraně banality. A přesto je výbor 
rozhovorů čtivý, napínavý, půvabný tím, 
jak z každého z nich vyvěrá Pleskotova 
poctivost, pracovitost a spiritualita, která 
je podle něj součástí jakékoliv smysluplné 
práce.

Josef Beránek
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Jan Bradna

Raduj se, konej dobro  
a nech vrabce štěbetat
Nakladatelství FLÉTNA 2021

Obsah knihy vy-
světluje její podtitul 
„Osobní vzpomínky 
na třicet let obnovy 
Mariánského sloupu 
v Praze a nejen na 
tuto práci“. (Název 
je výrok sv. Jana 
Boska.) Akademic-

ký sochař a restaurátor Jan Bradna spojil 
s Mariánským sloupem a jeho obnovou 
velkou část svého profesního života. Spo-
luzakládal koncem osmdesátých let Spo-
lečnost pro obnovu Mariánského sloupu 
v Praze (založena 14. 5. 1990), byl třináct 
let jejím předsedou a významně se podílel 
na jejích aktivitách. Nakladatelství Flétna 
v Říčkách u Ústí nad Orlicí vydalo v roce 
2021 u příležitosti obnovení sloupu repre-
zentativní obrazovou publikaci Mariánský 
sloup v Praze. Majitel nakladatelství Martin 
Leschinger zároveň přemluvil Jana Bradnu, 
aby sepsal vlastní vzpomínky. Dobře učinil.

Jan Bradna se mohl opírat o bohatý ar-
chiv dokumentů a fotografií, neboť ty byly 
nutným podkladem pro žádosti o povolení 
znovu postavit na Staroměstském náměstí 
zničený Mariánský sloup. Mnohými těmito 
fotografiemi a reprodukcemi, většinou ba-
revnými, je obohacena i tato kniha. 

Text je rozdělen do 23 kapitol, v nichž se 
střídají osobní vzpomínky s historickými 
údaji či přehledy. Autor začíná popisem 
svého výtvarného vzdělání (střední výtvarná 
škola „Hollarka“, dva roky vojny, kameník 
a štukatér, AVU obor sochařství a sochařské 
restaurování), vděčně vzpomíná na umělce, 
kteří mu pomáhali v začátcích samostatné 
činnosti, a popisuje, co ho přivedlo k tomu 
ucházet se v roce 1987 o restaurování zbytků 
Mariánského sloupu uchovávaných v La-
pidáriu Národního muzea. Zde začal jeho 
intenzivní zájem o tuto barokní památku.

V další kapitole se vrací ke svým rodi-
čům a prarodičům, k mariánské zbožnosti, 
kterou od dětství zažíval, i k řadě zajíma-
vých událostí svého života. Krátce se zmi-
ňuje i o svém strýci P. Antonínu Bradnovi, 
který prožil dvanáct let v komunistických 
kriminálech. 

Pak přechází k přehledům historických 
událostí, které předcházely, provázely 

a následovaly postavení Mariánského slou-
pu. Ten byl postaven v roce 1650 jako výraz 
vděčnosti za pomoc při obléhání Prahy 
švédským vojskem v roce 1648. Sochařskou 
výzdobu vytvořil Jan Jiří Bendl. Ke stržení 
sloupu došlo 3. 11. 1918 a brzy nato zapo-
čaly snahy o jeho obnovu. Podrobně jsou 
popsány aktivity a peripetie po roce 1990, 
které vyústily v obnovení sloupu a jeho po-
svěcení 15. 8. 2020, což všichni zúčastnění 
pokládají za zázrak.

V samostatných kapitolách autor popi-
suje některé další okolnosti, jako např. po-
škození a opravy sloupu v 18. a 19. století. 
Dosti podrobně vylíčil průběh stržení slou-
pu. Opíral se přitom o málo známé pra-
meny, jako jsou vzpomínky Franty Sauera, 
publikované v roce 1923, a kronika rodiny 
Landových, která akci sledovala z oken své-
ho domu na Staroměstském náměstí.

Následuje odborný popis restaurátor-
ských prací na zachovaných částech Mari-
ánského sloupu a tvorby modelu Mariiny 
sochy. Její vytesání přislíbil financovat 
podnikatel Martin Peroutka, pro práci byl 
v říjnu 1998 vybrán sochař Petr Váňa, který 
již prováděl sekání architektury sloupu. 
Pro sochu se podařilo získat blok pískovce 
z domácího zdroje, pro dřík sloupu bylo 
nutno dovézt blok až z Indie. 

Jednu kapitolu autor věnoval zamyšlení 
nad tím, jaký osud by Mariánský sloup 
čekal, kdyby nebyl stržen – vyhlídky málo 
radostné. 

Po roce 1920 proběhly sbírky na obno-
vu Mariánského sloupu. Když se obnova 
ukázala jako politicky neprůchodná, byly 
z podnětu biskupa Podlahy a za podpory 
arcibiskupů Kordače a Kašpara tyto a další 
získané prostředky využity na výstavbu 
dvanácti kostelů v okrajových částech 
Prahy – měly symbolizovat dvanáct hvězd 
kolem hlavy Panny Marie. Těmto událos-
tem a jednotlivým kostelům je věnována 
předposlední kapitola. 

V poslední kapitole autor vzpomíná na 
své zážitky spojené s některými z mnoha 
svých restaurátorských prací.

Souhrnem: velmi zajímavá a krásná pu-
blikace. Díky!

Vladimír Roskovec 

Jan Paulas, Vojtěch Kodet

Bůh své bitvy neprohrává
Katolický týdeník, Doron 2021

„Podstatou křesťan-
ství není modlitba, 
ale láska vtěleného 
Boha, který si nás za-
miloval a stal se člo-
věkem. Bůh je láska, 
povolal nás k životu 
a my jsme pozváni 
z lásky a pro lásku žít 

a život jako největší hodnotu chránit.“ Roz-
sáhlý rozhovor Jana Paulase s karmelitánem 
Vojtěchem Kodetem dává čtenáři nahléd-
nout do života a víry známého charisma-
tického duchovního. Životopisně pojatou 
knihou prostupuje bezvýhradná, planoucí 
oddanost duchovně výjimečně obdarované-
ho člověka Bohu v Kristu a Duchu svatém. 
V konfrontaci s Kodetovým křesťanstvím, 
jež je svou bezvýhradnou orientací na Ježíše 
plně zakotveno v Písmu a tradici církve, si 
čtenář mimoděk klade otázku, jak hlouboce 
prožívá své vlastní křesťanství. 

Řada zásadních témat v knize probíra-
ných mne vedla k přáním probrat je s pro-
tagonistou osobně a hlouběji: Jak by člověk 
měl číst Písmo, aby jej oslovovalo co nejak-
tuálněji a nejosobněji? Jaká je povaha zla ve 
mně, čtu-li o případech posedlých a jejich 
uzdravení, o vymítání zlých duchů nejen 
v době evangelní, ale i dnes? Jak nejen mini-
malisticky nepřipustit, aby ve mně Zlý pů-
sobil, ale jak prosit o křest v Duchu svatém 
jako o zásadní osobní metanoiu? Může jej 
obdržet každý a co pro to může udělat? Jak 
náležitě chápat rozdíl mezi přístupem Marie 
a Marty? Jak pojímat modlitbu nejen tak, že 
od Boha stále něco chci, ale jako ustavičné 
láskyplné přebývání s Ježíšem? Jak konkrét-
ně chápat, že „vše, co prožíváme v tomto 
viditelném světě, má ještě svou duchovní 
neviditelnou dimenzi, že duchovní boj je 
každodenní realita, kterou nelze přehlížet, že 
není možné žít víru jen intelektuálně či zvy-
kově“? A (nejen já) mám za to, že se na úkor 
banálnějších pasáží mohlo u těchto a dalších 
zásadních témat (zlo z bezprostředního po-
hledu exorcisty, víra jako intimní zkušenost 
s Bohem či pojetí Božího království a církve) 
zajet ještě hlouběji.

Publikaci bych doporučil pozornosti 
i nepovrchních ateistů a agnostiků. 

Vladimír Petkevič 
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R E C E N Z E

Jordan Peterson

Řád není všechno:  
dalších 12 pravidel pro život
Argo 2021

Petersonova kniha 
Řád není všechno se 
zrodila uprostřed 
bouřlivého životního 
dramatu: autor ji psal 
během léčení své 
ženy z těžké formy 
rakoviny, kdy sám 
prodělával autoimu-

nitní onemocnění, doprovázené vážnými 
psychickými problémy a následným marty-
riem odvykání benzodiazepinu. Peterson se 
reálně obával své smrti a psaní knihy pro něj 
bylo vnitřní kotvou, která ho držela při ži-
votě. Není však jasné, nakolik tento pendant 
ke svému předchozímu bestselleru 12 pra-
videl pro život Peterson dopředu plánoval 
a nakolik do něj tímto způsobem zasáhla 
prozřetelnost. „Druhý“ díl je každopádně 
negativem a korektivem prvního, který byl 
zaměřen na boj s chaosem a na protilátky na 
něj (Peterson např. vtipně relativizuje svou 
proslulou dřívější radu, aby si člověk uklidil 
vlastní pokoj).

Chvála chaosu tedy v knize není gestem, 
ale poctivou a odžitou snahou zhodnotit po-
tenciál, který životu nabízí tragédie – děsivé 
nezvladatelné okolnosti, které buď člověka 
inspirují k hrdinství a nalezení smyslu na 
vyšší rovině, nebo ho odsoudí k živoření a tr-
valému zoufalství. Chaosu a iracionalitě se 
v životě nelze vyhnout, nelze je proto lacino 
vytěsnit přílišným zkostnatěním řádu. Pe-
tersonovy úvahy zde připomínají Adornovu 
tezi o „přírodním momentu“, vytěsněném 
zbytku existence, který nelze plně koncep-
tualizovat, a proto ho má rozum tendenci 
ignorovat, který se však dokáže vrátit a ude-
řit s drtivou silou – tak jako bohyně Tiamat 
z babylonského eposu Enúma eliš, jehož psy-
chologický rozbor Peterson provádí (vedle 
další řádky Petersonem oblíbených archety-
pálních příběhů, jako je příběh o Abrahámo-
vi, sv. Jiří, Pinocchiovi, Harry Potterovi, Pánu 
prstenů či Avengers). Oproti předchozí knize 
se tolik nezabývá evolučními mechanismy, 
ale důraz je kladen na kulturu, především na 
téma hrdiny a proces jeho zrodu.

Peterson však nadále zůstává centris-
tou – tak jako v prvním díle je opět užita 
metafora o úzké cestě mezi řádem a cha-
osem, po které je třeba kráčet a vyvažovat 

Jan Němec, Petr Vizina

Znamení neznámého 
Rozhovory o spiritualitě
Host 2021

Autory souboru devíti 
rozhovorů zaměřených 
na „vnitřní zkušenost“ 
vybraných respon-
dentů jsou spisovatel 
a redaktor Jan Němec, 
vystudovaný religionis-
ta, sociolog a divadelní 
dramaturg, a kulturní 

novinář Petr Vizina, jenž je v současné době 
doktorandem KTF UK. Dva společensko-
vědně erudovaní muži s různorodou životní 
zkušeností, jež poutá společné přátelství, se 
rozhodli prozkoumat krajinu duchovního 
života lidí, kterých si oni sami považují 
a o nichž jsou přesvědčeni, že jejich hlasu 
a zkušenostem stojí za to naslouchat. 

Jan Němec v úvodu této graficky i kni-
hařsky pečlivě vyvedené publikace píše, že 
spolu s Vizinou „sbírali vnitřní příběhy, jež 
jsou často svědectvím proměny“ (s. 11) a že 
„mluvili s lidmi, kteří buď hledali sami sebe, 
a našli něco daleko víc, nebo hledali něco 
daleko víc, a po dlouhých bojích našli sami 
sebe“ (s. 12). Kněz Petr Vacík, malíř Jan 
Pražan, překladatelka Markéta Crowe, bás-
ník a terapeut Adam Borzič, historik umění 
a poutník Jiří Zemánek, filosofka Alice Kou-
bová, opat zenového kláštera Jiří Hazlbauer 
a karmelitka Denisa Červenková – ti všichni 
nabízejí poutavé příběhy své životní cesty, 
na které možná pečlivěji než jiní vědomě 
reflektují své spirituální směřování. Někteří 
z respondentů mohou svými názory a život-
ními volbami mnohé ze čtenářů provokovat, 
nejde však o provokaci lacinou, nýbrž tako-
vou, se kterou se musíme upřímně vyrovnat 
a hledat argumenty, proč v nás ten který po-
stoj vyvolává nesouhlas nebo pohoršení.

Z celku rozhovorů ale především vyvstá-
vá obrovský úžas nad světem, který je nám 
dán a který je zdrojem nekonečného tázání 
a nepřestávajícího hledání odpovědí. Re-
spondenti mají společnou otevřenost světu, 
jeho pozitivní přijímání i starost o něj. 

Petr Vizina v závěru knihy připomíná 
evangelium sv. Jana, v němž čteme, že Ježíš 
přišel na svět, abychom měli „život v plnos-
ti“ (s. 248). A rozhovory Znamení neznámé-
ho lze číst právě jako zcela konkrétní příkla-
dy úspěšného naplnění tohoto zaslíbení.

Lukáš Jirsa

mezi oběma extrémy. Nyní se ale k této 
rovnováze ubírá z druhé strany. Originální 
je kniha v odhalování psychologické prav-
divosti intelektuálního západního rezervo-
áru – první látka klasické metafyziky se tu 
stává zárodečným potenciálem osobnosti 
(která se stane buď putujícím Abrahámem, 
anebo zůstane Peterem Panem), katego-
rický imperativ je přetvořen v účelnou 
iterovatelnost praktických životních řešení 
nebo se o vytyčení dostatečně vysokého 
a motivujícího ideálu uvažuje jako o „psy-
chologickém ekvivalentu monoteismu“. 
Kniha však není intelektuálská, je psána 
sice někdy zdlouhavě a s odbočkami, ale 
srozumitelně. Peterson je především syn-
tetický talent: svou úctyhodnou erudici 
používá k tomu, aby z kulturního dědictví 
vydestiloval přirozený zákon vepsaný do 
struktury skutečnosti. Peterson by ho však 
spíše nazval pravdou zkušenosti.

Odtud se zřejmě bere řada nedorozu-
mění: Peterson byl v minulosti kritizován 
(čímž se zároveň i proslavil) zejména za 
své odmítání nových genderových zájmen, 
a i v nové knize věnuje kritickou pozornost 
některým módním novinkám sekulárního 
liberalismu (jako je korektní přejmenová-
vání běžně užívaných a neutrálních označe-
ní kancelářského vybavení v korporátních 
firmách). Jestliže však například kriticky 
líčí příběh své klientky – velmi mladé 
klimatické alarmistky se zcela rozpadlým 
osobním životem –, vůbec tím nebagateli-
zuje možné ohrožení planety jako takové, 
ale naprostou ztrátu proporcí. Poukazuje 
na to, co nastane, nechá-li se člověk, který 
je ve funkční společenské hierarchii tepr-
ve začátečník, drtit problematikou, která 
nutně přesahuje jeho znalosti a zkušenosti, 
podobně jako člověk, který by se chtěl na-
učit dříve běhat než chodit. Nejde zde tedy 
o ideologie, ale o vnitřní nekonzistenci či 
intelektuální nepoctivost.

A kontrakulturní je Petersonova kniha 
ještě v jednom: ačkoli svou knihu psal upro-
střed koronavirové pandemie, nikde se o ní 
nezmiňuje, což výslovně uvádí jako autorský 
záměr. I pod tíhou prchavých okolností dě-
jin stojí za to vědět, že jsou hluboké spodní 
proudy, do nichž se lze ponořit.

Štěpán Sirovátka
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YOUTUBE Michaela Martinka:  
Prožíváme „odpoledne křesťanství“?

O tázka po náboženství v rámci loň-
ského sčítání lidu byla dobrovolná, 
přesto na ni odpovědělo přes 

7 milionů lidí, o 1,5 milionu víc než před 
deseti lety. To by mohlo vypovídat o tom, že 
víra, nebo nevíra není lidem lhostejná, že jí 
přičítají význam, mají potřebu ji deklarovat. 
I když u nás většina lidí v Boha nevěří, s ná-
boženstvím se stále setkávají: někdy je od-
puzuje, jako třeba islámský terorismus, jindy 
naopak přitahuje, třeba různé ezoterické 
směry nebo východní spirituality. A v kri-
tických nebo hraničních situacích, jako je 
těžká nemoc, setkání se smrtí, uvěznění, ale 
taky třeba porod dítěte, skoro každý prožívá 
pocity, které se dotýkají náboženské oblasti.

S tím souvisí i druhý poznatek ze sčí-
tání: poprvé od roku 1991 se zvýšil počet 
těch, kdo se hlásí k víře. Ovšem hned musí-
me dodat, že 40 % z nich se nehlásí k žádné 
církvi ani náboženské společnosti. I když  
se tedy počet věřících zvýšil o 250 tisíc,  
počet katolíků se snížil o 350 tisíc; je nás 
teď jen 740 tisíc, přibližně 7 % obyvatel.  
Podobný pokles zaznamenaly i další tra-
diční církve. Potvrzuje to známý jev, že lidé 
sice jsou otevření duchovním a nábožen-
ským věcem, ale nemají důvěru k nábožen-
ským institucím. Spíš si vytvářejí svůj vlast-
ní mix náboženských představ a názorů.

Často se to vysvětluje tím, že život v círk-
vi klade na lidi náročné morální požadavky, 
proto se raději obracejí k ezoterii, která po 
nich nic nevyžaduje. Ale můžeme to vidět 
i z jiného úhlu: lidé hledají spiritualitu, tedy 
duchovní zakotvení, které by dávalo smysl 
jejich životu; a církve jim místo toho nabí-
zejí rituály, předpisy, zákazy, nesrozumitelná 
dogmata… Sociologové mluví o obratu od 
náboženství ke spiritualitě a Tomáš Halík 
píše, že „budoucnost církví záleží do značné 
míry na tom, zda, kdy a do jaké míry po-
chopí důležitost tohoto obratu a jak dokážou 
na toto znamení doby odpovídat“. 

Františkán Richard Rohr říká, že spi-
ritualitu člověk prožívá v nejniternějším 
jádru svého bytí. Spiritualita je přítomná 
u naprosté většiny lidí, tedy nejen u těch, 
kteří si ji uvědomují. Náboženství je potom 
už nějak vytvořený, ucelený systém názorů 

a představ o spirituálních věcech, spojený 
s nějakou církevní institucí.

Uvedu příklad z věznice: Jednomu vězni 
se dostala do ruky kniha o andělech. Je to 
směs biblických odkazů, soukromých zje-
vení a ezoterických praktik. Ale ten člověk, 
který byl narkoman a násilník, se díky té 
knížce během tří měsíců úplně proměnil: 
září z něj pokoj, radost, láska, vznáší se 
v oblacích. Modlí se k andělům, čerpá z nich 
energii. Lituje svých chyb a je odhodlaný už 
se k nim nevracet. A teď se můžeme ptát: 
stal se křesťanem? To určitě ne, protože 
o Ježíši Kristu neví nic. Hlásí se k jinému 
náboženství? Taky ne! Vydal se na duchovní 
cestu? Určitě ano! Objevil jádro svého bytí, 
svoji duchovní dimenzi, a začal ji rozvíjet. 
Je přesně tím člověkem, který se hlásí k víře, 
ale nehlásí se k žádné církvi ani nábožen-
skému systému. Mám mu teď říct: zahoďte 
to, to je ďábelské mámení, a vydejte svůj 
život Pánu Ježíši? Ne, to bych ho na té jeho 
duchovní cestě zablokoval. Tak ho podpo-
ruju a modlím se za to, aby to své probuzení 
postupně postavil na pevný základ.

Myslím, že lidí, kteří se takto vydají na 
duchovní cestu, je kolem nás hodně – se-
tkávám se s nimi ve věznici, vidím je mezi 
studenty na Jaboku, objevuji je pod růz-
nými komentáři na FB, možná jsou i mezi 
čtenáři Universa. Často je jednou z prvních 
zastávek na jejich cestě nějaká křesťanská 
církev. Ale co v ní najdou?

Tomáš Halík říká, že prožíváme odpole-
dne křesťanství. Vychází přitom z Jungova 
srovnání průběhu lidského života s průbě-
hem dne: ve středním věku – tedy kolem 
poledne – prožívá člověk krizi, kdy přehod-
nocuje svůj předchozí život, svou profesní 
kariéru, manželské a rodinné vztahy, a taky 
svou víru a duchovní život. „Životní odpole-
dne“, píše Halík, „je kairos, čas příhodný pro 
rozvoj duchovního života, příležitost k dovr-
šení celoživotního procesu zrání. Tato život-
ní etapa může přinést cenné plody: nadhled, 
moudrost, pokoj a toleranci, schopnost zvlá-
dat emoce a překonat egocentričnost.“ 

Podobně můžeme vidět dějiny křesťan-
ství: mají za sebou dlouhé mládí – tedy do-
poledne, potom polední krizi, která začala 

někdy v době reformace a vrcholí možná 
právě teď. Mohlo by tedy začínat odpoled-
ne, kdy by křesťanství mělo dozrát k hlubší 
duchovnosti a překonat svou sebestřednost. 
Vlastně mu ani nic jiného nezbývá, právě 
proto, že ztratilo nejen svou formální moc, 
ale do jisté míry i svou morální autoritu – 
kvůli skandálům se zneužíváním. Jsme 
prostě ve společnosti malou, sedmiprocent-
ní menšinou. A to, o co bychom se teď měli 
snažit, není znovuzískání moci, ani rozší-
ření počtu stoupenců, ale prostá a pokorná 
služba chudým naší doby – a lidé jsou 
chudí nejen materiálně, ale taky kulturně, 
morálně nebo duchovně. 

Aby nám dnešní chudí rozuměli, měli 
bychom jako církev udělat dva kroky. 
Napřed oslabit důraz na institucionální 
rozměr. Třeba právě synodalitou, tedy 
vytvořením takových rozhodovacích me-
chanismů, které budou transparentní a pro 
dnešního člověka pochopitelné. Nebo zru-
šením spousty takzvaných „náboženských 
povinností“, jako je účast na nedělní mši, 
pravidelná zpověď, povinné posty – to 
všechno přece člověk buď dodržovat chce, 
nebo nechce, a nemůže k tomu být nucen 
zákonem. Nebo přestaňme tolik zdůrazňo-
vat sexuální morálku, nebo nenuťme mladé 
lidi, aby měli církevní svatbu v kostele, 
když ji chtějí mít venku na palouku.

A druhý krok? Důraz na spiritualitu. 
Můžeme využít staré kláštery k nabídce 
prostoru ticha, nebo k setkáním s meditací, 
jak už to dávno dělá církev na Západě. Mů-
žeme zvát lidi na pěší poutní putování, jehož 
popularitu dokazují statisíce poutníků do 
Santiaga. Můžeme otevřít kostely ve měs-
tech pro tiché zastavení v hektických dnech. 
Můžeme naslouchat lidem v nemocnicích, 
hospicích a věznicích, kteří hledají smysl 
této životní situace. A můžeme být vníma-
ví k duchovnímu hledání svých bližních: 
nemusíme je hned zvát do katechumenátu, 
můžeme je prostě jen v pokoře doprovázet 
a hledat spolu s nimi. Tak vám přeju radost-
né a tvůrčí odpoledne křesťanství!

Komentáře P. Michaela Martinka, SDB, 
můžete sledovat na jeho stejnojmenném 

kanálu YouTube.



 vychází 4x ročně    cena 50 Kč     roční předplatné 200 Kč    ukázkové číslo zdarma    

Ukázkové číslo či předplatné zajistí: SEND Předplatné s. r. o. www.send.cz

www.krestanskaakademie.cz
  rozhovory

  analýzy

  komentáře

revue  Č E s K é  K ř E s ťA N s K é   A K A d E m I E

ROČNÍK XXXI, CENA 50 Kč

Universum
revue Č E s K é  K ř E s ťA N s K é  A K A d E m I E  3/2021
Lítost není pro mě 
s Vojtěchem sedláčkem hovořil Josef Beránek 

Za synodální církev 
michael Czerny sJ

Za synodální církev – změna 
postoje, nebo splnění pokynu? 
Alois Křišťan sdB

Inspirace pro hledání  
konsenzu ve farnosti 
michal Opatrný

Dva pilíře mezinárodního 
zdanění 
martin Kupka

Bouřlivé léto varuje 
Jan Bednář

Romský holocaust – Otevřená 
otázka 
s Jiřím smlsalem hovořil Jan Haken

Za teologem Vladimírem 
Boublíkem 
Zdeněk A. Eminger

Po pandemii by naše  
oči měly vnímat realitu jinak 
s papežem Františkem hovořil  
mons. dario Vigano  

Cesta dlouhým dnem i nocí… 
k životu 
Lukáš Jirsa

Teologická interpretace  
díla Jana Patočky 
Jan Frei 

Bůh a klaun 
Přemysl Rut

ROČNÍK XXXI, CENA 50 Kč

Universum
revue Č E S K É  K Ř E S ŤA N S K É  A K A D E M I E  4/2021
Krize demokracie  
a perspektivy řešení
Petr Mucha 

Anketa: Diktátorům  
se neustupuje. Běženci  
na geopolitické šachovnici
Václav Malý, Jakub Múčka, Tomáš Petříček,  
Martin Rozumek, Alena Scheinostová,  
Michaela Šojdrová, Jindřich Šrajer

Umění je půvabem života
S Vladimírem Karfíkem hovořil Josef Beránek

Justice ve výjimečné době
Lenka Bradáčová, Josef Baxa

Jak obstála církev a občanský 
sektor v době covidové? 
Jaroslav Šebek, Benjamin Roll, Šimon Pánek

Porozumět situaci je základem 
nápravy sexuálního zneužívání 
v církvi
S Jeanem-Marcem Sauvém hovořil François Euvé

Synodální církev jako  
učící se organizace
Petr Hruška

Setkání s Václavem Vaško
S Dagmar Pohunkovou hovořila Hana Svanovská

YouTube Michaela Martinka 

ROČNÍK XXXI, CENA 50 Kč

Universum
revue Č E s K é  K ř E s ťA N s K é  A K A d E m I E  1/2021
Vláda hází přes palubu sociální 
pracovníky 
Václav malý

Pomáhají ekonomice daňové 
úlevy pro bohaté? 
Anna Beránková

Anketa: Má být fungování 
sociálních sítí nastaveno 
zákonem? 
Roman Joch, František Vrabel, Pavel svoboda, 
Jan Hořeňovský, Josef Pazderka, Věra Jourová

Je mi blízké partnerské kněžství 
s Aloisem Křišťanem sdB hovořil Josef Beránek

Pandemie Covidu-19.  
Výzva k etické reflexi 
Zdeněk A. Eminger

Pandemie: Pasivní pokora,  
nebo respekt předpokládající  
aktivitu? 
Jan Bednář

Je laicismus řešením, nebo  
novým problémem? 
Petr Kolář sJ 

Tři setkání s Janem Rybářem 
Josef Beránek

Na Balkáně je všechno naopak 
s markem Jakoubkem a Lenkou Jakoubkovou 
Budilovou hovořil Jan Haken

Změní se něco v našich 
farnostech? 
michal Kaplánek

Ženský jsou fajnový a jiné 
duchovní písně 
Přemysl Rut

ROČNÍK XXXI, CENA 50 Kč

Universum
revue Č E s K é  K ř E s ťA N s K é  A K A d E m I E  2/2021
Ušel jsem devět tisíc kilometrů
monika Le Fay o Františkovi Líznovi

Necháme se inspirovat?  
s Julií Knopovou hovořil michal Kaplánek, sdB 

Anketa: Nebezpečná  
atraktivita online bohoslužeb 
Josef Prokeš, Josef Ptáček, sandra silná,  
Libor Všetula, Tereza Zavadilová

Ženy, muži a gender
s michaelou Šojdrovou hovořil Josef Beránek

Žena a dnešní doba  
v česko-německém kontextu
Elisabeth maierová

Žena v církvi z pohledu 
kanonického práva
marie Kolářová 

Klíčové přínosy a slabiny 
fungování EU
Pavel svoboda

Villa Vallila – místo,  
kde se dějí zázraky
Tereza Zavadilová

Uvažování o správě farností
Benoît Pigé

Jak pokračovat  
po koronavirovém ataku?
Jan Bednář

Tři vzpomínky na Hanse Künga 
Anna Beránková

Cesty k Alfredu Fuchsovi
Robert Krumphanzl

Český folk a jeho víra
Přemysl Rut

Universum

vázaná, 14×20,8 cm
, 232 stran, 300 Kč

www.barrister.cz

NOVINKA
O Thomasi Mertonovi se mluví jako
o jednom z oněch vzácných západních 
mozků, kteří se v zenu cítili zcela doma. 
V této knize pojednává o různých 
náboženských koncepcích – raném 
mnišství, ruské pravoslavné spiritualitě, 
Shakerech, zen-buddhismu, a to 
s charakteristickou západní přímostí. 
Merton nejen studoval tato náboženství 
zvenčí, ale uchopil je empatií a živou účastí 
zevnitř. „Všechny kapitoly,“ napsal Merton, 
„spojuje jeden ústřední zájem: porozumět 
různým způsobům, jak lidé různých tradic 
koncipovali význam a metodu ‚cesty‘, která 
vede k nejvyšším úrovním náboženského 
či metafyzického vědomí“.



Krištof Kintera, Petr Vizina
NAD OČEKÁVÁNÍ
Krištof Kintera je nejen nadaný 
výtvarník, ale také zábavný vypra
věč, a Petr Vizina vnímavý, poučený 
tazatel. Jejich rozhovor proto 
nenásilně a leckdy velice vtipně 
mapuje Kinterovo dílo a osudy 
a jejich prostřednictvím i vývoj 
české umělecké scény od 90. let 
po dnešek. Součástí publikace 
jsou černobílé fotografie nejvý
znamnějších Kinterových děl. 
Váz., 160 s., 399 Kč

www.ivysehrad.cz www.albatrosmedia.cz

Paulette Jilesová
ZPRÁVY ZE SVĚTA
Kapitán Jefferson Kidd po válce 
Severu proti Jihu objíždí v sedle 
severní Texas a předčítá místním 
„zprávy ze světa“. Doprovází ho 
malá Johana, kterou před čtyřmi 
lety unesli Kajovové a Kidd ji veze 
k jejím příbuzným. Strastiplná 
cesta divokým Texasem je zkouš
kou odvahy. Strhující příběh 
je předlohou stejnojmenného 
filmu s Tomem Hanksem. 
Váz., 208 s., 369 Kč

Jan Rychlík
ROZDĚLENÍ ČESKOSLOVENSKA 
1989–1992
Kniha přináší zasvěcený pohled 
na rozpad Československa předního 
znalce a přímého účastníka jednání. 
Historik J. Rychlík byl v té době 
poradcem tehdejšího předsedy 
české vlády P. Pitharta. Autor uka
zuje, že otázky vztahů mezi národy 
a národnostmi zůstávají i v Evropě 
na počátku 21. století živé a nalé
havé. Nové, aktualizované vydání.
Váz., 512 s., 649 Kč

Václav Vacek
VYSTUP NA HORU A BUĎ TAM
Ve své nové knize oblíbený autor 
Václav Vacek nabízí jakousi tresť 
své mnohaleté pastorační činnosti, 
duchovní úvahy a osobní zamyšlení. 
Základem jsou meditace na téma 
nejdůležitější křesťanské modlitby 
Otčenáš. Knížka ale obsahuje také 
úvahy o modlitbě jako takové, 
čerpající z židovské a křesťanské 
 spirituální tradice, nebo texty 
pro domácí liturgii. 
Váz., 304 s., 349 Kč

VYŠEHRAD

V knize Bázeň a chvění se autor snaží 
pochopit úzkost, jakou musel cítit 

Abraham, když ho Bůh vyzval, aby obětoval svého syna Izáka. 
Název Nemoc k smrti odkazuje na příběh vzkříšeného Lazara. 

Autor rozebírá různé podoby zoufalství, které se vztahují k tomu, 
jak člověk dokáže přijmout vlastní konečnost či nekonečnost. 

Oba spisy vznikly ve čtyřicátých letech 19. století a dodnes 
zůstávají významné jak v rámci autorova díla, tak v kontextu 

existencialistické filozofie a psychologie.

Brož., 296 s., 475 Kč

Žena je dnes v západní církvi převážně 
odsunuta do role poslušné, modlící se 
a o ničem nerozhodující „služebnice“. 
V dlouhém příběhu církve měly 
však ženy často mimořádně silné 
postavení, kterého dosáhly vlastními 
schopnostmi. Řada „silných“ žen 
začíná první apoštolkou Máří Magdalénou a ženami, které 
„chodily“ s Ježíšem a pokračuje velkými postavami až do dnešní 
doby. Kniha komentuje silné a inspirativní momenty ze života 
těchto žen a vytváří mozaiku příběhů a osudů, které by měly 
podpořit „teologii silného ženství“ v církvi.

Brož., 200 s., 299 Kč

SØREN KIERKEGAARD

Bázeň a chvění 
/ Nemoc k smrti

PŘEKLAD A DOSLOV MARIE 

MIKULOVÁ-THULSTRUPOVÁ

ZDENĚK JANČAŘÍK

Žena ať v církvi 
promluví

obchod.portal.cz

Novinky z Portálu


